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ПРЕТСЕДАВАЛИ: 
ПРЕТСЕДПИК 

СТЕВАН ЋИРИЋ _ 
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i 
ПОТПР1-ТСЕДНИЦИ; 

ФРАЊО МАРКИЋ и ЈЕВРЕМ ТОМИЋ 
СЕКРЕТАР 

Др. ДРАГАН ДАМИЋ 

Присутни r. r. Миннстри: Претседник Министарског савета п Министар иностраних лослова др. 
Милан М. Стојадиноппћ, Мипистар бсз портфсља др. Шефкнја Бехмен, Министар правдс Милаи 
Симоиовић, Министар иољопривредс Светозар Станковнћ, Мииисгар шума и рудника Богољуб 
Кујунџић, Министар социјалне политике и народног здравља Драгпша Ј. Цветковн!!, Миннстар 
трговнне и индустрије др. Милан BpGaimli, Министар финансија Душан Летица, Миннстар 
грађевина Добрнвоје Стошовнћ, Министар без портфеља др, Михо Крек, Министар без портфеља 
Војислав ТЈОрђевић, Министар без портфеља др. Нико Новаковић, Министар физичког васпигања 
народа др. ВЈекослав Милетић, Министар пошта, телеграфа и телефона Војко Р. Чвркић, Миннстар 

просвстс Днмнтрнје MarapameBiih. 

ПОЧЕТАК У  10,15 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: старства иностраних послова, на дан 9 марта ове 
године, и усвајање првенства; Војнслава Лазића и 

Прс диевног реда:   1   —  Читање  и усвајање другова на Претседника Министарског савета    и 
записника XXXIV редовиог састанка; Минисгра иностраних иослова o ставу Краљевскс 

2 - Саопштењс Указа Краљевских Памесинка 11лаДс п° ""^"•У ni.ncaj.fm.e.ba Aj'crpnjc Немач- 
o имеиовању за сенаторе: Врбанића Д). Милаиа, f Ј' и У™^ првсисгва, Франа Зупанчића на 
D piMcriuDcnu^ у ' • t/ l .' Претссдиика Мтшстарског савета п Мниистра 
Министра трговине и ипдустрнЈе; Куловеца др. Ј0СТрЈних послова o питању мера које je nS- 
Ф.рана. Министра у пензиЈи из Љубљане; Стева- зс g вска влада да ,, ЈС1Ш „„..^Ј ^. 
новића Милугина штампара и новииара из Бео- 'корушке, које je данас опет огворсно, у 
града и ЋишиИа Хусеина, Претседника градске on- корист  ^  ^^  „ усн.ф1^  „^Ј,,,,. 'Bl 
штине из Мостара, јислава Лазнћа на Миннстра унутрашн.нх послова 

3   Саопштеље o подношењу интерпелацнја o премештају срсског начелника Среза подгорског 
народних  послапика:  Манфреда   Паштровића   na из варошице Каменице у село Каменицу, и усва- 
Министра финансија o потреби повећаша чинов- Јање првенства; 
Штеких  ПринадлежноСТИ,   И   ycBajaibe   првсиства; 4 — Молбе и жалбе; 
др.  Ивана Јапчича и другова иа Претседника Ми- 5 — Одговор Претседника Народне скупштинс 
нистарског  савста   и   Министра   иностраних   no- Стевапа  Ћирића  na  кратко  питање  Мите Дими- 
слова  o  забрани  објављивања   ПјИхових   говора, трнјевиКа, Мирка Комненови11а и другова, народ- 
држаних у буџетској дискусијн o ресору Мипи- ннх посланика. 
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Гопортти: Секретар др. Драган Дамић, Министар 
финансија Душап Летица, Претседник Министарског савета 
и Министар иностраних послОва др. Милан М. Стојади- 
nouiih (три пута), Министар б.ез портфеља др. Михо Крек, 
Мита Димитријевић, Претседник Народие скупштине Сте- 
ван Ћирић (два пута). 

Дпевни ред: Наставак претреса и коначно 
усвајање у целини извештаја Финаиснјског одбора 
o предлогу буџета државних расхода и прихода 
са иредлогом Финансијског.закона за буџетску 
1938/39 годину и то: 

1 — Наставак претреса и усвајање у поједино- 
стима предлога Фннаисијског закопа за 1938/39 
годнну. 

Говоринци: Милаи Мранљс, Ото Гавриловић, пот- 
претседник Народне скупштине Јеврем Томић (два пута), 
др, Мирко Косић (у име групе Народног радног клуба), 
Министар правде Милаи Сиио^овић (два пута), Миниотар 
без портфеља др. Михо Крек, Мклинко Милутиновић, 
Joiian Здравковић, Милан Баџак (ради личног oijjaimi.cn.a), 
Фран Новаковић, Милан Банић, Мирко Комненовић (у име 
групе Југословенског радикалног кдуба), Јеремија Протић 
(l име групе Југословенске националне странке), Радисав 
Вучетић (радн лично) објашњења), Милан Вукићевнћ (у 
имс групе Југослосеиског клуба), потпретседиик Народнс 
скупштиие Фрањо МаркнК (осам пута), Tioptje Jcimili, изве- 
стилац већине др. Часлав Никитовић (три пута), претседиик 
Иародне скупштинс Стсван Ћирић (десет пута). 

1 - - Ha крају XXXV редовног сасганка у при- 
лигу отшампаио je: Предлог Финансијског закона 
за 1938/39 годину; измене и допуие у предлогу 
Финаиспјског ;i;!K(,iia за 1938/39 годину (Миии- 
crapcTiio' финансија — Буџетско одељење, број 
3070/V11 од И) марта 1938 годиие и број 3226/VII 
од 14 марта 1938 године) и извештај Фииаисијског 
одбора са изменама и допунама X број 1131 од 
13 марта 1938 године, од стране 1095 до 1153; 

2 — Штампапи екопозе г. л\\ Мехмеда Спахе, 
Мипистра саобраћаја, — цифарски део — разде- 
љен народним посланицима пре почетка дискусије 
у пленуму Народне скупштине o предлогу буџета 
Министарства саобраћаја. — 

Претседиик Стеван Ђирић: Господо пародни 
носланици, имам част отворити XXXV редовни са- 
сганак Народне скупштине. Молим секретара г. 
др. Драгана Дамића да изволи прочитати запис- 
ник претходног састанка. 

Секретар др. Драган Дамић прочита записник 
XXXIV редовног састанка Народне скупштине. 

Претседник Стеван Ћирић: Има ли ко од г. г. 
народних посланика какву примедбу на записник? 
(Нема!). Примедаба нема, записник je примљен. 
Изволнте чути један Указ Краљевских I (амссника 
o именовању нових г. г. сенатора. 

Секретар др. Драган Дамии (чита): 

у ИМЕ 
ЊЕГОВОГ  ВЕЛИЧАНСТПЛ 

ПЕТРА II 
no мплости Вожјој и вољи Народвој 

КРАЉА   ЈУГОСЛАВИЛЕ 
КРАЉЕВСКИ НАМЕСНИЦИ 

Ha основу чл, 50 Устава .имеиују за сенаторе: 
Врбанића др. Милана, Министра трговине и инду- 
стрије, Куловеца др. Франа, Министра у пензији из 
Љубљане, CTeBanoBiiiia Милутина, штампара и но- 

винара из Београда и Ћишића Хусеина, претседни- 
ка градске општине у Мостару. 

Претседнк Министарског савета н Министар 
иностраних послова пека изврши овај указ. 

s марта 1938 године 
Београд 

ПАВЛЕ, с. р. 
Др.   Р.   СТАНКОВИЋ,   с.   р. 
Др.  И.  ПЕРОВИЋ,  с.  р. 

Претседник  Министарског  саиста 
ii  Министар иностраних  послова, 
Др. М. М. Стојадиновић с. р. 

(Читање указа сви народнн посланици саслу- 
шали су стојећи и пррпратили узвицима: Живео 
Краљ! Живели Краљевски Намесници!) 

Претседник Стеван Ћири11: Овај се Указ 
Крал.евских Намсспика узима иа знање. 

Изволите чутн интерпелације за које се тражи 
првенство. 

Сскретар др. Драган Дамић (саопштава): Г. 
Манфред Паштровић, народни посланик, упућује 
интерпелацнју na г. Миннстра финансија o потре- 
би повећања чиновничких нрннадлежности и 
тражи да joj призна првенство (Видн прилог). 

Претседпик Стеван Ћирић: Има реч г. Мини- 
стар финансија да се изјасни да лн прима тражено 
првенство. 

Miumcrap финансија Душан Летица: Част ми 
je изјавити да примам тражено ирвенство 

Претседник Стеван Ћирић: Да ли и Народна 
скупштина ирима тражено првенство? (Прима!) 
Објављујем да je тражено ирвенство примљено. 
Изволите чути даље. 

Секретар др. Драган ДамиК (саопштава): Г. 
др. Иван Јанчић и другови, народни посланици, 
уиућују интерлелацију на г. Претседника Мнни- 
старокбг савета и Миннстра иностраних послова o 
забрани објављива1ва шнхових говора, држаиих у 
буџетској дискусији o ресору Министарства иио- 
страних послова на дан 9 марта ове годнне, н 
траже да joj се призна првенство. (Види прилог). 

Претседиик Стеван Ћнрић: Ииа реч Претсед- 
ник Минисгарског савета и Мннистар иносграних 
послова г. др. Мнлан Стојадиновић да се изјасни 
o тражепом првенству. 

ПретседИик Мшшстарског савета и Мииистар 
ииостраиих послова др. Милан М. Сто.јадинов1111: 
Част ми je изјавити да прнмам тражено првенство. 

Претседиик Стеван Ћирић: Да лн и Народна 
скупштииа прима првенство? (Прима!) Објављујсм 
да je и Народна скупштина прнмила тражено np- 
венство. Изволите чути даље. 

Секретар др. Драган ДамиК (саопштава): Г. 
Војислав Лазић и другови, народни посланици, 
упућују интерпелацију на г. Претседника Мипи- 
старског савета и Минисгра иностраних послова o 
ставу Краљевске владс no питању присаједнњења 
Аустрије Немачкој и траже да joj се призиа пр- 
венство (Види прилог). 

Претседник Стеваи Ћирић: Има реч Претсед- 
ннк Мнпистарског савета и Министар иностраних 
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послова г. лр. Милан Стојаднновић да се изјаснн 
o   траженом првенству. 

Прстссдиик Мипистарског савета и Мииистар 
иностраних послова др. Милаи IVI. Стојадиновић: 
Част ми je изјавити да примам тражено првенство. 

Прстссдипк Стевап ЋириН: Прима ли и Ha- 
родна   скулштина  тражшо првенсгво?   (Прима). 
( )Г)јављујем да je првснство за ову интерпелацију 
пр-имл^еио. Изволитс чути даље. 

Секретар др. Драган Дамић (саопштапа): Г. 
Фран Зупанчич упућује интерлелацију на г. Прет- 
седника Министарског савета и Министра иносгра- 
них послова o питању мера које je прелузела Кра- 
љевска плада да се реши питање припадности Ko- 
рушке; којс je данас оиет отпорсно, у корИСТ name 
државе и тражи да joj се призпа прпснство. (Види 
прилог.) 

Претссдипк Стеван Ћирић: Има рсч Претссл- 
ник Мииистарског савета и Министар нностраиих 
аослова г. др. Милан Стојадинови1\ да сс изјасии 
0 траженом првенству. 

Прстседиик Мипистарског савета u Мштстар 
ппостраипх послова др. Милан М. Стојадиновић: 
Примам тражено прБСПСтво. 

Прстседиик Стеваи Ћирић: Прнма ли и Ha- 
родиа скупштипа гхрвенство no овој интерпсла- 
цији?   (Прима.)   Објављујем   да je примљено пр- 
пспстпо   no   onoj   иптсрпелацији.   Изволитс   чути 
дал.е. 

Секретар др. Драган Дамић (саопштава): Г. 
ВоЈислав Лазић, народни посланик, упућује интер- 
пелацију на г. Министра унутрашњих послова o 
премештају среског начелника Среза подгорског 
из варошице Каменице у село Каменицу и тражи 
да joj се призна првенство, (Види прилог). 

Иретседиик Стеваи Ћирић: Има реч Мини- 
стар без порт^еља г. др. Михр Крек да се v име 
отсутног г. Министра унутрапш.их послова изја- 
СНИ 0 траженом првспстиу. 

Министар без портфеља др. Михо Крек: Част 
ми je изјавнти у име г. Мипипра унутрашњих 
послова да примам првенство no onoj интерпела- 
цији. 

Претседник Стевак Ћирић: Прима ли Народ- 
на скупштина првенство no onoj интерпелацији? 
СПрима).  Објапл.ујем  да  je  прпспстпо  примл.епо. 

Изволите чути иолбе и жалбе. 

Секрстар др. Драган Дамић (саопштава): На- 
родиој скупштини упутили су молбе и жалбс и то: 

Челнковн!! Милсико, Новковић Роса, Цвета- 
новић Светозар Гучак Иваи, Бер Јонан, CraiiHii 
Драгомир, Малпк Јулка, Прлог Ката, Лалић Апто- 
није, Петровић Риста, Главичић Аџђелика, Мир- 
чић Владимир, Воркапић Славица, Гагић Драгу- 
тин Јанкопић Лепосава, Војановић Антоније, Дст- 
лингер Ружа, Лововић Савић, ПавкОвић Лепосава, 
1 [иколић Олга, Крпстовић Јаков, Баста Боја, Мир- 
ковић Добросав Накићевп!. Вукосаиа, Војводић 
Чрш-о, ВуЈичић Лена, Лукач Васо, Видови* Јеле- 
на, Николић Анка и Порепт Марија, Крижић Или- 
ја, Перан Јозо, Миленковић Дамјан, Јовановић 
Ђор1,е, Тодоровп!) Лован, Ковачи!. Себастијан, 
Милетић Јаков, ГакотЉ Мнлан, Крђић Милан, 
Марковић Милтшје, Караклајић Војислав,  Беро- 

ња Јово, Вулсвић Kpcro, Хорват Ловро, Попопић 
Петар, Колић Андрија, Кутлешић Петко, Пинтар 
Балтазар, Луперт Адела, Mamili Софпја, Рихтер 
Моц Ружа, Гавриловић Раде, Чохаџн!) Владимир, 
Криппм Огриц, Јовановић Ђорђе, 

Претседник Стеван Ћирић: Све прочитане 
молое и жалбе 6iilie y[iylieiie Одбору за молбе и 
жалбе. 

Посподо народни посланици, пре прелаза на 
дневни ред имам част одговоритн на једно кратко 
[штање, које су ми упутили господа пародпп посла- 
nmui: Мита Димитријсвнћ, Мирко КомнсшшиК n 
другови. 

Питаше глаот овако: 
„У MiipomniM угоеорима изгубили смо нашу 

Словеначку Корушку. Hama делегација je онда 
доказала да je Корушка вековима била и остала 
naum национална пакрајина унаточ спестраие снсте- 
матоке гермапизацнје која се тамо вековима слро- 
водила. 

Само због противне интервеиције пеких вели- 
ких сила проиоцирао се плебисцит, у којем je 
Корушка примпла Аустријп, a за Југославнју je 
гласала тако јака ианлша, да je, с обзпром na наро- 
чите прилике у којима je се плебисцвт обавл.ао, 
iberoii резултат бно пови доказ да je Корушка nama 
национаЈша покрајииа. 

Дапас можемо смратрати да Аустрија више не 
постоји као самостална држава. 

Ća немачкнм Рајхом који се je сада протегао 
na терпторпју Аустрије, закл>учени ранији мировни 
уговори ne иостоје и ne обавезују у томе питању 
im Југославију nn Немачки Рајх. 

Дакле, [титање Корушке опет je отворено. 
Hama je дужност као Народног .претставни- 

штва да ODOM приликом подвучемо ово сгање чшБе- 
пица и да апелирамо na све иптересиранс и над- 
лежне да корушко nHiaibe већ једаом реше у ко- 
рист Југославије no начелу националпс правично- 
сти, које je начело, una mune, прокламовано гово- 
ром ii:>ln.' rpeher Иемачког Рајха, господипа Адолфа 
Хитлера, ариликом npucajivum.LMi.a Аустрије Нема- 
чкој. Нстовремено je од стране господпна Хитлера 
такође прокламовано да претонзије Нсмачког Рајха 
nelie и1ш далЈе нити изван грапица Немачке наци- 
опалпе ирппадпостп. 

Тако je и овом чшБепицом j nm више подву- 
чена прва и осповна чт1.енпца,.по којој стојп опет 
отиоремо пптап.е Словеначкс Корушке и чека својс 
пранелпо pcmcn.e v ;ivxv њенога присаједињеп.а 
Југославији, којој n прилада no компактиој сло- 
веначмој иационалности тамоиш.ег становништва. 

Изложитпп све ово, част ми je молити госпо- 
дина Претседпика Народне скупштнне да ми на 
паредпој седшти, npe преласка на дневни ред, пз- 
воли одгопорпти na ona пптања: 

1) Сматра ли господин Претседник Народне 
скупштине да je потребно и пажио да Народпо 
претставпиштво Крал)спинс Лугославнје узме живп 
иптерес у садашљој судбини Словеначке Корушке, 
која са ишчсзнућем Аустрије као самосталне др- 
жаве mije везана иикаквим мс1)упародпим угово- 
ром за Немачку. 

2) Сматра ли господин Претседник да je на- 
ступио један реалан момепат да подигне глас На- 
родио претставништво Крал.евнпе Југославије у 
циљу да надлежни међународни форуми сада по- 
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новно отворено питање Слопеначке Корушке peuie 
у корист^Југославнје." 

Господо народни посланици, на прву тачку 
овог кратког питања имам част одговорити: да je 
догађај који je ово nHiaibe изазвао толико важан, 
да je сасвим природно да се Народно претстании- 
niTBO интересује за тај догађај и судбину наше 
5paiic која нису у нашој држави. (Опште бурно 
плЈескање.) 

Ha другу тачку овог кратког питања имам 
часг одговорита: да оно спада у делокруг Минп- 
старства иностраннх послова и да he иаш Мини- 
стар иностраних послоиа, Прстседник Мннистар- 
ског савета господин др. Милан Стојадинови11, 
имати набрзо прилике, Beli у Сенату прнликом де- 
бате o буџету Министарства иностраних послова, 
да да исцрпап нзвештај o овој ствари и да упозна 
Иародно претставитптво o свсму шта Краљевска 
влада у овом погледу мисли. (Општс одобрава11>с 
и пљескаљс.) 

Има реч народни посланик господин Мита Дн- 
мигрнјевић. 

Мита Днмитријевић: Господо народни посла- 
ници, захвал.ујући господирју Претседнику Народ- 
ne скупттине na овако брзом одговору на ово мојс 
кратко питање, ja у исто време изјављујем, да сам 
задовол.аи оваквим плговпрпм господина Претсед- 
ника Народпе скуппггинс. 

Допустите ми да, у пези са мпјим питан>ем, 
констатујем ово; Прво, питап>е Словеначке Кору- 
imce у догађају гтрисједињења Аустрије Немачкој, 
толико je значајно и историјски важно и no моме- 
нагг садашњи и no евентуалној перспективи, да 
овде са ове говорнице никада нисам ocehao тп- 
ЛИКу здружсност своју са левипом и са деспицом 
као овога тренутка. (Одобравање.) Ja имам вере 
да ће водитељи nanic спол.пс полнтике знати у 
опом важном питању да одреле cnoj правац и eno- 
je држашс. Али. господо, глсдајмо na ово питање 
трезвено. 

Самом начину, самој одлуци Немачке, да при- 
саједипи Аустрију na бази припцппа папиопалпо- 
сти, ми у основи не можемо битп противпи. Ми 
ne можсмо томс битн противпи, јер би na тај na- 
чин демаптовалп сам тај вслпки прппцпп, који je 
пајсвсстраппјс био примењен приликом уговора o 
миру Ми ne можемо у основи негирати тај npnn- 
цип националнасти, јср na бази тога принципа из- 
вршили смо и ми ^'једнп.сп.с Срба, Хрвата n Сло- 
ввнаца у пашу државу. Ha бази тога нациопалпог 
прппципа водила се кроз всковс и сва nama нацпо- 
нална борба, борба мале Србије са Турском царе- 
випом na југу и са царством Хабсбурга na ссвсру. 

Најзад, na том принцнпу водила се и борба 
Срба, Хрвата и Словспаца у Аусгро-Угарској мо- 
пархији за и.ихово самоодржап.е и самоопредел.с- 
n,e. И ако je логично и праввДНО ујсдип.сп.е Срба, 
Хрвата и Словепацп у једпу државу. као и Пол.ака 
И Чехословака, у њиховој слободпој државп, a 
свих испод власти Аустрнје, ne може се, nn тој 
истој логици, побијати тај пациопалпи принцип у 
садашњем присаједињењу аустријскпх Немаца 
Трећем Немачком Рајху. 

Али, ово се питање ипак поставља дипломат- 
ски, и с мпого разлога са паше crpaiie. 

Дакле, ово je питап.е строго дипломатско. 
Ми видимо како се са разних страна у днпло- 

матском погледу мапифестују поједипе државе у 

одпосу прсма томе питању. Ми видиио, да се јед- 
na велика држава, нама пријатеЛјСка, тако pelin 
сасвим дезинтересује у овом пптап.у. Ми впдпмо, 
исто тако, да једна друга, нама суседпа вслпка 
држава, n сад пријатељска нама, у прво време пле- 
;mpajyhn за плсбпсцит господина Шушпика, ја- 
мачпо na бази римских протокола, у далзем мо- 
менту одобрава ашилус од стране Нсмачке. Ви- 
димо, господо, само једну државу која отвороно 
n jacno држи став у овом питашу, то je Фрапцуска. 

Господо, има нешто што нас, Југославију, овде 
дубоко интересује. A то je, ако заиста постојн 
искрено n стварно пријатсл.стно изме^у Немачкс 
и Југославпје, ако заиста то пријателгство има рс- 
алне псповс за будућност, у том случају стојп, 
дакле, отворено питање Словепачке Корушке. Ono 
стоји отворепо баш у томе, што мировпи уговор 
не обавезује ни Југославнју нитн Немачку, ма ка- 
квим угоеором, ни односом, no којима Cm nama 
Корушка била везана за Немачку, како je била 
једним пасилпо извршеним плебицпстом везана за 
Аустрпју. 

Ми знамо врло добро ла je raj плебисцпт у 
зоии R, у Корушкој провпцирап. створен интер- 
венцијом једне суседне велике силе која пам je 
v том времену била савезник, али ne n прнјатсл,ск11 
раоположена. Mu знамо врло добро да je плсбис- 
uiir бно вршвн na начин врло тсжак и под стра- 
ховито иучним приликама, ипак са јаким боојем 
мањине nn je дао доказ, пов доказ, да je Слове- 
иачка Корушка nama паиионалпа покрајина. 

Гроподо, сад се у пуиој o обострапој лојал- 
пости може поставитп niiTaii>e овако: Изнад свсга, 
у односима држава Југославије и Исмачке поставлза 
се обострано национални npmiium, припцип нацио- 
налне тчтадности. Г. Хитлср, вођ псмачког парода 
u државе Пемачкс, отвпрспп je и свечапо прокла- 
мбвао да не постој« никаква теиденција нитн пре- 
тензија Нсмачке да иде изван гранипа псмачке при- 
палпостп. To бп било завојсвачко продирање. Мсто 
тако г. Адолф Хитлср, вођ пемачког народа и Тре- 
her немачког Рајха, базира оправданост извршеног 
присаједињења Аусгрије апоолутно na upuniumv 
националном, на оонови којега дошао je приролпп 
n лсгетимпп момспат да сс ликвндира Аустрпја, 
та Аустрпја, која je била кроз вскове мучилиттво 
за nanic Словопство у разнпм словенским гранама. 
Господо, на том прппципу пационалне приладности 
|а бпх сада, mimc пего икала, жслео верпватп у 
моћ убеђивања од стране Гооподина Претседиика 
владе na одлучујуће факторе из Берлина. Ha бази 
таквог убеђивања. v атмосфери пријатељства из- 
ме1)\- Ју^ославије и Немачке, могло бп се и у пн- 
ran.v југословенске припадности Корушке доћи 
до позитивиог решења. To би била стварпа афпр- 
мација, потврда, југословепско-псмачког ппијатсл.- 
ства. Ja желим у томс успсх Госполипу Претсед- 
пику владе. 

Господо, и порсд све name полптпчке рабзије- 
ности n v парламенту и у земљи, ево, изјавл.ујем 
да би баш na овоме питању требало наћи пмпулса 
и мотива да се створи једна национална шнцентр- 
цмја namera духа, ca KOJOM трсба Србп, Хрватп и 
Словенци здружеии v јадну целину да буду опремни 
да приме овај догађај, a свептуалпо и лрутс, којп 
могу v будућпости да буду више негативни него 
mio je овај. Упутратп.а политпка namc зсмље 
иора na бази задовол.сља свих националних, гра- 
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ђанских u политичких тсжњи и права, да коорди- 
нира са нашом спољиом политиком сад више него 
икада, 

Господо, одмах hy рећи да je комиактио слове- 
начки сап мрај Рожне Долине од Дравопрада до 
Бјелака испод KapasaiHKe ваи свжог спора. Исто 
тако поставља се и питање Градишчанских Хрвата 
на гравицп Мађарске северно од Блатног jcsejia. 

Господо, ja врло добро знам да je писаље 
„Словенца" овог пута нзишло из оних уских nap- 
тисмих обзира како je у другим питањима, лист 
„Словеннац" јучс и првкјуче давао такве узбуд- 
Јииве вести из поједнних крајева Словеније да ми 
морамо закл.учити o великом узбуђењу код Слове- 
иаца поводом овог догађаја и поводом судбине сло- 
веначке Корушке. „Словенац" саопштава да се из 
Корушке од такозваних Иемчура препи да ће и 
1Јс()11)ад требаги ускоро да рачуна са догађајима 
који сс решавају тамо и да he Београд морати де- 
завуисати Гссподина Корошца који се досада 
Gupno за чување словшских иман.а од куловања 
од стране Немаца. 

Госиодо, ja завршавам оним речима: Моменти 
исторнски дођу и прођу. У тим моментима маиифе- 
стује се величина и висина политнчкога става 
једног државиика и дуоина иолитичкога смисла, 
nojhc, мудрости и акције. Вно дошао je један такав 
моменат да се иаше пријателлгоо са Немачком 
покаже и на делу, баш на прниципу националном 
ирокламованом од стране вође Рајха г. Адолфа 
Хитлера. 

Најзад, госиодо, да речим и ово. Овог часа 
добно сам од једног мог друга Словснца посланика 
да прочита*! овде једву депошу која му je сгигла 
јутрос из Марибора. Ево чујте: „Све словевске 
вође у Корушкој затворене су, одавде полази и 
сутра ујутру долази у Беаград Корушка дслегација 
да се престави Народној скупттнни". To je сутра. 
Ово указује Краљевској нлади и сав иотрес који 
je наступио међу Словенцима свуда. 

Завршују11и свој говор ja овде изјављујем по- 
ново да сам задовољан начнном како je Гроподин 
Г1ретседник Народне скупштше на моје упућено 
iiinaibe овде дао свој одговор. У толнко више п.е- 
роо одговор je од важности, mro га свакако није 
могао дати без сагласнос™ са Госиоднном Прет- 
седником владе (ПЛ)ecкalbe na лсвици). 

Претседчпи Стеван Ћирић: Господо народии 
лосланици, прелазимо на днешш ред. Ha дневиом 
je реду: Наставак претреса у поједнностима из- 
вештаја Финаноијског одбора o ирсдлогу буџета 
државних расхода и прихода са иредлогом Фипап- 
сијског закона за буџетску  1938;39  годниу и то: 

Насгавак претреса предлога Фииапспјског за- 
кона за 1938,39 годнну. 

Реч има иародпи посланик г. Милап Мравл.е. 
Milan Mravlje: Gospodo narodni poslanici, pre 

koji dan iznesene su u ovom visokom Domu ne- 
stvarne i neistinite tvrdnje o radu sokolske organi- 
zaciie uopšte, a osobito one u Dravskoj banovim. 
Ne mogu da shvatim, kakve je ciljeve imao onaj, 
koti je napadao Soko, ali je moja dužnost da se 
pozabavim time, što su kod toRa imali u vidu om, 
koji su mi dali podatke. 

Gospodo narodni poslanici, ako smo mi zaista 
svi zajedno istinske pristalice narodnog i državnog 

jedinstva, onda moramo biti takode svi bez izuzetka 
sposobni da zauzmemo podjednako stanovište i 
sada, kada je nastupio jedan član visokog Doma i 
neosnovano napao ćelu organizaciju, koja mora da 
bude sveta nama svima, ne zbog njezinog imena, 
zbog njezine istorije, nego zbog njezinog toliko 
uspešnog i korisnog delanja. Ovo stanovište mora 
da nas udruži sve bez iznimke, kako one na strani 
vladine većine tako i one u opoziciji. Kao član So- 
kola bio sam duboko uvreden, da mogu članovi ove 
Skupštine, čija se ogromna većina sa ponosom na- 
ziva sokolskim imenom, ćutke preći preko takvog 
jednog nečuvenog dela. Radujem se što je barem 
Ministar za fizičko vaspitanje naroda g. dr. Miletić 
pokušao da zauzme pravo stanovište. Aki bi se neko 
usudio da napadne našu narodnu vojsku, osudio hi 
ga čitav narod! isto treba da se desi i onome koji 
napada naše Sokolslvo, koje prctslavlja danas snagu 
i napredak naroda u miru isto onako kao što ga 
pretstavlja naša vojska u ratu. 

Značajno je što Jugoslovensko sokolstvo na- 
pada g, poslanik u isti mali kada hoće da učvršćuje 
državno i nacionalno jedinstvo. Da li zaista može 
neko od vas da sebi pretstavi da bi naše sokolstvo 
onamo, gde je njegov izvor i gde je žarište jngo- 
slovenske državne i nacionalne svesti već 75 godina, 
gde su Sokoli u Austriji zibog svog odreSitog jugo- 
slovenskog stava punili tamnice, i u balkanskom i 
svetskom ratu popunjavali dobrovoljačke legije, 
sada posle 20 godina uspešnog delanja u sopstvenoj 
državi, mogli da napuste osnovnu misao sokolstva: 
Delanje za našu državnu zajednicu. 

Gospodo narodni poslanici, ovo se htelo njime 
prikazati ovde u Narodnoj skupštini, a moja je na- 
mera da pobijem to, uprkos tome da je to za sokol- 
sko delanje sasvim nepotrebno. Ali činim to zato 
što bi se zbog potpunog ukinuća štamparske slo- 
bode mogao rad sokolstva U Sloveniji zlonamerno 
t'alsit'ikovati i mogle bi nm se praviti opet nove pre- 
preke u njegovom radu. Optužba protiv sokolstva 
nije ni na čemu osnovama, ona je zlonamerno falsi- 
Fikovanje  činjenica,  zločin  protiv  sokolstva. 

Kako je duboka državljanska svest sokolstva u 
Sloveniji svedoči baš činjenica da sokolstvo baš 
onamo sa herojskim samopregorom istraje na sta- 
rom i oprobanom putu uprkos tome što mu je sada 
rad kudikamo teži nego u bivšoj Austriji. Ta niko 
sa zdravom pameću ne bi mogao da zameri sokol- 
stva da izvodi konsekvencije iz toga što se sa sviju 
strana. Vladinih i crkvenih, proglažuje njegov rad 
kao štetan. Srećom ima sokolstvo u Sloveniji iza 
sebe 75-godišnju * borbu sa apostolskom habsbur- 
škom Austrijom. Sokolstvo ne očekuje pohvale i 
samo zna sta je pravo i sada u sopstvenoj državi. 
Sokolstvo zna u/rok zašto se posle 20 godina uzor- 
nog dobrovoljnog delanja i učvršćivanja našeg za- 
jedničkog doma iznenada našlo pod istim bičem, 
pod kojim je patilo u Austriji. Apsurd, koji nije 
mogućan ni u jednoj državi! 

Poznato vam je da je prvo sokolsko društvo u 
Austriji t. j. u Pragu, bilo osnovano 1862 godine i 
da je već naredne godine osnovan u Ljubljani Južni 
Soko, matica sVega Jugosldvenskog sokolstva. Da 11 
ste već zaboravili da je nekoliko decenija kasnije 
osnovan uz pomoć čitave habsburške vladavine 
»Orao« kao politička i verska organizacija, avan- 
garda Koroščeve Slovenske ljudske stranke, jedino 
zato da paralizira Jugoslovenstvo i nacionalnu slo- 
bodu koju je propagirao i za nju radio naš Soko. 

181* 
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Svima vama je poznato, gospodo narodni po- 
slanici, šta je sve činila u ono vreme Korosčeva Slo- 
venska ljudska stranka protiv Jugoslovenskih nacio- 
nalista a naročito protiv pristalica Sokola. 

Mnogo toga ja sam već izneo s ovoga mesta, 
a danas ću vam pročitati iz brošure, koju je izdala 
Korosčeva klerikalna stranka povodom ubistva 
Franca Ferdinanda Habsburškog 1914 godine, jedan 
interesantan pasus. Evo šla kaže ova brošura o Ju- 
gosiovenskoj ideji i 0 .lugoslovenskim nacionali- 
stima i njihovoj akciji: 

»Atentat — plod zavere. U lom pogledu vlada 
jedinstveno mišljenje: Atentat je bio zasnovan i za- 
ključen u dalekosežnoj velikosrpskoj zaveri čiji 
konci vode u Beograd. Obadvojica napadača bili su 
Srbi, oba su priznali da su radili iz nacionalnih po- 
buda, — dakle to je greh ako neko nešto radi i/. 
nacionalni!] pobuda, — oba su duže vremena živeli 
u Beogradu i bomba je beogradskog porekla. Sve 
ovo dosta jasno govori. 

Osim toga istrage koje su povedene u Sarajevu 
donele su mnogo dokaza o tome. U stanu atenta- 
tora Principa nađeno je 2.000.— kruna i više doku- 
menata koji ga terete. Kod aretiranih osoba nađeno 
je raznih velikosrpskih pamfleta i drugih štampar- 
skih stvari. Danas niko ne sumnja da uistinu postoji 
velikosrpski pokret koji teži za tim da se otcepe od 
Austro-Ugarske monarhije pojedine pokrajine a na- 
ročito Bosna i Hercegovina te da se prisajedine 
Srbiji. 

Tek sada vidi se kako je opasan put kojim u 
najnovije vreme ide tako zvani jugoslovenski na- 
rodni pokret koji nije daleko od gore navedenog 
veleizdajničkog pokreta i kako su imali pravo kru- 
govi i štampa Slovenske ljudske stranke koja je od 
samog početka otvoreno i odlučno ustala protiv 
njega te ozbiljno upozoravala slovenačku javnost 
na taj pokret a naročito omladinu.« 

Evo, gospodo narodni poslanici, pod takvim 
prilikama moralo se boriti sokolstvo i jugosloven- 
stvo protiv austrijanske politike partije g. dr. Ko- 
rošca za vreme Austrije. U Austriji imao je »Orao« 
svu zaštitu, potporu i pomoć svih vlasti, dok je bio 
Soko izdajica, što je i zaista i bio za Austriju i 
austrijakante. Kada je nastala Jugoslavija, pobedila 
je sokolska i jugoslovenska misao i niko nije oče- 
kivao, da će se neko usuditi da postavi zahtev za 
obnovu crno-žutog »Orla« u Jugoslaviji i to čak 
posle 6 januara 1929 godine. U slobodnoj državi nije 
moglo biti mesta za ove dve organizacije: za jugo- 
slovensku i protivjugoslovensku. Za poslednje dve 
godine ipak se to dozvoljava zbog principijelne nc- 
usmerenosti naše unutrašnje politike. Jasno je, da 
mora dolaziti do trvenja U onim krajevima, gde hoće 
organizacija sa protivjugoslovenskom, protivslo- 
venskom, protivnarodnom usmerenošću i koja ima 
svoju centralu van granica naše države, da goni So- 
kolstvo, eminentno narodnu organizaciju. Katolička 
akcija i pod njenim uplivom stojeća javna vlasi u 
Dravskoj banovini vode i sada otrovnu hajku protiv 
Sokola, koju dakako ovde u Beogradu zbog zakona 
SKJ, koji je na snazi prikazuju u sasvim drukčijem 
sve'tlu, nego što je izvode u praksi u Dravskoj ba- 
novini. Da navedem primer. 

Svakome je poznato, da je Ban Dravske bano- 
vine doneo predlog o raspuštanju sokolskih dru- 
štava u Sloveniji ili predlog za naimenovanje kome- 
sara župnim i društvenim upravama. Kada je Savez 
SKJ, obavešten o tome, intervenisao kod Ministra 

za fizičko vaspilanje naroda g. dr. Miletića, na 
njegovo pitanje odgovorio je Ministar dr. Miha 
Krek: »Decidirano izjavljujem, da to nije u nameri, 
pa se i ja sam ne slažem s lime, pošto bi bilo protiv 
zakona«. Ali, gospodo narodni poslanici, nije vama 
poznato, da je organizacija Katoličke akcije, tj. 
udruženje »Krščanska šola« (»1 IriSćanska škola«) na 
svojoj velikoj skupštini u Ljubljani 3 maja 1936 go- 
dine donela rezoluciju, koja u 10 tačci kaže ovako: 
»SKJ još uvek istraje na Tyrševim, od katoličkog 
episkopata Jugoslavije osuđenim vaspitnim nače- 
lima. Hrižćanski roditelji zato tražimo, da se izmeni 
zakon o SK.I i Soko opet postane slobodno udru- 
ženje«. Ovoj su skupštini prisustvovali lokalni vla- 
dini, crkveni i laički krugovi, čiji je duhovni, voda 
u okviru katoličkih organizacija u Sloveniji gospo- 
din Ministar dr. Miha Krek, a eksponent u Beogradu 
g. Ministar uiiulrašnjih dela. 

Ovim objašnjenjem objasnio sam vam prividno 
neshatljivo pitanje, kakvi su motivi merodavni za 
napade na sokolstvo. 

Javna vlast u Sloveniji nastoji da dokaže u Beo- 
gradu, kako i ona podupire sokolski pokret. Zato 
bi bilo neoportuno, da nastupi u Parlamentu protiv 
sokolstva u Sloveniji kakva ličnost iz Dravske bano- 
vine, pa je zbog toga morao doći neko drugi da 
izvrši svoje krvničko delo protiv sokolstva. Konsta- 
injem, da taj nastup nije bio nimalo sokolski. Ali 
svaki narodni poslanik zna da se ne može ujedno 
služiti na ilve strane: TjTŠevoj sokolskoj misli j ispu- 
njavati naređenja i upute katoličkog episkopata, 
koji je anatemisao Tyrševu misao. 

Kako vlast u Sloveniji podupire sokolski po- 
kret, neka vam objasni jedna jedina činjenica: na 
osnovi zakona SKJ i Finansiskog zakona imaju sve 
banovine da umetnu u budžet jednu odgovarajuću 
sumu za napredak sokolstva. Kraljevska banska 
uprava u Ljubljani do sada je uvek izvršila ovaj 
zadatak te i za budžetsku godinu 1937/38 umetnula 
u proračun sumu od 260.000 dinara pod imenom 
»pomoć za Sokolstvo, sport i trezvenjački pokret«. 
Budžetska je godina završena, budžetska je suma 
sem malog jednog iznosa, oko 30 hiljada, iscrpljena, 
ali od 5 župa i 300 sokolskih jedinica u Sloveniji 
nije ni jedna primila ni prebijenu paru. Kuda ode za 
Sokolstvo određeni novac? Prema skupljenim poda- 
cima opravdano je, da ova suma ode za pomoć ile- 
galnim organizacijama, za obnovljene organizacije 
zakonito raspuštenog »Orla«, za orlovski stadion, 
koji je sada vlasništvo ljubljanskog episkopa, od- 
nosno društva svešlenika, dalje klerikalnom sport- 
skom klubu »Planini« i klerikalnom sportskom 
udruženju »Maratonu«. Ako neko sumnja u istini- 
tost ove tvrdnje, neka izdejstvuje službeni izvest aj 
bana Dravske banovine o podeli ove sume. Ovaj će 
zvanični izveštaj svima otvoriti oči u kakvim nesno- 
šljivim i nedopustivim prilikama puštamo da živi 
Sokolstvo u Dravskoj banovini. 

Gospodo narodni poslanici, u godini 1936/37 
doneseni su od Banske uprave u Ljubljani u vre- 
menskim intervalima ovi predloži: 1 — da se ukine 
zakon SKJ; 2 — da se ima da izmeni osoba starešine 
SKJ, a mi svi znamo ko je starešina SKJ; 3 — da se 
izda ovlaštenje o raspustu Sokolskih udruženja u 
Sloveniji; 4 — da se izda ovlaštenje o postavljenju 
komesara sokolskim župama i udruženjima u Slo- 
veniji. 

1, gospodo, poznato vam je, da je došao g. dr. 
Korošec na vlast medu ostalim i sa ovim velikim za- 
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đacima koje mu je dao politički katolicizam, — kako 
naziva moj poslanički drug Cvetić klerikalizam, 1. da 
pošto-ipoto sprovede konkordat; 2. da pošto-poto ra- 
sturi  Soko  Kraljevine Jugoslavije. 

Kako je Sokolstvo u Sloveniji reagiralo na ove 
namere? Još više je zagrlilo svoje organizacije, sku- 
pilo svoje redove za vaspitavanje u državljanskoj 
svesti, u ljubavi prema Kralju, narodu i državi. Zato 
se i narod odužio toj svojoj organizaciji i zavoleo 
je još više i ostala inu je najveći ponos i zadovolj- 
stvo. Prošle su godine svesokolske priredbe poka- 
zale ovu povezanost naroda sa Sokolstvom. Protiv- 
nici SU pak nemilosrdno nastavili sa još jačom haj- 
kom. Za svoj patriotski rad Sokolstvo mora da 
podnosi sve udare poniženja, uvrede, a sokolski 
radenici materijalnu štetu i premeštanja. Da bi So- 
kolslvo dalo povoda za gore pomenule mere počelo 
se brahijalnim napadajima protiv pripadnika Sokola, 
te paljenjem sokolske imovine. 

Mesne školske vlasti prave sokolskim udruže- 
njima takve smetnje, da ne mogu vršiti fizičko va- 
spitanje u školskim vežbaonicama. Premešteni su već 
svi župski i društveni načelnici i načelnice, koji su u 
državnim ili samoupravnim službama. Zabranjuju se 
veliki župski sletovi na našoj narodnoj granici, đaci- 
ma narodnih i srednjih škola zabranjuje se nošnja so- 
kolskih znački, iz škola je izbačen sokolski pozdrav 
„Zdravo", zaplcnjuje se sokolska štampa u crkvama i 
kod verskih obreda, kleveta se Sokolstvo i pozivaju 
se deca i roditlji u verska udruženja. Ovim nečuvenim 
pritiskom uspeli su da umanje broj sokolskih 'pripad- 
nika u Sloveniji za kakvih 10.000 i župe su morale 
da raspuste oko 30 udruženja i četa. Ali njihov cilj 
da unište sokolsku organizaciju nisu postigli. Soko 
u Sloveniji ima staro i uzorno vodstvo i odličnu di- 
sciplinu, liprkos svemu što sam naveo nigde nije Soko 
dao povoda za izgrede, Soko nije dao da bude pove- 
den na političko polje i nije vraćao milo za drago. 
Diviti se moramo državljanskoj svesti te odlične ne- 
nadomestive organizacije. Kako je teško bilo zadrža- 
vati mladu krv u sokolskim legijama, kad su ih pso- 
vali Dravobancima, izdajicama slovenačkog jezika i 
kukavicama, a da nisu išli na ulicu da se politički 
razračunavaju. 

Nameravano postupanje protiv Sokola nije bilo 
dakle osnovano u držanju Sokolstva. Sokolstvo je 
trebalo da bude rafiniranim načinom izazvano. Dana 
1 1 juna 1937 godine zapaljen je muzički paviljon Lju- 
bljanskog Sokola u vrednosti od 80.000 dinara. Slu- 
žbenim komunikeom Kraljevske banske uprave i istra- 
'••ama htelo se označiti Soko kao krivca. Koliki samo- 
pregor moralo je podnositi Sokolstvo. 

Pripadnici nacionilnih organizacija na Rakeku sa 
sokolskim udruženjima na čelu hteli su u jesen 1937 
god. otkriti dostojan spomenik Kralju Aleksandru I 
Ujedinitelju. Protivnici sokolske organizacije hteli SU 
da tom prilikom uprizore razračunavanje pred naj- 
višim pretstavnicima vlasti. Službene vlasti tražile su 
od .pripremnog odbora da mora pozvati na otkriće 
Kraljevog spomenika i ilegalnu organizaciju „Slove- 
načkih fantova". Za sokolstvo bila bi ovo vesto name- 
štena klopka. Sokolska ŽUpa Ljubljana 1 izdala je lim 
povodom ovaj cirkular: 

„Br. 3064/1116 
Svim udruženjima i četama! 

Okružnicom od 3-1Х-1937 g. br. 2942/2072 obave- 
stili smo župske jedinice, da sokolstvo Sokolske župe 

Ljubljana neće učestvovati kod otkrivanja spome- 
nika Viteškom Kralju Aleksandru Г Ujedinitelju 5 
septembra 1937 g. na Rakeku. 

Da se i bratske jedinice upoznaju sa uzrocima 
ovog zaključka, javljamo vam, da je župski izvršni 
odbor na sednici 3-1Х-1937 g. temeljito rasmatrao 
učešće sokolstva u položaju koji je nastao, i konačno 
doneo jednoglasni zaključak, da sokolstvo sokolske 
župe Ljubljana ne učestvuje kod otkrivanja spome- 
nika Viteškom Krailju Aleksandru 1 Ujedinitelju 5 
septembra o. g. na Rakeku, a to iz ovih za sokolstvo 
vanredno važnih razloga: 

1) Još od vajkada, a osobito još posle poznatih 
događaja u Sloveniji meseca juna o. g. Sokolstvo je 
osobito na teritoriji naše župe predmet neprijatelj- 
skih i neosnovanih napadaja Sokolstvu protivnog ele- 
menta. 

2) Kraljevska banska uprava Dravske banovine u 
svojim zvaničnim izveštajiina o tim dogodajima još 
pre konačnog pročišćenja, dakle već unapred svalila 
je krivicu za ove događaje na Sokolstvo, premda je 
čitavoj javnosti, a svakako, i Kraljevskoj banskoj u- 
pravi poznato, u kojim krugovima treba da se traže 
oni koji su prouzrokovali ove izazivajuće događaje. 
Tako je bilo onda, kada je zapaljen sokolski paviljon 
na vežbalištu Ljubljanskog Sokola 11 juna o. g. 

3) Izazivajuće nastupanje „slovenačkih fantovskih 
otseka" kao i žalosni događaji prilikom javnih vežbi 
naših župskih jedinica, pokušaj zapaljenja sokolskog 
Doma u Mengšu u noći od 2 na 3 jula o, g. napa- 
daji protiv sokolstva u Semiću i Dobovi, gde bese 
sokolsko članstvo predmet krvavih i organizovanih na- 
padaja iz krugova »Katoličke akcije« doveli su član- 
stvoSokola u zategnuto slanje, koje obećava najod- 
lučniji otpor protivu izazivajućim i duSmanskim de- 
lima Sokolstvu smrtno neprijateljskog elementa. Oso- 
bito u Ljubljani moralo je sokolstvo od juna meseca 
o. g. na ovamo zauzeti oštro stanovište samoodbrane 
protiv terora i pretnji svojih neprijatelja. 

4) Župska je Uprava znala, da će Sokolstvo kada 
god bude izazvano od elemenata iz nenarodnog po- 
dručja učiniti korake samoodbrane. Ali župskoj je u- 
pravi isto tako poznato, da bi bili takvi naši koraci 
samoodbrane izričito zaželjeni sa izvesne strane te bi 
poslužili kao povod za nova gonjenja, pa čak i raspu- 
štanje sokolskih organizacija na području naše župe 
i cele Dravske banovine, što je stalni cilj „Katoličke 
akcije" i pod njezinim uplivom stojeće javne vlasti u 
Sloveniji. 

5) Pretsednik odbora za podizanje spomenika G. 
Tavčar obavestio je upravu župe, da su na svečanosti 
otkrivanja spomenika pozvala i prosvetna udruženja 
sreza Logatec, da su udruženja prijavila učestvovanje 
članova u uniformi „slovenačkih fantova" i sa zasta- 
vama, a te zastave su zastave bivše-' raspuštenog „Or- 
la". Ovo je starešinstvu župe trećeg ovog meseca po- 
tvrdila i uprava policije. 

6) Iz pouzdanih izvora doznali smo, da su „slo- 
venski fanti je" za ovu priliku mobilizovani i iz svih 
ostalih krajeva Slovenije, premda ili odbor nije po- 
zvao. Proslava na Rakeku spremana je dakle u oso- 
bitim okolnostima. 

7) Sreski načelnik u Logatcu pitao je pretsednika 
odbora g. Tavčara, kao što je ovaj i saopštio župskoj 
upravi, što će da učini nacionalna javnost, ako budu 
pristalice JRZ klicale Dr. Korošcu „Živeo voda slove- 
načkog naroda", a g. Tavčar da je odgovorio: „Nacio- 
nalni elemenat, koliko su mi poznate prilike ovdašnjeg 
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stanovništva, klicaćc: „Dole Korošec!" To tvrdimo sa 
osamdeset procenata sigurnosti!" 

Svi ovi podaci bili su poznati Župskoj upravi pa 
je za to župski stručni odbor još 1 ovog meseca pod- 
пео župskoj upravi predlog, da sokolstvo ne može 
učestvovati kod otkrivanja spomenika, ako budu uče- 
stvovali kod ove proslave i „Slovenski fantje" u uni- 
formama, da će biti vredan karakter svečanosti, ose- 
ćaj pijeteta prema iilaženopočivšem Viteškom Kralju 
Aleksandru Prvom Ujedinitelju, da će biti vredani 
čast i ponos sokolstva i njegovo dostojanstvo, što sve 
mora sokolstvo da spreći svim sredstvima. 

У) Uprava policije u Ljubljani pozvala je 3-1Х na 
saslušanje zbog le proslave starešinstvo sokolske župe 
i to: dr. Josipa Pipenbaliera, i njegove zamenike ing. 
Lado Bevca i Bogomira Kajzelja. Policija je pitala 
predstavnike župe, kakvo jemstvo daje sokolska župa, 
da će se proslava na Rakeku izvršiti u miru. Predstav- 
nici župe izjavili su, da je takvo jemstvo stvar policije, 
dok sokolstvo već po svome ustrojstvu, karakteru i 
duhu nikad još nije dalo povoda za izgrede, osobito 
u takvim prilikama. 

Župskoj upravi bilo je poznato, da je odbor za 
podizanje spomenika pismenu interveuisao kod Sre- 
skog načelstva u Logatcu, da se učestvovanje „Sloven- 
skih fantova" u uniformama i sa biv. orlovskim za- 
stavama zabrani, što nije urađeno. 

10) Sokolska župa Ljubljana doznala je iz vero- 
dostojnih izveštaja, da ima Kr. banska uprava u Lju- 
bljani izveštaj. da sokolstvo na Rakeku „nešto pripre- 
ma". Protiv ovakvih optužbi odlučno se ograđujemo 
i odbijamo te insinuacije. U njima vidimo opet na- 
meru, da se sokolstvo po poznatoj praksi komunikea 
Kraljevske banske uprave u Ljubljani već unapred o- 
/.načuje kao krivac eventualnih izgreda, koje bi mogli 
da prouzrokuju jedino sokblstvu protivni elementi. 

11) Uprava policije saglasila se već 3 ovog me- 
seca, dakle još pre župskoga zaključka, sa namerora 
odbora za podizanje spomenika, da se proslava 
odloži. 

12) Župski izvršni odbor zaključio je s obzirom 
na sve ponienute činjenice i osobite okolnosti, da so- 
kolstvo ne učestvuje na toj proslavi: 

a) Pošto načelno ne može imati nikakvih dodira 
sa „Slovenačkim fantovskim odsecima" jer je to ispod 
časti sokolstva. Sokolstvo nema straha od sretanja s 
njima, ali je u sadašnjim prilikama uemugućaii svaki 
dodir sa ovom organizacijom i već unapred izazivački. 

b) Jer sokolstvo nije imalo baš nikakvo jemstvo, 
da bi se pietetski akt otkrivanja spomenika Blaženo- 
počivšem Viteškom Kralju Aleksandru 1 Ujedinitelju 
izvršio sa potrebnim dostojanstvom. 

сНјег sokolstvo nije imalo jemstvo, da bi bili oču- 
vani sokolska čast i ugled. 

č) jer je bilo u okolnostima, u kojima se spremala 
ova proslava, sasvim sigurno da se hoće sa izvesne 
strane ova nacionalna proslava promeniti u političko 
razračunavanje, 

d) jer je bila Župska uprava uverena, da ce neiz- 
bežni izgredi imati za sokolstvo nezgodne posledice, 
u prkos tome što sokolstvo uopšte nikad ne može da 
daje povoda za izgrede. 

13) Izvršni odbor župe je istovremeno zaključio 
na svojoj sednici, da će se sokolstvo jednom drugom 
prilikom pokloniti pred spomenikom Viteškog Kra- 
lja Aleksandra 1 Ujedinitelja na Rakeku. 

Župska uprava odmah je posle izvršenog zaklju- 
čka poslala ljubljanskom dnevniku „Jutro" za objavu 
4 o. m. ovo obaveštenje: „Ljubljanska sokolska župa 

obaveštava sva udruženja i pripadnike, da neće uče- 
stvovati kod odkrivanja spomenika Blaženopočivšem 
Viteškom Kralju Aleksandru I Ujedinitelju 5 o. m. na 
Rakeku. 

Odbor za podizanje spomenika zaključio je u su- 
botu 4 ovog meseca na Rakeku, da se svečano otkri- 
vanje spomenika odlaže. 

Obavestite o tome svoje članstvo! 
Zdravo!« 
Ovo obaveštenje nije izišlo u „.hitru" pošto je 

zabranjeno od cenzure.Jer snio to predviđali, obave- 
stili smo o tome zaključku sve naše jedinice posebnom 
okružnicom koju gore navodimo. 

Da izbegne nedogledne posledice, sokolstvo je sa 
teškim srcem donelo rešenje, da će se svih pet župa 
Dravske banovine 24 aprila 1938 godine samostalno 
pokloniti pred ovim spomenikom. Premda je bilo sve 
ovo poznalo vlastima, Banska je uprava ipak denunci- 
rala sokolsku upravu u Beogradu kao izazivača, pro- 
uzročitelja nereda, kao nepatriotsku organizaciju, 
koja ruši narodno i državno jedinstvo. 

Podjednaku nameru imala je i proslava 1 decem- 
bra 1937 godine. Sokolska Župa Ljubljana izdala je 
tom prilikom okružnicu br. 3G14-1160 od 23 novem- 
bra 1937 godine kojom poziva sokolske jedinice, da 
proslave 1 decembar prema primljenim uputama pot- 
puno samostalno. Za takvo stanovište dala je sokol- 
stvu razlog okružnica, koja je izdata od merodavne 
strane idejnih protivnika sokolstva od 29 oktobra 
1937 god. cr. 13-37, a koja glasi: 

„Do sada smo prhnećivali, da su proslavama na- 
rodnih i državnih praznika gotovo svuda upravljali 
razni nama protivni ljudi, te su ovako često zloupo- 
trebljavali ove proslave i svoje namere. Ne možemo 
podnositi, da bi na primer udruženje, koje uzurpira 
sebi pravo na takve proslave, komandovalo svima, pa 
čak i vlastima i upotrebljavalo ih kao svoju pripregu. 
Još manje možemo da se izlažemo opasnosti, da bi 
kakvo takvo udruženje naše funkcionere i pretstav- 
nike vlasti, koje ne učestvuju kod njihove proslave, 
zatim denunciralo kao prolivdržavne elemente. Da 
ovo izbegnemo nalažemo našim organizacijama 
ovo, — a to je bila sve proslava opštinskih orga- 
nizacija Jereze u Dravskoj banovini, — poselite 
odmah našeg prelsednika vaše opšline i recite 
mu da mora pretsednik opštine odmah sada po- 
zvati na sastanak sve organizacije i udruženja, kuje 
imaju da se sporazumeju o proslavi narodnog praz- 
nika na dan 1 decembra o. g. Ova proslava mora da 
bude održana pod vodstvom pretsednika opštine, tako, 
da će proslava biti zaista zajednička stvar svih staleža 
i slojeva i svih organizacija. Udruženja, pozvata od 
pretsednika opštine na saradnju, koja neće da uče- 
stvuju, neka idu svojini putem, ali predsednik opštine 
takvim neće moči dozvoljavati kakve osobite povorke 
ili nešto slično. Pretsedništvo opštine daje dozvole za 
povorke i proslave. 1 povorka ima da se izvrši pod 
vodstvom pretsedništva opštine po programu, kakav 
su sastavili oni koji hoće saradivati. Gde ima pored 
opštinskog ureda još neki drugi ured ili vlast (sresko 
načelstvo, sud, poreski ured, pošta, vojništvo, finan- 
sijska kontrola, žandarmerija, škola itd.) ovakve pro- 
slave svakako moraju da se održe, dok ih za mala me- 
sta ne prepuručujemo. 

Moramo biti svesni, da smo mi većina i da mo- 
ramo mi odlučivati, kako imaju da se proslave narod- 
ni i državni praznici. Baš zbog toga mora većina (po 
našim pretsednicima opština) uzeti vodstvo takvih 
proslava u svoje ruke. Moramo da nastupimo samo- 
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svesno i ne možemo da podnosimo da bi bilo ko uma- 
njivao naš prestiž. Sav program mora da bude do naj- 
manje sitnice preštudiran, da se ne obrukamo. Kako 
ima pozivnica da bude opremljena, još ćemo vas iz- 
vestiti. Reprczcntovati moramo tako, da nam niko 
neće moći ništa prebacivati". 

Dok klerikalci svili 20 godina nisu proslavljali 
prvi decembar, gospodo narodni poslanici, vidite šta 
se sad radi. 

Svakome je poznato, da je Sokolstvo još 1918 
godine samo od sebe proglasilo prvi decembar kao so- 
kolski praznik, koji je osobito u Dravskoj banovini 
kroz celo doba u sokolstvu osobito svečano svetko- 
vali po rasporedu, koji je uvek određivan od uprave 
Saveza Sokola Kraljevine Jugoslavije u Beogradu. 

Potpretsednik Jevrem Tomić: Gospodine posla- 
nice , skrećem Vam pažnju da imate na raspoloženju 
još svega dva minuta. 

Milan Mravlje (nastavlja): Ove godine nenarod- 
nom je elementu u Sloveniji bila potrebna legitima- 
cija za patriotizam i desilo se prvi put, da je resio da 
izvrši zajedničku proslavu prvog decembra, da onemo- 
gući tradicionalne sokolske proslave. Jer je Sokolstvo 
postupilo prema uputama Uprave Saveza Sokola Kra- 
ljevine Jugoslavije, Kraljevska banska uprava i sada 
je odmah'zvanično javila u Beograd da Sokolstvo nije 
proslavilo praznik. Protivnici Sokola na najvišim me- 
st i ma upotrebe svaku priliku, da lažnim i/.veštajima 
na najvišim mestima prikažu sokolski rad u Sloveniji 
kao nepatriotski, protivdržavni, pa čak komunistički. 

U mesecu januaru o. g. ljubljanska je uprava po- 
licije počela da šalje na glavne skupštine sokolskih 
udruženja policijske komesare, a sa motivacijom, da 
bi pronašli komuniste. To se nije dešavalo do sada 
kroz svih 20 godina, a toga nije bilo svih 55 godina 
ui pod Austrijom. Ovi policijski komesari imaju za- 
datak, da na glavnoj skupštini svakim načinom nadu 
uzrok za postupanje. Ako komesar ne nade ništa za 
postupanje, nije dobro izvršio svoj zadatak. 

1 tako je i glavna skupština Sokola „Tabor" u 
Ljubljani 26 januara ove godine raspuštena od strane 
policiskog komesara Polaka, jer je načelnik sokol- 
skog društva g. Lubej održao jedan patriotski govor 
u kome je veličao jugoslovensku ideju i rad u jugo- 
slovenskom pravcu Sokola Kraljevine Jugoslavije. 
Banska uprava kaznila je načelnika zbog ovog patri- 
otskog govora sa 500 dinara globe. 

Gospodo narodni poslanici, ukratko ocrtao sam 
vani objektivno stanje sokolstva u Sloveniji da 
može svako od vas razlikovati istinu od laži. Žalo- 
sno je da moramo da obavljamo ovaj posao posle 
20 godina opstanka Jugoslavije. Izgleda da postoji 
namera da se unese hajka protiv Sokola i u ovaj 
visoki Dom. Tumačim stanovište sokolstva u Slove- 
niji. Sokolstvo ne vodi brigu o partizanskoj i dnev- 
noj politici, Sokolstvo se raduje ako je sokolska 
mislio toliko napredovala da je zakonom priznata, 
da se vod- zdrava i poštena nacionalna politika. 
Sokolstvo zbog svoje principijelne osnove u svojoj 
SOpstvenoj državi nikad ne može da dođe u opreku 
sa državnom vlašću, jer je ova samo egzekutiva su- 
verenog naroda. Prirodno je da i državna vlast, pa 
bilo koja mesna vlasi u uređenoj nacionalnoj državi 
ne može da dotle u opreku sa sokolskom idejom : 
sokolskim radom. Sokolstvo ne radi za platu ni za 
nagradu pa ni za pohvalu. Sokolstvo radi dobro- 
voljno, Iz radosti za napredak naroda i države. 
Svaka  misao  ima protivnike.  Zato  se sokolstvo  ne 

čudi ako ga napadaju načelni protivnici, ali ga boli 
ako bude vredano, ako se dušmani sokolstva i naroda 
postavljaju na vlast, pa se takva politika naziva dr- 
žavnim interesom. Sokolstvo nije nikad molilo za 
pomoć i nagrade i odbijalo je milostinju. Ali mi na- 
rodni poslanici zato možemo da tražimo da se so- 
kolstvo ne smeta, ne maltretira i ne goni u njego- 
vom vaspitnom radu za blagostanje naroda i državnu 
celimi. Takva politika neizbežno vodi do haosa, ruši 
temelj narodnog i državnog jedinstva i odbija od 
konstruktivnog rada još omi malu šačicu idealnih 
državljana, koja je posle žalosnog razočarenja još 
ostala li našoj zemlji. Ne može da bude n interesu 
naroda, države i Kralja, ako se omladina istovre- 
meno zbunjuje sa vaspitanjem u dve protivne ideo- 
logije, koje su izražene u istoriskim parolama »Brat 
je mio koje vere bio« i »Srbe na vrbe«. Sokolstvo u 
Sloveniji nije politička organizacija, ne bavi se par- 
tiskim pitanjima nego jedino nacionalnim i kul- 
turnim. Kome je na srcu samo napredak naroda i 
države, taj će podupirati sokolstvo u njegovim ple- 
menitim težnjama i naporima. Načelni protivnici 
sokolstva moraju da uvaže ovo, ako neće da nose 
žig neprijatelja nacionalne i državne samostalnost: 
Jugdslovena. 

Gospodo narodni poslanici, još jedno pitanje 
treba da napomenem, koje je od naročite važnosti, 
a to je ovo: ovih dana desili su se sudbonosni do- 
gađaji na severozapadnoj granici naše države. Ne- 
mačka vojska zaposela je Austriju. Anšlus je izvr- 
šen. Na našim granicama istaknut je kukasti krst. 
Međunarodni Ugovori 0 miru na kojima je počivao 
poredak  U Srednjoj Evropi  ukinuti  su jednostavno. 

Godine 1920 izvršen je plebiscit u Koruškoj, 
kojom se je prilikom većina glasača izjasnila za 
\ustriju. Svima je poznato kako je taj plebiscit bio 
izvršen i kako su nama protivne velike sile uticale 
na sam tok plebiscita. Austrije, nezavisne i samo- 
stalne države, za kakvu se izjasnio prilikom plebiscita 
jedan deo Slovenaca, nema više. Tamo se raspro- 
stire sada Treći Rajh, 

Ja sam slobodan da zapitam u tom važnom mo- 
mentu g. Ministra inostranih poslova pa i g. dr. 
Korošca, šta je urađeno za Slovence u Koruškoj. 
Slobodan sam da zapitam da li važi plebiscit koji 
je izvršen 1920 godine i sada kada je Austrije ne- 
stalo. 

Gospodo narodni poslanici, ja moram da kon- 
statiram, da su se i ovi događaji desili u vreme 
kada je imao svu vlast u Slovenačkoj g. dr. Anton 
Korošec. (Odobravanje i pljeskanje na levici). 

Потпретседиик Јеврем Томић: Реч пма na- 
родни посланик г. Ото Гавриловић. 

Ото Гавриловић: Господо народни посланици, 
Финаисијски за«он са амандманима садржи нз- 
весну материју политичког и материјз' екоцом- 
ског значаја, Ja не мислим да говорнм o иолити- 
чким амандманима који су нама поднети, него же- 
лим да се задржим само иа економским, и то no 
мени na два најважнија, Један je овлашћење Кра- 
љевске владе за закључење зајма од 4 милијарде 
a други, амандман врло важан, нарочито важан пр 
својим последицама, јер сс тнче заштите улагача 
u осигураника и пласирања резерви акционар- 
ских друштава у државне хартије од вредностн. 
Кад сам паиео те две одредбе мени mije najiipii- 
јатније mro морам одмах да учиним И две за- 
мсрке. Једна сс одиоси na то, да je у извештају 
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мањине ремено, да Владина neliHiia све ове ствари 
прима мехаиичкн. Господо, ne примамо механи- 
чки одредбе Краљевске владе и сматрам да je 
raj израз у извештају мањине ivtorao изостати. 
Исто тако, господо, сматрам да je o6jaimbeibe ове 
друге одредбе o сгараи.у за безбедност улагача 
и осигураника протумачено ироизвољно, извр- 
нуто, ne онако како je у самом параграфу стили- 
зовано, те je према томе једна нетачпост. O roj 
стварн није довољно ово неколико речи mro сам 
рекао, него hy ое на завршетку на оау другу за- 
мерку опет да вратим. 

Господо, зајам који се намерава закључити 
има свој велики значај и он лежи у томе да с^ 
Крал>евска влада овим зајмом стара за привреду 
п одбраиу земље a с лруге страпе за анкуражи- 
рање штедње и не само ствардње штедље, koja je 
показала толико успеха за ове две године, него и 
да се заведс контрола руковаљсм тим капиталима 
паложеним \ банкама и на начин како се онн пла- 
сирају. 

Господо, оволико у главном o овим двсма 
стаарима. Једно важно питање остаје као увод у 
ову важну материју и као одговор на приговоре 
датс у Финансијоком одбору, да ли je Влада посту- 
пала no уставиим одредбама тражећи na овај иа- 
чин закључење зајма. Ja сматрам, господо, да 
je Влада поступила потпуно no Уставним одред- 
бама. У Уставу § 104, у одсл.ку за државно газ- 
дннство, — цео тај параграф од прилике исто 
онако гласи као и онај одељак у Видовданском 
Уставу, — с том разликом, mro je код зајмова и 
закључења зајмова изостављена у Уставу рече- 
ница: „0 државним зајмоннма рсшава Народна 
скупштниа", mro ие зиами, господо, да Народиа 
скупштина нс треба o томс да решава. Навео сам 
то само због тога да укажем да je та реченица 
испала, али да ми стојимо аподиктички на гледи- 
шту да без Скупштиие Влада ne може задужи- 
вати земљу тс lic може решавати питања o зајму. 
И Влада je тако и поступила. Ha који су се начин 
закључивали зајмове код нас? Ha два начина, — 
мислим o односу Владс и Народнс скупштине: или 
Влада закл.учује зајам п тај утврђени текст уго- 
вбра o зајму подноси иародпом претставништву 
на одобрење или Влада тражи овлашћење да за- 
кључи зајам, да би у граиицама тога овлашћења 
потписала услове за уппс или закључење уговора 
ради отварања зајма. 

Према томе сматрам, да je овлашћење које 
Влада добија ОВИМ законским ирописом у духу 
Устава, и да je Влада поступила онако како тај 
иропис гласн. Прсма томс, господо, мн кажемо, 
да je Влада овлашћена да закл.учи зајам. Затнм, 
где? У земљи. Коликн je нзпос зајма? 4.000.000.000 
динара. Koju je рок зајму? Лугорочни, a зиа сс, 
росподо, шта су дугорочни зајмови, јер код ду- 
горочннх зајмова пс фиксира се време јер све 
завнси од иијацс, од момента кад се која транша 
баца на уинс. Koja je каматиа стопа? 6%. Чему je 
намеи.сп зајам? Зајам je намсњен амелиорацији 
земл.ишта,   ИЗвођењу   програма   иеликих   јанипх 
радова,  кплонизацијп зеМЈ ura  п  подизап.у јав- 
них грађевииа, као и задовол>ењу потреба земаљске 
одбране. 

Постоји примедба извесне господе посланика, 
што umlipa од 4,000.000.000 дииара mije детаљи- 

сана. Ja чзк мислим, господо, да je га сума од 
4,000.000.000 динара  могла  бити  детал.псапа.   Го- 
сподин  Министар  финансија додуше  изјавио je, 
да  lie  10%   nliii на амелиорационе радове, једна 
милијарда биће утрошена за народну одбрану, a 
милијарда и no за путеве и железнице. Ja мислим 
да je то могло ући у Финансијски закон, али, го- 
сподо, под једним условом, ове предвиђене суме 
за  падове  могу  се  инрмаиисатн,  и  да  TO  шраво 
вирманисања   ми   дајвмо   Краљевокој  влади.  Д^- 
iiainibe време   не трпн чскаље,   јер   неке   су   no 
требе тако хитнс и прешне', да се мора брзо pa- 
дити, јер док се дође  прсд Парламепат, чија je 
можда једпа иегатпниа страпа cnop рад, тако да би 
то трајало врло луго, те би Влада морала на своју 
руку да ради, na би доцније морала да дође пред 
Парламенат и тражи овлашћење за извесне про- 
\iciie било  у намени  или  емиоионом  курсу мтд. 
Покриће за овај зајам дато je у једној одредби 
закона   којом   скупттпна   то   Краљевској   влади 
делегнра. Сем тога, дата je n потребна контрола 
no' уставшш  одредбама  a то  су  Главна контро- 
ла и финанспјски одбор. Чак мислим да би могли 
рећи да ову контролу извршп и Иаролна  скуп- 
штина. Господо, једипи утрошак no зајму у cpn- 
ском  парламентаризму поднет je  1911   године, и 
то  o утрошку зајма закљученог у  1906 ^ години. 
У томе закону o зајму било je иазначено колнко 
je утрошено и на које сврхе, и то на подизању 
железница, и на •наоружан.у војске. Кад je зајам 
ггрошен, онда су се из тога нзвештаја могле ви- 
дети цифре, колико je чему било иамси.епо, и том 
прпликом могло се видети да цифре пису могле 
битн  утрошене баш  онако  како je предвиђено, 
због прилика које су настале доцније. Зато сма- 
трам да n овде, ако би се детаљисала цифра од 4 
милпјарде то би значило само план и индикацију, 
како je то у своме експозсу Господин Мипистар 
финансија у Одбору дао, a ne као дефипитиван 
распоред- 

Господо, да пређем па.другу ствар. Друго je 
пигаље да ли je овај зајам потребап. Господин 
Министар финансија изјавио пам je у своме ек- 
спозеу no буџету за наредну годину да су га 
његови другови Министри мпого бомбардовали 
тражењем кредита. 

И кад би Влада израдила буџет према noTpg- 
бама, on би изнсо много више: on би према тим 
изнесеним захтевима био за две до три милијар- 
де већи. Народна je скупштипа сведок да су овде 
нзпошене потребе и хптпнх потреба, које трсба 
задовољити. И кад човек пажлЈево саслуша све те 
захтеве и чује изјаву господииа Мипистра фипан- 
сија, оида ће, нсрујем, доћи до закл.учка да je 
овакав јсдап зајам несумњиво потрсбан да бп се 
извршило једним делом ono mro je најпрешније. 

Шта с друге стране треба да ради Краљевска 
влада? Потребе су нссумптво iipcmne n хптпе те 
Краљевска влада у овим прнликама ne може да 
седн скрштепих руку. Ja, господо, нећу да се освр- 
нем na говор једног уваженог предговорника којн 
je казао да Влада ннје моглз бити другчија ни у 
погледу материјалинх тековппа, већ да je раснп- 
ничка. Па, господо, ако идемо no буџету, виде- 
heMO да je структура namera буџета тако стере- 
отипна и тако формалистички постављепа, да се 
ту Министар  финансија ne може богзна колпко 
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користити и вршити измене. Ви видите, господо, 
у буџету: лични расходи, железница, војскс, про- 
овете, ггензпјс, у главном исцрпљује буџет. Пре- 
ма томе не може сс говррити o некој раснпничкој 
политицн код расхода, који су се за 20 годииа 
уврежиле у нашем државном буџету. Мн се, го- 
сподо, налазнмо пред крупним проблемима и кру- 
пиим радовима. Ja сам, господо, био слободаи у 
начелној дебати, као главни говориик Југословен- 
ске радикалне заједнице да кажем ово: 

,,Mcl)yTiiM, ми смо земља, која стоји пред ве- 
ликнм инвестиционим радовима, који треба да 
задовоље велике иотрсбс за железничким путе- 
вима, индустријом, .исушеиЈем мочвари нтд. Све 
су то велики радови који чекају капитал. Иа ино- 
странство не можемо рачунати. Међународно тр- 
жиште капитала je растргнуто и од нас одсечсно. 
Због тога морамо рачуиатн na иаше домаће тржи- 
ште. Из цслокугшс дслатностл Владине у кредит- 
ној политици, a то су чврст динар, курс државиих 
хартнја од вредности, регулисаше земљорадни- 
чких дугова, деблокирање замрзнутих улога.код 
банака, Краљевска влада шрема услрае да наше 
тржиште оспособи те да пастане тржиште капи- 
тала, a то греба да буде једна од најважнијих пре- 
окупација њене политикс у томе домвну. Нама 
су потребна дугорочна средства за наше потребе, 
напредак и благостање". 

Све те хитне и важне потребе, и сви ти вели- 
ки радови ne могу се вршити из редовних буџет- 
ских сретстава него се мора upnoeliH зајмовима. 
Зајмовн су једини пут којима се те потребе и ти 
проблеми могу покрнти и решити. Да je, господо, 
наш кредитни систем здрав, кад ово кажем ja 
-мислим иа банкарство, — ,ми би данас то брзо свр- 
шнли a ne би чекали пуних шест година. Оиако, 
морамо иашем кредитном систему дати могућно- 
сги да се још више ојача и опорави, али у исто 
време морамо водити рачуна и o неодложним и 
хитним државним потребама. Према томе, намеће 
сс сама no себи једна поступност, да се пијаца 

,не преоптере™ много, u због тога je овај зај: 
иодељен на шест година. Али, зато, господо, пред- 
услови 3i уписиваље једнога зајма постоје^ Лер 
у часу кад домаћа валута стигне у стаи.с стабили- 
зације њене вредности, као што je стигла наша, 
онда, господо, питање кредита je централно пига- 
нјс Краљевске владе и ona мора да се.посвети свом 
снагом да то питаље кредита у пашој земљи реши. 
Овим зајмом и одредбама које следују овомс na- 
раграфу ona je то питање једпим великим делом 
решила. 

Mu смо, господо, као што сам seh казао, ушли 
у једну нову фаау, ушли смо у фазу нших уштеда, 
и нових вредности. Дапас свет улаже свој повац у 
хартије од вредности; то je поверење приватног 
капитала у државне хартије од вредаости. To je 
један важан знак за сређивање наших финансиј- 
ских прилика и односа. Сем тога, немојте мислити, 
roaiOAO, да овај диопоиибилитет сам собом створен 
због тога желим у најкраћим потезима да тоистак- 
нем Питање скока цена, питање игзвоза и добијање 
чсимза, iecre повишење могућноста да сс кроз Ha- 
nom v банку cTBopn једап uclui диспонибилитет 
„сица у нашој зсмл.п, И кроз ту полпшку ми смо 
створили MorvliHOCT да можсмо na нашс.м тржишту 
видети боље и здравије прилике. Дапашнза ситуа- 
ција на тржншту државних пашира врло je повол>на 
за државни кредит, посматран са гледишта курсева 

државних хартија од вредности. Ми видимо да они 
вишс ne осцилирају, већ се држе na једној висини, 
која реалну каматну стопу слижава, na 7% односно 

Лош нешто. У Иародпој банцп ми данас шшо 
2 иилијарде приватног новца неискоришћшог који 
тамо лежи  безкаматпо,  a  с друге črpane  n  сама 
пијаца je обилна новцем. II ja вас питам, господо, 
не само зато што je државна потреба да се задо- 

.■ n остваре јавни радови, путеви, железпице 
ктд. већ када леже 2 милијарде у Народној банци, 
морамо запитати, господо, да ли Краљевска влада 
сме допусгити да 2 милијарде народног »овца леже 
бесплодно у Народној банци? Jep ако би се то 
стање продужило, a та je бсхлест зараана, (пда on 
Mi: брзо дошли у једну другу кризу, и Краљевска 
влада, господо, била je дужпа да овако поступи и 
ца стави у покрет raj каћитал, који чека na послове 
и радове. (Одобравање и пљескање код већине). 

Овако, у даиашње време,  иоступају и друге 
државе сличне нама, као Чехословачка и Мађарска, 
a што се тиче нас, мбжемо р.ећи, да су неприлике 
код нас, са државннм  папирима прошле. Укама- 
ћење државних папира које je износило 18—20% 
сведеио je  на  7",], a хартије које су вределе 31 
динар, данас вреде 91 дииар. Huje у питању, KO се 
гиме користи, већ je важнпје питаље да каматна 
стопа иде иа пиже и да се приближава једаој pa- 
ционалној висини, a курсевису у главвом стабилни. 

о, Краљевска влада овојом политиком 
ne испушта из вида берзу и шпекулацију; она не- 
гује   курсеве   хартије  од  вредности.  Не  упушта- 
jviin се у операцију банкарства и берзијанства, ja 
само напомињем да су ти курсеви у стању да иа- 
праве велику панику и велико зло ако се остале без 
коштроле n због тога што je Влада дужна ла буд- 
ним OKOM прати nira со na берзама ради и да прати, 
какиа je виоина курсева наших хартија од вред- 
ности. 1! ona то, гооподо, n чини. Ja бих само МО- 
,iiio r. Министра финаноија да што пре да изјаву 

[ика ће dimi  прва квота  ппвога зајма, те да 
земља ne бп била у необавештвносги или да лапси- 
рањем петачппх вести, не остане земља под ути- 
ci ом ,1,1 ће прва транша износити олмах 2—3 мили- 
јарде, него рецимо 5—600 мплиоиа динара. (Иван 
Мохорич упада у реч). Извините, господмпе Мохо- 
ричу, ja у свакој прилици веома поштујсм I'.ama 
излагања, али сам јуче, морам Вам иокрено при- 
знати, био изненађсп неким Вашим тврђењмма. 

Гослодо, толико сам сматрао за потребио да 
кажем o зајму. Јасво Да не само потребе земље, 
пего и новчана n кредитна политика, и политика 
каматне стопе и стварате могућпости радова и sa- 
pa чс захтевају да сс не стане na започетом путу 
и послу. A ако ми се na то ставп прпмедба: запгго 
je опла одређен рок од (i година за упнс зајма 
од 4 милијарде, кад je довољно само пола мили- 
јарде за прву годину, оада одгсшор na то питање 
треба тражити у плановима будућих радова, да би 
тачно знала и државла благајна и предузнмачи се 
иоглн раниати nna he сс за будућцх 6 година ура- 
дити, (Одобравање код већине). 

Госиоло, овом другом § 67 6 ja придајем осо- 
биту важност, и верујсм, да lie ои бити разрађен 
уредбом, која he заштитити улагаче и ооигуранике 
и иодити рачупа o раду акционарских друштава, 
бапкарских однооно осигуравајућих. Ja сам још 
прс-шле  године  казао,  a не  мислнм  тиме  иматп 
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какву   претвнциозност,   него   јсдино   да   упозпам 
cuoje друговс и Народну скупшгину, да he једнога 
дана битн важнијн улагач лего порески обвезник. 
A ове године сам казао, да иа банке трсба гледати 
као на скулљача народног капитала али не и као 
на сопственика овога капитала. Јер, гослодо, динар 
у вашем џепу и raj исти динар дат бапци, пелнка 
je разлика. Док je динар у нашем џепу, можете 
с  њим  раополагати   како  хоћете, a кад тај истн 
дииар дође у баику, ro je вацконални капитал са 
KioJHM баика не може располагати како xohe. И због 
тога je значај оиога параграфа у томе да се поведе 
коитрола над сретствима улагача који се поверава- 
ју банкама. Када се говорило у овомс Дому o за- 
шгити слабих, a када je реч o улагачима онда ja 
сматрам, господо, да je то несумњиво заштита сла- 
бих када се мисли на улагаче јер су о.ни у већиии, 
мали ситни л^уди. Овај параграф даје заштиту ула- 
гачима a ову заштиту улагачи озбиљно очекују. Ми 
који смо увек поздрављали штедњу, анкуражирамо 
je оннм  параграфом,  Подвлачимо да Влада опим 
параграфом  iielie  од тих  улога  узетн  mi  једау 
аопру, иити апеловати na банке да из тих улога 
уписују државне лајмоие, већ сс овим Зако«ом даје 
пуна заштата улагачнма, да буду сигурни у оно, 
niro су одвојили од својих уста, a повернли дру- 
гима. to je једини смисао и циљ овога законодав- 
ства. (Иригопори са левице). 

Ha ваше упадице могу рећи: ja не могу да ве- 
рујем да ће један Мшшстар финансија бити толико 
кратковид и толико слеп да може 3aliH у банке и 
да каже: дајте ш улоге na штедњу! To неће учи- 
нити ииједан, a пај.мање Министар у .овој Владн, 
који зиа значај улога ла штедњу, u Влада која у 
штедши гледа формирање иациоиалног каиитала. 
(Одобравање код већине). Ми, господо, нећемо да 
вршимо атак ла приватну својину. Али ако тра- 
жимо да ианке caoje 1)езерве упишу у државне хар- 
тије од вредносги, онда na то имамо ирава, јер 
банке врше Једпу јавпу (|)yiii<unjy. (Пљескање јсод 
веКппе). 11 када своје резерве улажу у државне 
хартије од вредности, оне су гаранције за улагаче 
и осигуранике дотичиих новчаних установа. (Алек- 
саидир Лазаревић: Резерве баиака пису привагна 
ciiojiina!) Резерве банчине стварају се од зараде, 
a банке пајмање зарађују својим капиталом, него 
зарађују капиталима који су им поверепн и ти ка- 
питалн морају бити гаранговани! (Ивап Мохорич: 
Зашто ие допесете закон o бамкама?! Када сам ja 
био Miiimciap OH je био готов!) 

Претссдиик Стеван Ћирић: Молим господу да 
не упадају у реч гооподину говоршшу, a господина 
говорника молим да настааи! 

Oro Гавриловић (наставља): Ja гледам на сат, 
имам још права да говорнм трн иинута и желим да 
се држим Иословника. 

Господо, оволнко сам сматрао за потребно, да 
поводом ова два амандмапа кажем и да закључим 
с тим, да je једипи извор сталних и сипурпих при- 
хода 'раД :И штедња. И no рсчима Лапала, да je 
иарод благодаран онлма који га служе, a ne oiiiuia 
који му ласкају! (Бурно одобравање и iL'i.ccKaibe 
у центруму и на десиицп). 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има у име гру- 
ne Народног радног клуба народни посланик r, лр. 
Мирко Косић, 

Др. Мнрко KOCHU: Господо пародпп посла- 
иици, Фннаноијоки закои садржи мпоштво одре- 
даба из разипх домема државне пооитике, тако да 
диокуоија no Финансијском з^кону отвара поновно 
тј. омогућује поновно дискутовање целокупне др- 
жавне политике у разиим њеним правцима. 

Mu с.мо TOKOM диокусије o појединим буџетима 
имали прилике да чујемо и констатујемо извесне 
значајне изјаве и појаве, na које овом приликом 
хоћемо да се вратимо због њиховог начелног зна- 
чаја, a нзрочито због актуелног значаја. Буџетска 
дискусија овде je обновила једно старо већ прак- 
тикрвано иисгифицирање наше јавности o нзве- 
сним догађајима у пашој блиској националној 
прошлостш. Један од господе говорнпка, који, не 
зпа.м, строго узевши, no че.му je заправо био на- 
рочито квалификован за то, понављао je овде ону 
иистификацију, која се Beli годипама у иашој јан- 
ности систематски врши, o значају т.зв. Мајске 
декларације no наше пационално уједањење. Ta 
Мајока декларација 1917 годппе, маја месеца, no- 
сила je захтев: Уједнњење Југословспа у своју 
самосталну државу под жезлом Хабсбуршкс ди- 
настије. (Жпиота Милановић: To из тактичких 
разлога!) 

Тврди сс, да je та речипица или та одредба у 
Мајској декларацпјн била само n једино из тактич- 
ких разлога, тобож обзиром ш државног тужиоца, 
који би нначе иогао поступити, да иије те рсчеиице 
било. Међутим, кад се зна предисгорија Мајске де- 
кларације, кад се зна историја, која je даље дола- 
зила за њом, онда може да се уочи na несумњив 
начин, да та реченица иије била из тактичких pa- 
злога, него да je та реченица и тај став o захтеву 
CTBapaiba Југославије у оквиру Хабсбуршке Монар- 
хије лошчна последица, логични закључ^к читавог 
духовног развиИа и духовне оријентације извесних 
југос.иакиских елемсната у Хапсбуршкој Монар- 
хији. To су били претставници југословвнског ка- 
толичанстиа, који су, као такви, били срасли са 
идејом Апостолске Монархије, са схватање.м, да je 
та Апостолска Моиархпја позвана, да изврши из- 
веспу мисију још и na Балкану, код којих je ii.n- 
хова конфсспопалпа орнјснтацпја преовлађивала 
читавим п.иховим политичкпм ставом n опредељи- 
naibCM, и којп, као таквн, ппсу могли из свога 
чпсго унутрашњег духоипог става да се друкчије 
опредељују a да ne дођу у контрадикцију са зва- 
ппчпом политнком своје цркве. Хабсбурзи и Хабс- 
буршка Морахија бнла je пајмилија земл.а и дина- 
стија Свете римске цркве. И застулајући своја зва- 
ничпа учења, учења политичка Римске цркве, onu 
су правплно и из дубожог уверења захгсвалн ује- 
дињење свих Словена у своју државу под жезлом 
'Хабсбуршке Монархије. Да je то тако, ja hy вам 
цитпратп и једму брошуру, једпу књижицуј коју 
je један врло угледни католички клсрпкални идсо- 
лог, — no моме мишљењу најтемељптије израђени 
човек, који je био уредпик дуго годипа 11>иховог 
главног часописа „Часа" клсрикалпе Свете Лео- 
нове Дружбе, a то je др. Алсш Ушеничнпк, који 
je одмах после ослобођења постао ректор љубљан- 
ске Упиверзе, — 1918 годпне написао, годину дана 
после Мајске декларацпјс. Сигурно га на то ннје 
натерао државни тужилац. On je паписао једну 
књижицу на нсмачком језику, која je хтела да npo- 
тумачи аустријској јавностн смисао Мајске декла- 



степогрлфскп; БЕЛЕШКЕ 1051 

рације, пошто су немачки националисти у Аустрији 
оптуживали потписнике Мајоке декларацијс, да они 
ипак у ствари желе ono исто, што жели емиграција 
или Југословснски одбор. 

Докгор Алеш Ушеничник, у књизн која je до- 
била дозволу од цркве за штампање, коистатује 
Гфво пачелно ово, mro je веома битно и значајно: 
,,На основу моралимх гаринципа нашег католичког 
иарода" — ja преводим одмах пе.мачки текст — 
,,свака издаја je грех, a свака велеиздаја злочим. 
Да би неко могао спога цара издати у корист 
једнога Крал)а, —• „једног" у овом случају нссум- 
њиво je у презириом значсњу, „наш хришћански 
напод ne може никад разумети". To je први основни 
принцип моралног става. 

Затим, на другом месту, гумачи држање кнсзо- 
ивкофа, арци бискупа љубљаиског, Јеглића, тумачи 
n.cnm несумшиво позвани интерлрет г. др. Алеш 
Ушеничник рвако: „да je кнезо-шкоф свечано изја- 
вио да његов потпис под Мајоку декларацију з«ачи 
грротест npoTHB свих покушаја Антанте ћ бесавс- 
оних емиграната, да Југословени желе да сс отуђе, 
да окрену леђа својој Хабзбуршкпј династији и 
ла je то једап протест против неправде која се 
чини иарско-нерном словенском иароду у овим 
тешким и озбиллЈим временима". 

To je тумачење шта je с.мисао потписа кнезо- 
шкофа др. Јеглића под Мајском декларацијом, то 
све бсз икаквог оптуживања нли натериваи.а од 
стране државиог гужиоца апгуста месеца 1918 год. 
када се сва Хабзбуршка мопархија из тсмеЛ)а л>у- 
л.ала! И даље, nira je смисао те Мајске декларације 
ir;i страни 58. Смисао je, кажс, јасаи као сунце. 
Пошто je Антанта за све народе поставила npim- 
umi права самоопредељења, ми сви се унапред 
опредељујвмо за самосталну југословенску државу 
a,ni не у облику велике Србнје под скиптром Ка- 
рађорђевића непо у облику демоиратског савеза 
(Блта) савеза, коифбдерације, Словенаца, Хрвата 
и Срба v Хабзбуршкој монархији и под скиптром 
Хабзбуршке динзстије. Нама сс чини да ова декла- 
рација ne може v многим евсптуалпим случајевима 
7ic само да булс оматрана као антидржавна него 
као високо патриотска. Замислимо случај да се 

•ич-и оно што се umne пута могло десити, да mije 
Вожија проиплтч-т тако очигледно штитила дом 
хабзбурга, замислимо случај да Аустрпја подлегае. 
Владаоци држава окупљеии су на мпровпом коп- 
гресу. Краљ Петар захтева да му сс одвојс од мо- 
нархи.је Словенци и Хрвати и присајсдипс великој 
Србији. Ha то устаје ца/р Карлп обраћајући сс Вил- 
зону и руком указује са племсшггим гсгтпм na 
Мајску декларацију. Вилзон одговара Краљу 
Петру: Словенци. Хрвати и Срби који живе у мо- 
нархији захтевају своју сопсгвену државу али у 
монархији под скиптром Хабзбуршке династије; 
према iipmmimv самоопредељења ми нисмо овлаш- 
тспи та им то одбијемо. Даље! (тј. Краљу Цетру: 
..Нема шта да тражиш!") И ти који данас због 
Мајске чсклапаппјс хоће да се оптужују ради из- 
даје били би баш na осиову ове декларације прави 
спасиоци Хабзбуршкс мопархије!" 

To je аутсптичпо тушчење . • • (Једаи глас из 
цеитрума: Једне брошуре!)... Јсдне брошуре 
једног врло аутеитичног чопека са те страпс, која 
"je добила „Импрнматур" од цркве, з Мајска декла- 
рација je према вашој дефииицији једна хартија, 

ово je je једна бротура a Мајска декларција je 
парче хартије ако хоћемо са техпичког гледишта 
да гоиоримо шта je ima! 

Али има још јсдпа друга карактеристпчна из- 
јава no тој Мајској декларадији. Ha Св. Саву 1918 
године 27 јануара интервјуише др. T)()pl)e Красо- 
јевић тадатп>ег претседпчка Српске радикалнс 
страпке да се отворепо пзјаспи o Мајској декла- 
рацији и o циљу покрета у вези с њом, и on каже: 

,,Cpnci<a наррдна радикална странка не сматра 
поменуту декларацију као алфу и омегу целог 
оиог питан>а, a то с тим маље што многе поједи- 
ности нису доволјно прецизиране". 

On, којп je несумњиво v много већој опасио- 
сти nero сви католички политичари у Аустрији, 
када заузима став, on се смело изјашњава, — ра- 
дикална странка, која je онда v пречапскнм срп- 
ским крајевима била свакако пајјача, — да ne 
сматра то алфом n омегом, ппследњом речју, тим 
npe што многе стварп нису довољно прецизира- 
ne". A колико се у Аустрији нацирнално свесни 
живал. mije бојао да изрази своје схватање, иека 
вам je доказ'и. onaj случај када je Патријарх Лу- 
кијан Богдановић, за време анексионе кризе, сма- 
трао за потребно да изјави у име сриског право- 
славпог парода лојалност и верност Хабсбуршкој 
династији na су поједине српске православпс 
црквепе опттине, које нису бнле за то овлашћене 
закопом, имале довољно моралне смелости и да 
устаиу и кажу Патријарху Лукијану Богдановићу: 
„Ниси ти ОвлашћеА да у чме name дајсш изјаве 
лојалпости и верности!" (Одобравање na левици). 

O истпрпјату и ндсјпој позадини Мајске де- 
кларације постоје још и друга документа и лруги 
ппдатци, n пптересаптпп je да v једној чешкој 
књизи o таКозваној чешкој мафији, коју je mi- 
cao дописник, дугогодишњи дописник у Бсограду 
прашке штампе .lan Хајшман 1935 године, која je 
изашла у званмчиом издању Чсхословачке Репу- 
блике „Орбнс", стварно званичном, да je ту под- 
робпо' приказано деловање католичких полити- 
чких снага у Аустрији уопште a ne само на сло- 
венском Југу nero и код Чехословака, Талијана 
и Пол.атса, a које je деловање ишло свуда пара- 
лелно, концентрично ка једном циљу a то je спа- 
ситп одржање Хабсбуршке ионархије v интервсу 
католичанства као таквог. И у оквпру тога прп- 
казнпап.а деловања политичких католичких снага 
лолази on да прикаже one догађаје јула месеца 
1917 године, дакле. после Мајскс леклпрашпе, када 
се појавпо др. Крек са др. Коропшем у Прагу и 
када су јавлост, тако pehu., улице прашке, кафане 
и локалн, извршили демонстрације против тих 
политичара, који су још онда, јула месеца 1917 
године, залагали се за спаоавање Хабсбуршке мо- 
нархије као такве и тек под утиском, lioJH je 
стекао лр. Корошец у Прагу (види ге очигледно 
из свега дал.ег). када je видсо да чешки парод 
неће да зпа за своје ослобођење и уједињеље у 
оквиру Хабсбуршке монархиј« — да ли je то са 
историјског гледишта било мудро нли ne, ла ли 
су били мудри они који су казалн „трсба Аустрпју 
одржати" wao Крамарж, или Палацки, join много 
раније ,,да je трсбало измислнтн Аустрију да je 
mije било", то je друго mnan-e — у сваком случају 
онда, 1917 године, револуционарни чехословачки 
народ нијс  хтео да тражи рсшен.е  за своје na- 
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цнонално ослобођење и уједињење у оквиру 
Хабсбуршке монархије и тек под утнском те од- 
лучности чехословачког народа и под утиском 
јавности пратио сс г. др. Kopomeu натраг у Беч 
н иослс у Љубљану и видео да путем Мајске де- 
кларације нс можс се продужити и неће се доћи 
до остаарења уједињеи.а Југословена. 

Человјечески je, o томе нема сумм.с, иако 
mije хришћански, да je г. др. Корошец, у cnoj- 
ству Мипистра унутрашњих послова тога писца, 
Jana Хајшмана, ггисца .,Чешк€ мафије" иначе вр i 
хгледмог публицисту чехословачког народа, дао 
протсратн из Југославије, што се je дрзнуо ла на- 
ппше једпу истину, na ни иигервенције Чеслова- 
чког послаиства na чак ни интервенција Мипистра 
спољних послова братскс и — не знам да ли још 
увек — савезничке Чехословачке Рспублике код 
нашег Претссдника владе и Мшшстра спољних 
послова није могла ла промени одлуку o једном 
кратком, иаглом и бруталппм протеривању тога 
Хајшмана, зато што je смео да напише истину o 
читавој позадипи не само Мајске деклараиије — 
то je једап иоменат — иего o позадини акције 
католичке полнтике за опасавање Хабсбуршке мо- 
нархије, акције која je no целом своме историј- 
ском процесу разумљива и логичка. 

Тл мистификација o тобожњем револуционлр- 
ству и великом уделу ових мајских деклараната 
— „мајника", у стварању слободне Југослазије 
ван оквира Хабсбуошке монархије, та мистифп- 
кација има врло плитко дно, и ia мислим да се 
даље o н»ој ne требамо бавитн. Хпћу да завршим 
са једном констатацијом, a го je: Људи који мисле 
да се она може на тај начин бранити, опи заме- 
n.vjv две ствари. Иико од нас не спори да cv и 
католички политичари и код Чехослрвака n код 
Југословена, могли бити и добре националисте. 
Али, тај њихов национализам био je свагда уок- 
виреи и ограничен са њиховом духрвном под- 
ложношћу Светој католичкој цркви, и њихов на- 
ционализам се могао крстати само v оквиру и 
правцу јелпе одрећене и прописане политике no 
Ватикану. Али у томе рквиру су могли захтевати, 
it захтевали су уједпњеље Југославијс у јелну 
своју јутословенску државу под скиптром Хабз- 
6vpra и могли су истоврсмено из човечапских, 
хришћанских и националних симпатија да про- 
тестују на даревпнском већу против недела, .зло- 
дела власти, окупационих власти, злодела сол- 
датске, која je насттупала у јушсловшским кра- 
јевима. 

Али, господо, тиме они иису ни у којем слу- 
чају радили ono друго mro сада, наводно, хрће м 
им сс припише да су радили, a то je да су били 
југословенски национални револуционари, да су 
тежили за уједињењем и ослобођењем свих Ју- 
гословена ван оквира Хабзбуршке монархије! 
(Одобравап.е и пљескање на левици.) 

Ta ствар je за mu-, који омо добро познааали, 
 јср смо тамо одрасли — атмосфвру и реалност 
Аустро-утарске монархије, та je за нас ван диоку- 
снје и не вреди трошитл речи na то. 

Интересантно je да се осећају гаобуђени да 
друкчије прикажу ту ствар они, који су далеко од 
те стиаршмтп n ппсу били у могућности да je mi- 
зпају, али су данас у некој политичкој зависности 

од   тих   људи   који   треоа,   сада   на^едаппут,   да 
испадну неки југослрвенски револуционари 

У политици др. Корошца у свој последњој 
Влади запажено je у пашој јавности мноштво по- 
јединих потеза, који се ипак сврставају у једпу 
линију, наша шнра јавност почела je да се mrra, 
шта je управо задатак, шта je функциЈа, шта je ono 
mro хоће да постигне др. Корошец, водећи овакву 
унутрашњу политику? 

Др. Корошец у свом екшозеу o Министарству 
унутрашњих послова нагласио je једну речспииу, 
која ме je била скоро запрепастила, na сам му 
нешто добацио mio mije on, a можда mi други, 
добро разумео, a m je, када je казао, да се код 
нас „поштено примењују политички закони, закон 
o слободном збору n дошвору и раду политичких 
партија". Ja сам му на то добацио и не жацам се 
ла то поновим, псто тако ,,поштепо", као што би 
би IO ^поштепо", у знаку навода, када би Вас и 
Ваше друтове болјшевици обесили. To je једпо те 
псто „поштено" и то пема пикакве везе са поште- 
њем. Ja зиам да Г. Др. Kopomeu ne зпа добро српски 
'iin после 20 година живота и рада v Југославијп и 
Б раду, алп и у словепачком јсзпку „поштепо" 
je „поштено" n нијс реч o пскакпом језичном ne- 
споразуму. (Одобравап.с na левици). 

Па да утврдимо како се ,,поштено" прпмењују 
ти полптички закопп нарочито o зборовима, ja hy 
да копци.чио изложим тсж једиога збора од 6 овог 
месеца, који сам био сазвао у Всликој Кнкпнди. 
Велика Кикинда nnjc неко иа какво место, то je 
јелно од наших цеитара на северној границп и 
које je ипрало неку улогу у namoj политичкој про- 
i i;    .ni v Војводини. 

Пошто сам знао практику наших полицпјских 
власти, oprana л-ра Корошца, јер сам доживео да 
су полиција n жандарми бајшетима разјурили 
л.уде са збора пре годину и no дапа, ja сам упитао 
господина д-ра Крека у свбјству заменика госпо- 
дина д-ра Корошца: Какав je одпос сада према 
одржавању зббра nac опозиционих политичар.а? 
Нећу људе ла излажем опаоносги, да једна неодго- 
ворна, чесго nvra управо кримппалпа полпција, 
гтролива крв наших честитпх граНана. Зато сам ynn- 
тао: — „Какав je Ваш став према томе збору? — 
Ja лично сносим одговорност за ono mro ђу да 
гопорим na збору; мислим, да имам могућности да 
владам собом и контролишем ono што говорнм. — 
Какав je Bani став?". 

— ,,Бићс  v  смислу строге  примепе  закопа!". 
— „Хоћете ли упозорпти полицијске власти, 

да he збор бпти у смислу строге применс закопа, 
a napoMiiii „баиа" Рајића, пошто je знао да има 
према мепи нарочито „пријателлка" осећања". 

И ja, ослањајући сс na то, "пражим дозволу o 
сазивању збора. Дозвола je дата и 6 овот месеца, 
mi тргу у Великој Кпкиплп-, према оцени присут- 
них инжењера, који cv мерили квадратуру земљи- 
шта, било je 4.Б00 до 5.000 људи. To je, уосталом, 
број људи који ми na великим зборовима увек има- 
мо, nomro само месго има преко 7.000 гласача. И 
како je недеља, кад долазе л.уди и из околних 
села, то je доста нормална цифра. 

У очи гога дана, ноћу су вршене припрсме од 
стране поједиппх ПОЛИЦИЈСКИХ oprana u државних 
чиновника, — и Мшисгра финансија чиновници из 
Порсске управе — и градски чиновници, сви су о-ни 
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оргаиизовали две пруле. Једну од прилике од 30 
до 40 л.улн, a другу од око 50 младаћа, алм држа* 
нипх службеиика највећкм делом. Било je пре- 

;
:CIIM\ полицијских стражара и тако лал.е, na 

су omi заузели место аод зашпитом полиције и 
жандармерије  у   непосредној   близкни   где  hy  ja 

(ОрИТИ. 
И; када сам почео да говорим поред мене 

je стајао претставиик полиције, сам рошодии Прет. 
стојник — »нда се развила јелна таква паислена 

■\;а са чегрталзкама. плеховима, роговима. (При- 
roFiopn ca деснице). Само лагако! (Мивистар no- 
ima, телеграфа и телбфона Иојко MBPKIIII ое смеје). 

AKO ja будем хтео, гослодине Чвркићу, нећете 
Molili ппкчла тамо одржати збор! (iMiiimciap no- 
шта, телеграфа и телефона Војко Чвркић се и даље 
с.меје). Само се смејте, врло сте озбиљан Мини- 
стар! 

Када јета ларма од тридесет људи с једне и 
педесет с друге стране — мотлб се тачно видета и 
пребројати, a знамо их у главу, већииом чиновника 
и службеника, — када нису хтели ла престану, ja 
сам позвао гооподина комесара, претстојнша поли- 
niiii-. да v сиислу Закона иостуии, да уклоии сте, 
који праве нерад и ларму. 

On je, тобоже, лао Ha^ci)eibc, и командир поли- 
ције ришао je доле, и ми смо видели сви да je при- 
ша i onoj групи која je правила неред, али да iri- 
кога није уклонио. II кад je то тако некр време 
потрајало, и маса, која je била дошла на збор, 
, .i рчено се покренула и ona би прогутала ту шаку 
службеника који су правили ларму на збору ia- 

. [o ca њиховим старешинама да ja нисам викнуо 
..иаграг!" јер сам знао шта he на то уследити, и 
кад би ona Влада поштовала закше, о«да би оиа, 
;.;i оон шу њих, против органа, који су овако посту- 
па MI, морала шовестл законити поступак. Знао сгм 
ima би било јер сам видео да су полицијски opra- 
nu носили no две iiviiiKc, једну na рамену a другу 
преко руке. To je због тога да m неодговорни 
елементи, ка i буде дошло до разрачуиавања, м 
д i.ii до пушака. Исто тако, и жандармерија je 
би ia смештеиа у једном суседном дворишту са 
бајонетима на гтушкама. Неколицина букача су i i- 
били батине a иеђу њииа и један агент полиције, 
који се понашао као незванично лице, na нико 
није ни знао да je агент, алн ja сам овога пута 
успео да задржим ту масу. Ko год зна ima je маса, 
тај he знати да то нијс увек аигурно и извесно да 
један човек може да задржи масу. Једанпут сам 
успео да задржнм, a.m идући пут, друпи пут, да ли 
li\' Moiiii да je задржим, то не знам. Дли извесно 
je, да opranu г. Короћ1ца, претстојник полиције, 
који неће да посгупају v смислу зајкона и да 
уклоне букаче са збора и који долазе na збор da 
no дае пушке, седе и даље на својим местима! 
I [езгодна je сгвар нарочито у томе што су многи 
од n.iiN Србијанци. нарочито претстојнкци поли- 
ције, n опла ре каже: Ето видите каква je србиј i i- 
ска полпцпја, какни cv србијансми чнноониши. 
(Александар Дачић: Згодна парола за пречански 
(|)Р()Нт!) 

Ja ппсам v гоме фронтуЈ ja знам, господо, ми 
имамо v Новоме Саду вршиоца дужности bana, 
који није Србијанац, a који није ни за трунку 
бољи од тих србијанских претстојнка полиције. 
1 [е ради ое o Србијанцима или несрбијанцима 
иего се ради o исправним и непспраиппм оргапима. 

да ли поступају no закону илн нс поступају. A IM 
ми имамо у Војподнни једну бојазан, код многих 
л.\д11 H џубо\со уверење, да није случајност што 
Корошец као Министар унутрашнуцх послова v 
Војврдину шаље најгоре Србијанце, ne najo 
него најгоре, a мп би драге воље примили те до- 
бре Србијанце. .Ia сам баш овде још у прошлој 
згради Парламента јасно и одређено казао да има 
прло добрих Орбијанаца. У конкретном случају je 
ono \ nnian.v претседник суда у Суботици г. Таоић 
који je, према намерама гадашн>ег г. Министра 
правде; имао бити уклбњен, и ja сам ее тада ■■ 
зео и казао: те добре Србијанде немојте уклап.аш 
јер су пам они потребни, да са п.мма правдамо 
наш став кад нећемо да идемо у Војвођанекп 
фролт. Извините, ne ради се o Србија«цима и не- 
србпјапппма, ралп се O ишравним n пспспрапппм. 

Али, нзгледа, да није случајност зашто као 
органи полииије долазс тамо na onaj терен да 
нзазнвају Србе недорасли n неспособни полицајци 
из Србије, јер наравно код масе врло лако може 
ла се убаци и уврежи уверење, да je зато таква 
полиција, mro je шеф полиције из Србије! 

To није смело да сс дозволп. Алн зато je 
одгопорап Мпппстар унутрашњиХ дела, који има 
npno за дужност да кажн>ава сиаког неисправног 
чиновника, да захтева од чиновника да поступају 
no закону n да врши селекцију, одабирање оиога 
што ваља, који се шалЈу у тако осетљиве крајеие, 
где може врло лако до^п до измене схватања и да 
се уврежи, како ne on требало да буде n v еиаком 
слј чају како није у интересу државне целине. 
(Одобра&ање на левици), 

Али да im uiMo како се тамо лал.е посгупа. 
Шта значи то, када се каже: ;дго закону се посту- 
na", „'поштено се примењује зако«", Нека чује г, 
Министар финаисија, јер ое ово тиче његовог 
ресора. 

Иакоп збора, у уторак Градско пореско звање 
покушало je извршити егзекутивну наплату nope- 
смих зааст 1така. Том приликом у IV кварту1 дошли 
су са колима у вамери да грансферирају све tro- 
кретности које затекну код следеНих лица: Aue 
MnjaiiMiilin. Саве Косанчића", Кекеза Данила, Ке- 

Јоце. He треба да вам напомињем да су ona 
четаорица   најенергичније   протесгаовала   против 
( г срампог оукачеп.а  na збору  n фкзички   бне- 
Moi'vim.ni извесна лица да бјпсаче. Колико су one 
егзекутшне наплате пореза биле пбтребне дбка- 
зују следећи примери: Кекез Дашмо je имао првог 
јаиуара 1936 годите 11.40.4 данара пореског зао- 
сгатка. У кжу 1936 тодине плагио je 4.080 динара, 
1937 годнне 10.631 динар. Годишње ои има да 
плати укупно приреаког заостатка на некретнше, 
које by његово грунтовно власништво - 2.739 лч- 
нара. Дакле, on je 1936 године платио око I ' 
приреза, a 1937 годане преко 300%. Почеггком 1938 
родине нмао je 800 динара. Осим некретнина, које 
су њепшо rpvnronno власништво, on поседује и 
некретнине које се воде као оставине његовог no- 
којпог ona. Ha loj осгавини пе.ма nn nape по|нчког 
заосгатка. Укуппо on поседује око 80 јутара зем" 
ље, к\ !iy, mi ||)\пдус структус, ene у умупној вред- 
постп од преко мплпоп n no динара. Ha еипм оимм 
пекретпппама град je join npe пеколпко ГОДИНа 
ставио хи;потек\- за ншлаћене јавне дажбиие у из- 
посу од око 25.000 дппара. Ona хипотека укњи- 
жена je на npno месго. 
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Дакле, потпуно обезбеНење, погпуно покриће. 
II онда се врши егзекутивна ншплата! 

Али то се ради код нас свуда, то je ono што 
je врло жалоспо н врло опасио. Јер, лако je овде 
изговоритп фразе: „Поштено се постутта, поштено 
се примењује аакон", „просперитет", не знам шта 
још све, али да види.мо како стварност изгледа, 
јер сваки onaj појелинац осећа стварност своју и 
оиих око ii>era. Te ([јразе ништа ne вреде, фразе: 
„иоштена примена закона" итд., кад знамо да од 
тога иема ии трага, o поштеној примени закопа, 
него напротив o оваквој стварности. 

У своме скспозеу господпи Мппистар унуграш- 
II>IIX послова др. Антон Корошец заступао je и 
иравдао поступке управних власти, полнцијс у слу- 
чају загребачког дефплеа »a рођенда« господина 
др. Мачека, оиог белог коња итд., правдао je цели- 
сходношћу, политнчко.м мудрошћу. Ja морам да ка- 
жем да сам ja л[ично потпуно сагласа« да je у та- 
квој ситуацији гребало тако поступити, али ипак 
сматрам »ero гако за потребно да кажем да се та- 
ICBH поступци. који могу да буду потребни у изве- 
сној ситуацнјн, доведу у склад са постојећпм no- 
з;итивним законима, тј. да се измене законн, који 
би били у супрогности са тако целисходном, му- 
дром полигиком. Али, господин др. Дптон Коро- 
шец иам je остао дужан објашњења како то и за- 
што го да će ис поступа мудро, довољно обазриво 
и целисходпо у Београду, када je била у тштању 
иравослаппа цркиа и н.спа литпја. (Жпио одобрава- 
ње иа лсвнци). 

Ono, што важи за Загреб, то важи, вал.да, и за 
нпс православне Србе у Београду. To објашн.еи.е 
нам je on остао дужан. Je ли то случајност, јесу 
ли то оргаии на своју руку тако поступнли? Мепн 
изгледа, да ne може бити говора да су органи тако 
постуии.т, јер би иначе имали очевидно да искусе 
казну. 

Јер ако je ико причинио овој Влади мука и 
неприлика, н то грдпих мука н неприлнка, то je 
извесно та бсоградска полиција причинила са ова- 
квим поступаљем према православној цркви, ка- 
кап покггушк није познат у свропској нсторији за 
последи.их 300 годана, да се иа јсдпу званнчну 
цркпу.. • (Један глас из целтрума: To je прете- 
рано!) Мије, нађнте ми случај — да се на један 
званкчан црквени обред у чинодејствовању прппг 
физичт напад. Према томе остаје пам дужаи го- 
сподин Министар унутрашњих послова објашњење, 
je ли ono бнло психолошки нли мулро. Можда и 
јссте, само je пнтаље, са кога гледишта, у чнјом 
интервсу, каква je интенција била, и ie ли vo бп.-ш 
срачунато да ссовде тако поступа? Постоји стал- 
na сумп.а у иашој јавности да господин Корошец 
мма-своју одређену полигику, има л.уди који ве- 
рују да je гошодии Корошец тежио за тим да сгво- 
ри психолошке предуслове за распад Југ-ославиј« 
и стварање всликог католичког блока у Срсди.ој 
Европи. Ja, господо, мислим да je господпн Коро- 
шец ипак толико озбил.ан човек да зиа да до ства- 
раи.а тог вслнког блока у Средљој Европи не може 
да до1)С пре иду11ег велнког европског рата, то 
може да до1)е тек после њега, иоже, a.in за исход 
тог иеликог para, који je можда врло близу, важно 
je какво je стварпо настројеп.е у поједннпм зем- 
љама o чијој hc се егзистентф имати да одлучује. 

Он je вршио потребпс предрадше за овакав 
исход, бар у Југославијн какве су, у складу са тп.м 

крајњим задатком Ватикана да се створн велики 
католички блок. Ватикан je још 1922 у ,,Осерва- 
торе Романо" казао: „Ha крају крајева у овом 
хаосу у Европи остаће само две велнке силе, су- 
Ko6nlve се две велике снаге идеја, то je: света Рим- 
ска црква и бољшевизам, ангихристова наука". 
Г. Корошец, у својству експонента ватиканске no- 
литике и у својству католичког свештеника, у 
Словеначкој издао je паролу још пре неколико 
година: Или Рим или Москва. (Одобраваше на ле- 
вици). Г. др. Корошец 1936 у једиом немачком 
листу нз Рајха, из области тешке индустрије, дао je 
један интервју, у комс je говорио o појавама бољ- 
шевизма у Југоглавији у својству Министра уну- 
трашњих послова, врло ннформнсане и иадлежне 
личности да o тим појавама говори. У том ini- 
тервјуу он je констатовао како преовлађује бол,- 
шевкзам код омладпне на Упиверзитету у Бео- 
граду, и казао je једну врло значајпу реченицу, 
a то je, да су, no љеговом миишењу, Југословен;и 
православне вере предодређени историском суд- 
бином да буду боЛ)Шевици, већ na основу својих 
славенофилских традиција и na оспову тога mro 
пису под утицајем једне позитнвне духовне снаге, 
као што je то случај код католичких Југословена. 
(Одобравање na левици), И, сад, господо, ако хо- 
liCMo да се у то озбилло удубимо, опда може.мо 
само једно да констатујсмо, a то je, да je веома 
незгодно, веома незгодно и управо непријател>ски 
за државну идеју Југославије кад се она ставл.а 
пред алтернативу: Рим или Москва, јер једно je 
извеспо, са Римом, тим Римо.м, na који je мпслио 
г. Корошец, т.ј. са Светом римском црквом. са тим 
Римом и за тај Рим ne могу да се православни 
Срби определе и за њега пеће да се определе, јер 
су се одавпо друкчије определилп. Иије било, 
према томе, југословенски, поставити нас пред 
алгсрпатпву: „Изјапш.авајте се, јесте ли за Рим 
ИЛИ Москву!" Шта то значи? Зпачп, рачупати са 
оном другом појавпм, оним моментом које je on 
сам истакао: Срби православнн су предодређени 
да се определе за Москву већ na основу својих 
традиција и no томе што су под утицајем право- 
славне цркве. (Милпи Лазаревић: За националну 
Москву!) Ta национална Москва иије стварност. 
Кад je Патикан ставио алтериативу: Рим или Мо- 
сква, on je jacno казао na какву Москву мисли, na 
антихристову MOCKBV, na болдпевичку Москиу. 
(Милап Лазаревић: Није истина, ja знам шта je 
on мислио!) 

Претседиик Стеван Ћирић: Господине Лаза- 
ревићу, молим да не упадате у рсч г. говорнику, 
коме je пначе времс истекло. 

Др. Мирко Kocnh (паставл.а): И кад je сам г. 
Корошец дао паролу: Москва или Рим, он je јасно 
указао која je то Моокза —■ црвена Москпа. Према 
IOMC, поставлЈатн нас пред одлуку: за Рнм или MO- 
CKBV, TO значн, изазивати Србе, за које зна да су 
предестппирапи no своме славенофилству и no 
томе mro нису католицп, изазвапи пх да се onpe- 
деле за Москву. To значи, обпавл.ати раскол преко 
Југославије, раскол Запада и Мстока. Југославпја 
има две страховите тешкоће у својој конститу- 
цији, a то je, прво, што je историски духовно na 
распећу Запада :и Истока, и друго, што je на путу 
великих завојевача, upe ca Југа па Север, a сада 
ca Ссвсра na Југ. Ona je упутра распста и ona je 
уједпо предсстипирана да будс на ударцу великнх 
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•ексианзионистичких снага. Данас знају чак и Швај- 
царци и Швајцарска, која je 500 подина стара др- 
жавна формацнја да под претњом од оиасности 
страховитих експанзионнстичких снага које су у 
покрету има само један једини излаз, a то je бити 
унутра духовно јединствен н један ,и бранити се 
свом одлучношћу, бранити своје политичко биће. 
Они то знају a колико je то више важније за нас 
који смо далеко од петстогодншилше консолида- 
ције њихове Међутим, целокупна наша упутрашња 
политика овако во^еиа, и у великим потезима и у 
детаљима и појединостима, она није ишла за 
истинском унутраш1вом консолидацнјом. Ми ви- 
димо како се сисгематски убија вера код широких 
иародних слојева да je ово заиста она држава за 
коју смо се борнли a то je држава политичких 
слобода и ооцијалне правде. 

'lo се хтело постићи када омо хтели да имамо 
Југославију! 

Господо, мји смо далеко од полнтичких сло- 
бода! Од слободе ни трага, a социјална правда у 
овом Финансијском закону пресгаје, престаје чак 
са оном незнатном правдом o снилсеиЈу пореза на 
земљу. Мн смо одавде и са овога места подиосили 
у  овој  Народној  скупштини разне  финаноијско- 
политичке мере које су све ишле на то да се малом 
сопственику  n   мало-.м  земл>орад11И1<у  олакша,  али 
сви ти предлози, ош су редом одбијени од стране 
Владе,  са   изјавом,   да   се   та   иитања   студирају. 
Влада изјавл)ује seh више година, да lie та питања 
доИи на дневш ред, a сви иаши стредлози o тнм 
11итаи>има одбијени су! Влада се задовол.ава тиме 
mro каже,  да  ће доћи  na дпевнп  ред.   Међутим, 
госиодо, сада je дошао на дпеиии ред Фткшсијски 
закон за   1938 подииу, no коме првстаје да важи 
■аио  сиижење  зел1л.ар1ине  за ону  једну  трећину. 
(Министар   финансија   Дутан   Летица:    To   није 
тачно!   To важи и даље!).  Ми смо трн годиие до 
сада   кроз   Финаисијски   закон   једном   отрефом 
пр.одужавали важење тога сннжења. Лањске годинс 
текст у Фипаисијском закону каже; „Важи и про- 
лужује се до краја  1938 године ..."    - и то што 
je стајало и сада се поиавља. Значи, да се овим 
Финансијским законом то не продужује! Господин 
Министар финаноија се, у моменту када се то ди- 
окутовало, иовукао са већином Финаишјског од- 
Оора  у  Клуб већине  и  тамо  им je дао   иекакву 
изјаву и обавештење, n, иа оонову те пзјане н тога 
обавештења, један члаи Владиие већине у Фииан- 
сијском одбору ступио je на говориицу и рекао, 
дасу стеклн yBepeibe да гошодин Министар финан- 
сија нема намеру да обустави то онижење, јер je 
TO мера правичносги n коректура у иашем закоио- 
давству. Али, ja вас питам, госиодо: где je обавез- 
ност тога обавештења?  (Миипстар фпиаисчја Ду- 
juan Летица: To je рекао Мивистар фииаисија у 
Финансијском одбору, a не члан Финансијског од- 
бора irocnovUin Живота Милаиовић). To je изјава 
господина >1(ивоте Милаиовића, a она изјава, коју 
je учинио господин Мииистар финаноија, била je 
M'Horo неодређенија него изјава гооподина Животе 
Милановића!   Ми   омо,   господо,   тражили,   да та 
изјава буде саопштеш и јавносги, али она није 
била саопштена! Свакако, самим Фннансијским за- 
KioHOM, како се до сада гародужавало то онижење, 
није продужено за земљарину. Ja имам своје ми- 
шљеше, шта стоји иза тога и ja то не кријем: ja 
верујем да je то један изборни трик који треба да 

упали ако би дошло до избора, да парод буде 
мишљеша и да поверује, да се сада, no други пут, 
синжава земљарина, и да je то друга трећииа која 
се снизује! 

Битао и важио je, да се кроз овај Финанснјски 
закон спроведу извеоне политичке мере које тан- 
гирају морал човечиости n повврење народних 
маса у овакво Boi^eibe дрл{аве. Има ту једна мера 
која je, управо, страшиа! Ja се чудим, право да 
кажем, господину Претседншсу владе, јер ja ми- 
слим да je он илак добар правник и да ои зна како 
се стиче својииа ino прописима важећег Грађанског 
ирава. У Грађанском закону тачно стоји, како се 
стиче евојина на некретнинама. Међутим, господо, 
ми п.ма.мо једиу новину, да се кроз Финансијски 
закон доноси као законско Hapel)eibe судским вла- 
стима да нзврше једно безако11)е, једпу против- 
правну радн>у! (Бурно одобраваше и пл»еакање na 
левици). 

Постоји једна jacna реч: олимачина, бесправпо 
присвајање ту1)е имовине, присвајаље туђе имо- 
вине која није пи купљена, ни насле1;епа, ни no- 
клоњена, ни нађена, ни прибављена на који други 
од оних начнпа, на који се имовнна молсе стећи. 
(Милаи Лазарсиић: Што сс то Вас тиче, ту ннје у 
питању Ваша имовипа!) To се тичс свнх нас, јер 
кад се неко.ме na овакав један противпраннм на- 
чин присваја ту1)а имавшта данас, онда се то може 
сутра догодита и другоме. Исто тако може да се 
донесе, као шго je донето иво наређење, исто тако 
може да се до«есе сутра и наређење у Финансиј- 
ском закопу да се пекоме одузима ne само имо- 
випа, него да му се одузима и живот. И то би било 
исго тако правно важећи поетупак, као што je и 
овде поступак. (Пљескање н одооравање на ле- 
вици.) Ово je, гасподо, дирање у темеље правиог 
поретка. 

У овоме Финансијском закону^ господо, Влада 
тражи једио овлашКењс, и како тамо каже: „У ци- 
Л)у ствараља шрроких народних самоуправа и ра- 
ди децентралнзације и деконцеитрације управних 
власги". Taj текст, којим она то оолашћеље тражи, 
скроз je и скроз неправппчкл, што je прпзпао и 
сам доктор Крек у Финанснјском одбору бранећи 
тај текст. И ми смо се сложпли с њим у том no- 
гледу, a то je, да je го једпа обичпа политичка 
фразеологија и ништа друго. „У циљу стварања 
пшроких пародпих самоуправа и ради декопцен- 
трације улравних власти" препоси се нзвесна власт 
на разне управне oprane. On каже да они имају 
топлу жељу да једаппуг до1)емо до тих широких 
пародних самоуправа и да упеколико олакшају 
оствареп.е гнх пародпих самоуправа које се iipeno- 
се на основу тих овлашћења na разве баиовиие, на 
разне урравнике полиције, према целисходпостп. 
Како ja предви1)ам, na бапа господипа Наглачепа 
биће пренета падлежпост Мипистарства aipocnere да 
развије културу у омислу југословепске иационалне 
идеолопије. (Бурно пљекжање на левици.) Ha управ- 
ппка града Београда бићс препета надлежност за 
еве ono што се односи на црквене послове и na 
богоштовл.е . .. (IbbeicKaibe на левици.) ... a na вр- 
шиоца дужносга бана у Новом Саду npenehe се 
оигурно надлежност Министарства војске и Гене- 
ралштаба за обавештају службу нелријатеља, по- 
што je om као професиопалнн обавештајац зато 
парочиго квалификовш. (Пљескање на левпцп) 
Али, господо пароднн послапици, оваква полити- 
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ка, овако „гтоштсно" примељиваше закона, овако 
трапаио организовање унутзрњег мира и овако 
npanaso нзвођење гако зване унутарње конооли- 
дације, —то, аш je и било ipex до данас, то je 
у oiic.M момситу историјсми злочин вслонздаје npe- 
ма Југославији. (Одобравање на левици.) Jep, го- 
опсвдо, од наше духовие рпремноспи, од наше уиу- 
•rapibc коисолидације, која се никад нећр моћи 
остварити uiiii.M методама, од тога he зависити са 
колико миралпе чврстине н pa молико патриотске 
готовости iie широки слојеви овога народа имати 
сутра да бране ову земљу. И ко год и даље про 
дужујс оиим нутем било свесно као &ооилац, било 
као помагач, свесно или несвесиб, оваку политику 
изнутра ii споља, raj удара на темеље и на егзи- 
стеицију ове државе. 

Претседник Стеван Ћирић: Господине говор- 
ииче, Ваше je иреме истекло. 

Др. Мирко Косић (наставља): Сада hy да за- 
вршкш. 

Господо народни посланици, данашња ствар- 
иост, кад би je неко посматрао са довољне даљине, 
са дал>ине неког другог тела у васиони, старносг 
полтичка у Европи могла би се овако сгилизо- 
ii,mi: i'aioiiiuc оу голике државе и народи међу 
собом I годиис. После 4 године склопили су један 
тобожши мир, који мир побеђени никада иису при- 
знали као важећи. Одмах после гареговора у Вер- 
сају побеђени су кавали: изнуђен нам je потпис! 
Затим су, да би подигли морал у своме иароду, ка- 
зали: ми нис.мо били побе1)Сни од неиријатеља, 
ми смо њсга увек тукли, нас je победила поза- 
дина, та наша деморалисана позадина нас je уда- 
рала ножем у леђа! — И онда, господо, наступа 
једаи период не мира, наступа један период од 
20 година при.мирја. И за тих 20 година побед- 
ници, који су мислили да имају мир и поредак 
обезбеђен, оии су се одали свнм мог^жм ужива- 
њима, конфоршла и лакомисленостнма и политич- 
ким u прннатим, побеђени су iuKpi\-liyliii зубима 
приступили одмах своме наоружању, прво гајно, 
na онда јавно, и кад су оценилн да je дошао мо- 
менат за го, они су казали прбедницима: ону крпу 
хартије, на коју сте нам изнудилн потпис, ми _не 
ирпзнајвмо. И креиули су поново у рат. И немојте 
мнслити, гошодо, да je par завршен таме што je 
окупираиа илн апектирана, или узмите какву хо- 
here терМИИОЛОГИЈу, Аустрија »д Пемачке, jep, ГО- 
сподо, na првом сусрету између фирера Рајха и 
иладог аустријског канцелара Сајс Инкварта до- 
шло je до изјаве овога који je казао: „Њн ћемо 
заједно у нове сукоос и нове борбе..." A сам Фи- 
рер изјаиио je у Бечу: „Нека дође што год доћи 
мора..".!" И ко год je донол.но озбиљан и ко год 
довољно познаје ту стварносг, којнм онагама и 
куда се креће, који су ти нови сукоби и те новс 
борбе, — тај he знати да се на правцу тих иових 
сукоба и нових борби ne налази само брагска и 
савезннчка Чехословачка, нсго да се иалазимо и 
ми. И ко год je оценио позадииу сморазума између 
Дучеа и Фирера, између Италије и Нвмачке, тај je 
морао поставити себи питање: Како je могла при- 
стати Италија да се велнки Рајх појави на Бре- 
неру? И тај" lie дати само један једини одговор, 
који сам и ja дао уочи тога дога1)аја приликом ди- 
скуснјс o буџету Минпстарстиа ииостраних дела: 
и,пх мора да веаују круппнји планови, onu оу ве- 
заии за крупие  подухвате. — И у тим крупним 

плановима, много В1ећих размера, дошло je до усту- 
пања зале1)а Аусгрије Немачкој. Алн у томе поду- 
хвату може да постоји и једпо повлачеше лпнија 
и интсресинх ефера између Игалијс и Немачке на 
Балкану, н то право преко Краљевине Југославије. 
(Одобравање на левнцн.) У овом моменгу када се 
ми налазимо између два жрвња, нзмеђу наоружане 
до зуба Италије н између снлне и велнке Немачке, 
у оиоме моменту постоји само један излаз за сва- 
кога, који са пуно одговорности пред исторнјом 
има да води судбину ове земд>е и овс нације. A ro 
je: први уиуграшња коисолндација ииим методама 
и оним начинима који су једино у оваквој ситуа- 
цији могући, после нскуства која смо нмали са ау- 
торитагивним режи.мим и његовим иеусиехом за 
копсолпдацију народа Југославпје, a тај je једини 
начив: враћање политичких слобода, враћање ис- 
типској демократпјн, да и слобдап народ у својој 
слободној земл.и зна за шта има да се борн. 
(Одобравање и пљескање на левици.) И друго, 
имао би да се промисли, да ли оваква спољна no- 
.пиика Може и даље да се продужи без обзира на 
саму егзистеицију ове земље. Да ли може једина 
гаранција за интегритет и за егзнстепцију Југо- 
славије да буде неко лично пријатељство изме^у 
једнога, два или три државшка; да ли може ево- 
цирање иекнх нсторијских успомена o томе како 
су некада Раци држали сгражу пред двором Фри- 
дриха Великог у Потсдаму — ма да господнн Ми- 
нистар Стојадиновић то није требао да истиче, 
jep су ro били обични најамннци, a за нас није 
дично да смо служнти туку и нанџуку! Али, го- 
сподо, те успомене не значе ништа, гшстоји нешго 
друго, постоји једна стварност: да ова генерација 
Немачког Рајха у њеној „библији", у кишзи Фи- 
рера „Maju Кампф", чпта његову речгипцу o улти- 
матуму Аустро-Угароке монархнје, o ономе улти- 
матуму из кога je Краљевина Србнја прихватила 
оно mro je могла да прихвати, a за оно што није 
Mor.ia да прихвати ниједна суверена држава, пред- 
ложпла Хашки суд. Taj недостојш! ултиматум на- 
зива Фирер: „Да je био сувише пун обзира и није 
ишао сувише далеко... камо ли да je био брута- 
лан. Ko би покушао да то пегнра, raj илп je за- 
бораван празноглавић или je потпуно свестан ла- 
жов!" Ja не зиам да ли се je nam ГОСПОДИН Прет- 
седник владе са Фирером Рајха занимао o томе 
ултимагуму и да ли се установило ко je празногла-. 
вић и ко je лажов, али једио je извесио, a то je да 
ми, ако нмамо достојанства, часно и поштено, ne 
можемо се друкчије одрл<ати, ие можемо се друк- 
чије одржати na овој грудн земље, ако не будемо 
казали: „Довде и ne даље! Преко нас никада!" 
(Бурпо одопраиаље и пл>вокан>е na левици.) 

Погпретседипк Ф1)а1во Маркић: Има реч Ми- 
нистар правде господин Милап Симоповпћ. 

Мииистар правде Милан Симоиовић: Господо 
иародпи посланици, народпи послапнк г. др. Мирко 
Kocnli, кога иначе внсоко и много поштујем, прн- 
ликом свог малопређашњег говора употребио je, 
говорећи o једном амапдмапу који се односи на 
хотел Париз, тврдљу да Краљевска влада једним 
амандманом, законским путем жели да изврши 
отмицу ту1)е нмовине и да тиме доведе у опасност 
приватно правпи поредак. Mene, господо, баш 
зато што je г. Косић и професор правнога факул- 
тета и човек у чију сс способност и спремност на- 
рочито у тој материји ne може нимало сумњати, 
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a који je имао прилике да моја објашњења у Фи- 
нанспјском одбору и чује — мене његова тврдња 
36yibyje и ja не могу да je схватим. Због тога сам, 
господо, узео реч да Народна скупштипа ниједно- 
га момента ле бн остала у сумњи после говора г. 
др. Kocnha o правом стању ствари. 

Kao IHTO je познато, бивша Народна радикална 
странка je приликом оснивања шестојануароког 
режима, као и све осталс политичке странке, била 
укинута. Бивша Народна радикална странка Имала 
je своју имовину, која се налази тамо, где je даиас 
хотел Париз са једним делом крји идс и:\ Дечан- 
ску улицу. После оснивања Југословсиоке ради- 
калне заједнице, лојавило сс питан>е ликвилираи,:! 

■ те имовинс, рдиосно да се право раоправи питање 
коме стварио има та и.мовина да пркпадне. 

Улрава града Београда, која je добила прст- 
ставку да то питање покрене, пошто се старатељ- 
ство воднло код управиих власти, јер су управне 
пласти no Закону o зборооима и удружењима биле 
надлежне за падзор над бившим политичким 
странкама. Уитрава града Бсограла одбила je од 
себе да се упушта у расправу тога nHraiba. И о«а 
се обратила г. Министру унутрпит.их дела са 
ових разлога (цнтира из одлукс Касационог суда): 

„Пошто Законом није предви1)ено како се 
пмоиипом расгурешга бивших политачких ctpa- 
иака има поступати, да je стога учинила пр.едлог 
г. Претседнику Министароког савета актом сво- 
јим бр. ЗПГ)7 ол 27 марта 1930 годипе и молнла за 
одобрен»е; да се на основу чл. 148 и 149 Закона o 
старатељству имовина Maci' бивте Народне ради- 
калпе странке ттопишс, маса образује, стараоци no- 
стапе и дал.с no закопу поступи. 

Госполин Претседни« Министарског савета 
актом својим бр. 1238 од 2 јуна 1930 године овај 
je предлог њихов одобрио с тим, да се сва имо- 
випа пвс масе прсда надлежнам старатељском cv- 
дији ради лал.сг поступка no закону." 

Господо, срески суд, одаосно редовни суд 
одбио je да се упушта у расправу питања заостав- 
птгнс бив. Народне радикалне сгракке, јер je на- 
uiao, ла on no закопу за раоправу заоставшгтне и 
за лиивидацију имовипе политич«их странака није 
иалложап. 

Цитирам и одлуку Касациоиог сула: ,,Сроскп 
суд за град Београл одбио je од себе надлежност 

,i решаван>е nn овом предмету зато што налази 
да су редовни, олпоспо срескп судови надлежни 
гамо за раоправу оне заоставтгпне n осталих nc- 
riin|iiiiix ii старатељских лела која се тичу фпзич- 
ких лица a ne и заоставигпша политичких орга- 
иизапија." 

Па лал.е Касацнопи суд палази: , По Закопу o 
старател>ству рсловпи суд пдноспо старатељски 

■судија no чл. 1 Закона o старател.ству односио 
срсски судови no § 5 тач. 5 Закома o установл>ешу 
бреских и окружних судова надлежни су само ia 
упрлвл.аи.с старатељским делима и старан>е o имо- 
вини one заоставштине која се тичу физичких лица 
a ne заостлвштипе полптпчких организација o чи- 
|см постапку, раду, престанку и ликвидацији п.и- 
хових пмовинских одиоса одлучују опште управне 
власти no прописима закопа o јавпим зборопима 
и удружен.има." 

Према томс, господо, пптап.е je такво било 
да су се управне власти браниле надлежиости, али 
су им судовп Tv надлежност памстпулп,  a нису 

управне власти, најмање Влада г. др. Стојадино- 
вића присвојнла за себе неку надлежност у томе 
гштању. Kao mro видите, господо, св« ono иијс се 
дешавало за време Владс г. др. Стојадиновића 
него много раније. 

После овакве одлуке Касационог суда o питању 
надлежадбсти, којом je та надлежност дефинитивно 
додељеиа управиим властима, поведен je редовни 
поступак. Господин Аца Стаирјевић и остали прет- 
ставницн, одпооно ови који се називају тим прет- 
ставимцима, траже имовину бившс Радикалне 
странке, Ако je и no самој природи, да сс тако 
изразим, сиакако Југословенска радикална зајед- 
иица има много више права него оно мало мало- 
бројне господе која се кити и назива претставни- 
цмма Јлавног одбора. (Пл.ескаи.е на дссници). И 
no томе природчом праву, a и no одлукама суд- 
ским и свих управиих власти", то питање je решено 
у корист Југословеиске радикалне заједнице, јер, 
велим, прведе« je управни шоступак, донета je од- 
лука од сгпане Управе града Београда. После 
оиакве одлуке Касационог суда, господа су се жа- 
лила ДАииистру унутрашњих послова и Државном 
савету, и Државни савет, росподо, одлуком од 
1 марта 1938 родине, број 1481, дефинитивно je то 
питање решио у корист Југословеиоке радикалне 
заједнице, (Стаменко Стошић: Ilira je овда трсбао 
амандман?). Сад hy вам дати објашн>ен>е, Одго- 
nopiiliv na питање гооподина Косића у Финансиј- 
ском одбору и na питање гпсподниа Стамепка Сто- 
шића: „Зашто je требао амаидмаи?". Ja се пптању 
пнчиулии.ч Стаменка Стошића не чудим, али се пи- 
-ran.v гооподина Косића прилично чудим. Ja се 
морам ла чудим када то пнтап.е долази од госпо- 
imin Кооића. (Лр- Мирко Kocuh: Пп стс тамо друго 
становиште заступалиП. Чућете ла сам тамо псто 
становиппе заступао. Ja сам v Финаспјском одбору 
тврдио, да je амапдмап потскао само зато, да 
пбпуни једну празнину из Закопа o земљитним 
књигама. Оитуација je, господо, оваква. У времепу 
израде земљиигаик књига у Београду, као што 
видите. питап.с q власииштву хотела „Париз", 
одиоспо тога спорпс^га имања, није било пречи- 
шћено, јер je одлука пала октобра 1937 године од 
Државног савета. У томе међувремену pahene су 
земл>ишиине кшиге, грунтовне књиге за град Беп- 
град, Како je тапија бпла гласила na бившу Иа- 
родпу радикалну странку, то je рнда у грунтовнии 
књигама од стране органа који су вршили упи- 
сиваи>е пмања v груптовпс кп.иге извршеп упис на 
oiinmv Радикалну страику. Како je сада то пптап.е 
аефинитивио "Д надлежнлх власти растрављено да 
je то имовипа не бивше Радикалне странке, која 
nnine закопекп ne постбји, него Југословеиске ра- 
дикалне заједнице, требало je етварпо ттзвршити 
исправку у'грунтовним земљиигаим књигама. (Пље- 

ље у neiiTpvMv и na десници). 

Господо, ja елм разгледао Закон o зсмл.пппшм 
ки.игама, али сам, поред тога, разговарао n ca над- 
лежним судоким органима који се баве псппсом и 
упиоом у грунтовним књпгама. Сам сам студирао 
Зако« o земљишним књигаиа и у земллгашим кп.и- 
гама сгоји да се оиаква псправка одпоспо брисање 
јелпог власника и уписивање другог, јер овакви 
случајеви ппсу предвиђени, ла се тај пренос може 
извршитл само на окзнову закоца или на основу 
прссуде рсдоттх судова пли na оспову теста- 
мента, итд,   Овакав  случај  за лпквпдацпју једпе 
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имотшс имају да расправе не редшни судови него 
управии судови, ксмисија која je сасгављена и над- 
лсжие законодавне власга, када су доносиле Закои 
o земљишиим књигама, свакако овакав случај нису 
прелпиделе и због тога je било потребно дшети 
опакав амандман. Јер ми нмамо пресуду Државног 
санета, највише управие зласти, нмамо одлуку 
редовиот сула, али та одлука гласи само на то да 
су улравни судови надлежни за ликвидацију и 
расправу тога питања.  (Граја на левици). 

Потпрстсслпик Фрањо Маркић: Молим вас за 
мир. Питање je врло ннтерсгантио и ja вас молим 
да изволите саслушати господина Мицистра. 

Мипистпр прппде Мнлан Симоновић (иаста- 
ил.а): Господо са левице, вама исгана пнје при- 
јатна и ja вам «е могу помоћи! 

Господо, onaj амандман долази да попуии 
једну празиину у Закоиу o земљишним књигама, 
јер тај амандман, то питање власништва je лсфи- 
тгитивнп правио, редовним закоиским путем распра- 
вљено, a то питање онда мора и no грунтовним 
књигама да буде пречишћено, Прсма томс, ми не 
вршнмо овим никакву отмицу, јер су no позитип- 
ним законима сие падлежне властп то право нама 
признале. (Одобрппаи.с n ил.ескање у центруму H 
иа десници). 

Потпретседппк Фрањо Маркић: Реч ima Ми- 
иистар без портфеља г. ;ip- Михо Крек. (Пљескање 
на десници. — Жагпр и протести на левипи). 

Господо, молим мир! Госпола са деснице су 
говор господина д-ра Косића, са малим изузетком, 
\mnim саслушала. Дозволите и горподину Мини- 
стру да да своју реч, (Гласови са левице: Деветка 
je сталио упадао!). Ha деоници je био само један 
Деветка, a немојте да на вашој страни буде дсвет- 
наест!   (Веселост). 

Ministar he/. portfelja dr. Miho Krek: Gospodo 
narodni poslanici, meni je vrlo žao da je ovaj visoki 
Dom morao da sluša jedan komentar Majske deklara- 
cije, koji je bio iznesen sa toliko nepoznavanja i naj- 
osnovnije literature o tome [lolilickom aktu i bez 
ikakvog ličnog studiranja stvari. Ja se tu pozivam u 
prvom redu na jednog čisto acrkvenog i areiiffijoznog 
pisca g. dr. Dragutina Lončara koji je stariji od nas 
dvojice i koji je lično mogao sve to da proživi i lično 
posmatra, a koj-i je jedan veliki autoritet medn isto- 
ričarima u Sloveniji. 

Ja hoću ovde da podvučem samo dve-tri činjenice. 
Prvo, Majska deklaracija je stilizovana u sporazumu 
i saglasnosti svih šefova slovenskih klubova u onda- 
šnjem bečkom parlamentu . . . (Milan Mravlje: 1 sa 
carom Karlom!) .... Pa, ja mislim da ini danas ne 
možemo biti pametniji za prosuđivanje ondašnje situ- 
acije nego što su oni onda bili. 

Drugo, nadbiskup dr. Jeglič potpisao je t. zv. 
Ljubljansku Majsku deklaraciju, zamoljen od svih po- 
litičkih šefova Slovenaca bez obzira na desnu i levu 
kao prvi, a iza njega potpisali su i ostali šefovi poli- 
tičkih   formacija .   .   (Milan   Mravlje   žučno   upada). 

Потпретседпик Фрањо Маркић: Господипе 
Мравл>е, Ви сте баш o овој материјп nninc пута 
говорили, и пије ред да сада г. Министру уплдате 
у реч. 

Ministar bez portfelja dr. Miho Krek (nastavlja): 
Na loj istpj deklaraciji potpisan je šef ondašnje Na- 
rodne napredne stranke koja je danas slovenski deo 

JNS, bivši pretsednik ljubljanske opštine g. dr. Tavčar. 
Na osnovu te Majske deklaracije ujedinili smo se 
onda svi Slovenci i usvojili je kao zajedničku plat- 
formu jedne velike nacionalne propagande. Bio je 
iriiimf jugoslovenske misli, ne samo Slovenačke, kada 
je današnja dvorska dama Nj. V. Kraljice Marije go- 
spoda Fran Tavčar predala dr. Korošcu potpise čitave 
Slovenije za tu istu, danas tako rdavo komentarisanu 
Majsku deklaraciju. ( Pljeskanje i odobravanje na 
desnici). 

Потпретседиик Фрањо  Маркић: Реч има  на- 
родни посланик г. Милинко Милутиновић. 

Милинко Милутиновић: Господо народмп no- 
с [аници, пред нама je овде буџет од 12 мили- 
јарди м 270 милиона динара за који je прикачена 
маса амандмана. A знате ви како ja посматрам и 
гледам те амандмане? To вам je као ono када би 
код вас шеко донео јсдан пуп џак али завезан, na 
вас запитао да му кажете, шта je у томе џаку, и вм 
сад треба да потрефите шта je у њему. Па како- 
год ne можете да потрефите, шта јеу завезапом 
џаку, тако не можете да знате нп шта je у овим 
амандманима, прикаченим уз овај буџет и фипап- 
сијски закон. 

Господо, лако je саставити буџет и распоре- 
дити na mro he се све утрошнта ono, што je \ 
њему предвиђено али, господо народни посла- 
ници, питам вас ja: да лп се ono, што je у буџету 
предвиђено као приход, може укупити од овога 
народа, јадног и кукавног? Од земорадника сс 
тражл na и од осгалнх сталежа да да оно, што ine 
може да да, ono mro његови приходи нс могу до- 
нети, Када се од n.era буду затражиле порсзе, 
прирезе и остале дажбине опда ja вас питам: да 
лн he он моћи да то да, то да издржи, и ima he 
вам казати кад будете гласали за ове овако вели- 
ке намете и поред свих дација које се буду тра- 
жиле од њега. Доћи he даи када he се од љега 
тражити и за ануитете овим дуговима којима je 
P me iseli доспео. 

Ja ne могу ћутке да пређем преко ове чиње- 
вице тј. прско тога, како je донета Урсдба o за- 
штити земљррадника. Господо, ви доказујете и 
nama Плада доказује, Влада коју ви подупнретс и 
држите na власти, да § 471 Грађанског закона који 
'je земл.орадпику заштићавао: три хектара n 40 ара 
земље за сваку пунолетну главу, два вола, краву 
са телетом, кобилу са ждребетом, 10 оваца, 5 
свиња n целокупни пољопривредни алат и храну 
за себе и стоку за годину дана, да тај параграф, 
no коме се ono imje могло продатп im 33 какап 
приватни дуг, ono што če mije дало и mro iiiic\r 

могли да продају банкари и зеленаши, то вп сада 
доношењем Уредбе за заштиту земљорадника са 
којо.м сс толпко хвалите, поносптс и бусате се у np- 
са. доказујуки да сте зсмл.ораднику помогли, a ви 
овом лашом Уредбом укппули сте § 471, и свакога 
дана стварате бескућнике и просјаке v onoj зсмлји, 
a доказујете да сте сељаку помогли. Л ево до- 
каза да му нисте помогли. 

Господо народни посланици, im сте Уредбом 
пребацили све земљорадничке дугове са банака п 
сконцентрисали их у Аграрпој банци. 

Аграрној банци се Уредбом, кпјом je укинут 
§ 471 даје право да земљораднику cne ово прода 
за дугове, што му je раније штитио § 471 Грађан- 
ског закона. 
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Да ли ere ви овим и оваквим вашим постуи- 
ком помогли земљораднику и земљорадничком 
сталежу. (Одобравање на левици). Не, гооподој 

Господо народни послпиици, пи кажете како 
сте легитимисана радикална странка, a радикална 
странка, када je доне.ча § 471 Грађанског закона, 
ишла je да помогне еељаку a не да га направи 
сиротиЊОм и бескућником, A ии сада рушите све 
тековине радикалне странке, UH се хвалите да сте 
отписали дугове до 25.000 динара иа прловицу. 
Хвала. Алн то je неиравда, једна велика нсправда 
за све оне који дугују преко 25.000 дниара. II. пр. 
један землуорадник са 30 хектара земље, са једним 
сином у задрузи њему се брише половица, разуме 
се, додате му све дужне камате и трошкове на ову 
суму од 25.000 динара. Али, овом грешиику, који 
има 5 хекгара земље, a 3 еина у задрузи, a дугујс 
25.500 динара додајете му све дужне камате и тро- 
шкове и ништа не брншете и примењујете § 471, 
o коме сам напред говорир. 

Господо народни посланици, вама и Краљев- 
ској влади остављам да размишљате, je ли ово 
праведна и часна Уредба, и хоће ли народ бити 
задовољан и да ли ес na onaj начин помогло зем- 
љораднику или иеком другом. Ие личи ли ово на 
какво рафиннрано зеленаштво према онима чији 
вам HHtepec лежи на срцу и које ви одреда тако 
дскламујете. 

Господо иародни поеланпцн, нмате овакав 
случај код земљорадника: Има случајно вршаКу 
машину и због те вршаће машине апорезован je 
порезом, и када љегов порез na Bpiiialiy машину 
прелази преко пореза na његово имање, онда шега 
нс ттпти Уредоа o заштити земљорадника, иако 
има можда свега 2 до 4 хектара земље. 

A, господо, када ради овај човек са својо.м 
вршаћом машином, ви знате да ou ради свега sa 
иреме сезоне од иесец, дана. Г. Илија Михајловић, 
члаи финансијског одбора, за време седиица фи- 
нансијског одбора поднео je амандман лично г. 
Летици iii с тим амандманом тражио je, да се ова 
неправда исправи н да се ови људи заштите и ко- 
ристе истом Уредбом. Миннстар г. Летица при- 
зиао je да треба гири.а иепраида да се исправи И 
овакви људи ослободе, те да имају ирава као и 
остали земљорадници, али г. Летица je ипак од- 
био raj амандман и није хтео да га уважи. 

Према свему, господо народни послашци, ви- 
ди се, како и колико ова Влада жели да стварио 
и искреио помогнс нашем земљораднику. 

Али, господо народнн посланицн, miju само 
дошао у тежак екоао.мско-финансијски положај 
наш земљорадник, дошао je исто тако и у тешко 
економско-финансијско стање и наш ситни занат- 
лија и ситни обртник. Зашто? Зато, што сад на- 
рочито кад до1)е до плаћања аиуитета ко he онда 
да посети тога малог занатлију и ситног обртника, 
механџију, кад мора да luiaha ануитете. A шта he 
онда да раде ови бедници када не могу да своју 
ствар рсгулисавају код Народне банке и осталих 
њихових поверилаца, јер највећу добит има мали 
занатлија, обртшк и механџија од земљорадпика. 
Он je тај, који треба њихове радње да посети и 
он je тај који њима даје новац и који троши њи- 
хову робу. 

Зато ja тражим, и право je, да се и овн 
људи зашпите, јер ако се то не учннп куда he тп 
људи OTiilin и шта he ca њима бити, a и шта све 

може настугшти и до каквих нежељсннх после- 
дица може доћи. 

Госиодо иародин посланицн, ми смо овде го- 
ворили и тражили, да се смањи грошарина 
тако, како би ибгли да добијемо јевтиније со, ше- 
ћер, rac, дуван, папир, шибице и остале друге no- 
требе, a међутам видимо да се трошарина и даље 
повећава, на пример, сада je повећана за 65 милиона.. 
Ilira l.c оида бти n шта he настугшти? Можда 
lu'M) плаћати још и скупље, на np. со. A ми, госпо- 
ло, на селу, ми сел.аци не можемо уоитште да жм- 
вимо, ако немамо могућности да купујемо со, ио- 
што сељак, ако нема соли да посоли CMOK, наро- 
чито бели мрс, оида му ие вредп и игго га има. 
na ако нема да посоли јело na чак и храну стоци. 
Јер му и стока не вреди што je има. (Мипнстар 
иошта, телеграфа и телефона Војко Чвркић се 
смеје) Господо народни посланпцн, Г. Министар 
Чвркић се смејс a ои 6и баш морао највише да се 
заузме за сељака, јер je и.ега сељак баш у гуњу 
и опанку бмрао n послао овде у ову Народну скуп- 
штину да штити и брани сељачке интересе, a чу- 
јете ima сад каже. (Министар пошта, телеграфа u 
телефоиа Војко Чвркпи: Значи, Тебн, Милинко, тре- 
ба дсуста сх>ли!) Гостодин Чвркић каже, како мени 
треба досга соли, али како се иидн, баш њему, r. 
Мииисгру Чвркићу, треба доста соли да осоли сво- 
ју главу и памет, када овако гово1)и и заступа се- 
љачке интересе, и ja га питам, шта je говорио на 
збору сељанком народу 1934 год. у Мрчајевцима. 

Господо народни посланици, на селу има се- 
љака чџја жепа у кући мора да узме три до четнри 
jaja да однесе на пијацу, илн да одаоји четврт ки- 
лограма кајмака илн килограм сира, да би на пи- 
јаци ono сис продала да купи соли за кућу, na за 
све ово узме 10—15 динара a има да од кућс до 
[тијаце пупује око 3—4 сата пешке. Мислите ли ви, 
господо, да то ona има стварно за »продају? Me, то 
je она одвојила од уста своје деце и од својих уста, 
да би могла да прода, и да купи солц, 'Па макар 
деца и остали у кући после јели -суху кору хлеба. 

Исто тако сељаку треба шећера и кафе, бар 
кад му дође слава или празник, да бар може свога 
госта да послужи парчетом шећера или кафом. Го- 
сподо народни посланици, ето видите (Министар 
limun, ге (етрафа и телефона Војко Чвркић поново 
се смсје.) Кад ja говорнм o томе иатем бедпом се- 
љачком народу г, Министар Чаркић може да се 
смеје, јер код и.сга има и шећера и меда и медених 
колача и слатка и печења и компота и свега — 
пива н јестава, — na on може ди се смеје, јер у 
Мрчајевцима и онда je говорио на зборз : ако тре- 
ба све дугрве сељачме огиисати n ca свима ликви- 
дирати, a пошто je изабран и дошао овде гласа да 
парод пла^а дугове. Kao mro впдитс, г. Чвркић je 
издао своје бираче-гласаче. 

Господо пародпи послапици, na п rac имамо 
сада 1 дипар скупл>е no литру. Мма у селу кућа у 
којима се no 7 дана и не пали светло. И поред тога 
IHTO сељак треба да осветли своју кућу on сада 
мора Hohy да осветли и своја кола кад путује, na 
кад наиђе г. Министар и у аутпмобилу, да ne удари 
iy кола његова. Због тога сел.ак мора да купује 
raca сада више него рапнје, јер му треба и за фе- 
n>ep na колима. Господо народпи посланици, шта 
видимо опет дал>е. Иако смо овде говорили и мо- 
лнли r. Министра финансија r. Лстицу да се смање 
трошарине видимо повећаљс, a псто тако и пове- 
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ћање такса. Господо народни посланици, ви сте ви- 
дели да човек дапас ншише једну молбу треба да 
да Шдинара таксе. Ако иде иа суд, треба да ii.iani 
таксу на тужбу, треба да плати адвокату, na, после, 
греба да плати ово, na да плати DUO, na ако je 
предмет спора 250 до 300 дин., на крају крајева 
Komrahe спор око 1000 динара, na, поред тих такса 
које су и до сада биле велике, сада се те таксе 
повећавају. 11a поред свега tora, ако би неко мо- 
рао да суд изведе иа лице места, мора да плати 
велике дијурпс. Дакле, na свс страпе je патова- 
peiu) na јадну грбачу сељачку, да on ne може да 
остане жив. 

Морам да се вратим na трошарине. Господип 
Министар je повеНао трошарппе ca 65 милпона дн- 
нара. Миииотар финаншја г. Летица каже како iie 
се TO прикушгпи лако и да народ то неће осетпти. 
Па ко he осетптп ако неће народ, не товари се то 
ваљда на неку планипу него на народ. 

Господо народпн нослаппци, имате једпу стару 
пословицу која каже: nmn вреди iiopaBOM намипи- 
вати, нити глувом говорнгп, те и то, господо на- 
родпи посланпци, onoj Иладп ne вреди пишта го- 
ворити, јер ми смо овдс говорили n говорпли, и 
гражили смо да се скине трошарипа да се свп крив- 
ци no трошаринскпм кривпцама ослоооде, да и.м се 
све кривпце опросте. Господпн Мппнстар финан- 
сија г. Летпца и Влада то су саслушали и смејали 
се. Господин МинистаЈ) се с.меје кад говорп човек 
из иарода од кога Влада треба да црпи знање o 
приликама na селу. Ono што посланик говори пз 
марода, не говорп on то само да Gn причао.и да бн 
изашао na говорпицу да декла.мује, него говори 
оно што стварпо noralja и дави наш парод. (Др. 
Српко Вукановић': Владина веКина се cvieje кад го- 
вори човек из народа!) 

Господо нароХни посланици, напримејр, кад су 
код нас заветипе и славе црквепе, — a у годипи да- 
на једна je црквепа слава и једна je литија — ja сам 
говорио [гтражио да je потреоно дозволиги се- 
љаку, да сваки тога дапа у години може продавати 
своје производе a да ne подлежи ru4aliaiby троша- 
рине. Изнео сам како je народ покажњавап у MO- 
JOJ општини. OKO 30 л>уди кажњ.ећо je no 3000 
динара од једпога лица. 

A, господо народпи посланици, a ти људи тога 
дана нису ни'10 динара зарадилп. Господин Мпни- 
сгар je Куткс преко тога прешао. Господо пародни 
послапици, када се ми можемо да скупл.амо у пољу 
под једпим дрветом, зашто ne можемо слободпо да 
продајемо паше произподе? To je свега два пуга 
годишње. Шта то с.мета Влади? Зар баш и гу мора 
да има приходе, и ja тражим, да се парод, napo- 
чито сел.ачкп, ослободи овога намета. 

Господо народпп иослаппци, исто тако и Ми- 
нистарство гра1)евипа у овој Влади служи од при- 
лике за неку параду. У моме срезу нигде се minira 
me ради. Ми имамо две пијаце, једну у Гучи a 
другу у Чачку. Путеви су толико покварени да се 
апсолутно ne може њима служитн. Такође и мо- 
стови су сасвим искварени. Господо, којим he пу- 
тем парод да дође na пијацу?! Међутим, држава 
тражи од тога парода да он плати све што треба! 
Куда то води? Једпог дапа доћи iie до тога, да na- 
род ништа не даје што му се тражи. Ja тражпм, да 
се у моме срезу приступи изградњи свих путева, 
a исто тако и мостова. 

Господо народни посланици, од нас се тражн 
да гласамо овлаш11е1Бе Влади да може закЛ)учи™ 
унутрашњи зајам од 4 милпјарде динара. Господо 
народни посланнци, na чију he то грбачу? Опет na 
грбачу јадног и кукавног народа. Господпп Мипн- 
erap није се постарао да донесе закон o тачпом 
раопореду кредита овога зајма. Мн знамо зашто 
ово Влади треоа и зашто она ово спрема. Да je 
Крал.евска влада направнла закоп како iie да утро.- 
шн ове кредите, na да je казала да се свих 4 мп- 
лијарде динара утроше за вашу одбрану, за иашу 
славну појску, ja бнх као добар нациоиалиста гла: 
сао Влади закључеље овога зајма. Или, напослетку, 
да je унето 2 милијарде динара na 11ол>опривреду, 
na подизање школа, na изградњу путева, и осталих 
културних, социјалних и пољопривредних Јлстано- 
ва, што Gn имало до^нети користп привреднику, ja 
бих гласао за овај Финансијски закон. , 

Гооподо иаро.чпи посланиди, према моме ми- 
шљењу, када се узме буџет од 12 милијарди и 270 
мплпопа динара, na онда omi завезани амандман« 
у једном џаку, na Фннансијски закои, na сс овоме 
додају бановински буџети опда наш буџет, --ja 
тирдим -    прелази преко 25 милијарди дпиара. 

Потпретседник Фрањо Маркић: A ja тврдим, 
господине Мнлинко, да имате свега још 5 минута 
вр&мена. (Веселост). 

Милннко Милутииовп!! (паставља): Господо 
народии посланици, Г. Претседник ме опомиње 
како свега 5 минута имам још да говорнм али ja 
морам говоритп и изнети тешкоће сељачког на- 
рода. lloniTo je паш парод натоварен разним твре- 
тпма, као нвка арапска кобила, која пма да се под 
icpeioM сруши, пзјављујем да hy гласати прспив. 
(Живо одобравање na левици). 

Иотпретседиик Фрањо Маркић: Реч има na- 
родни посланик г. Јован Здравковић. 

Јован Здравковић: Господо, na крају буџетске 
дебате ако погледамо уиатраг за ово месец и no 
дана mro смо радили овде, доћи ћемо до овог 
закл учка: 

Код Министарсгва спољиих послова г. Mmm- 
стар je изјавио, да je успео, да овојом политикам 
створ« нове пријатеље ради заштиге наших npa- 
ница, и eno већ ових дана њвроее če речи оства- 
рују. Ти новп Г1ријател>и пошто желе да иам буду 
што Г)ол>11 пријател.и, и пошто je Мпнпстар спољ- 
них послова сигурпо изразио такву жељу да дођу 
ближе, omi су дошли na границу да нам граница 
буде mro сигурнија. Остаје сад да пам и други npn- 
јатељ Италија дође ближе, a види се да се ona већ 
пргшлижава, јер je впше путева преко Албаније 
направила До name грапице. Pehu ћете ви, na за 
Bora имамо Пакг o пријатељству од прошле годи- 
ne. Да, пмамо, алн у томе Пакгу Италија гарантује 
наше границе према Италпји само за ner година, 
али ne n границе према Арбаппјп. (liophe Јевтић: 
Ту си oTKjJiio Амерпку!) Гооподо, jacno je из изјаве 
Мппистра ппострапих послоиа г. Стојадииовића и 
ппаче, да on последњих годииа води једпу полп- 
тику отворепог наслопа na фашисшчку Италију 
и na иационалсоцијалистачку 1 [емјачку. To се, 
господо,, впди n из one чип.епице: Грофа Tiana 
Влада je дочекала у Београду веома срдачпо, 
докле га je народ дочекао веома хладпо, a омла- 
дппа je отпшла и даље na je приредила демонстра- 
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ције„ због чега je тучена и хапшена од r. Kopom- 
чевс полиције. Обратно, Министар ииостраних ио- 
слова францускс државе дочекан je од Владе врло 
хладно, a од народа веома срдачпо, омладииа je и 
овде прирсдила манифестације за Францу<жу, због 
чега je опет тучсна и хапшепа од полиције г. др. 
Корошца. 

Што се 11140, господо, политике Министарства 
уиуграшњнх послова, ja сам овде пред Народакум 
окупштином изиео против Мииистра г. Корошца 
јсдну тешку оптужбу да се и за вре.мс и.еговиг 
мииистровања, псти опаки као и за време ранијих 
мииистара уиутрашњих послова, од Пегра Живко- 
вића na ииами, ,у притворима полицијским убијаЈЈ 
иритворепици.и данемају ии ту фећу у несрећи 
да дочекају, да жиии 11зи1,у пред суд. Ja сам навео 
и имеиа убијених која ca.\i сазнао кад сам бии бра- 
нилац, и навео сам и и.мс сгудента Ђуровића из Ја- 
године, сииа једиог ид најшиућнијих родитеља \ 
Јагодини, којн je убијеи у полицијском затвору у 
Крагујевцу и очекивао сам да he Министар увутра- 
шњих послова г. Корошец, ако сж го није одобрио 
и акосе сатаквим иоступком полицијских органа не 
слаже, нзићи на uuy говорницу и казати, да он 
TO ne одобрава, и ако није био раније обапештен, 
да je сада обавештен, и да he дати изјаву: да за 
време док он буде Министар \ii\ грашњих послова 
ис сме нико у затииру да буде, ОД стране иолициј- 
смих oprana убијен бсз одговориости за то. Морам 
да ва.м признам, гооподо, да ие je го много изне- 
надило од г. Корошца, као што ме je ианшадило 
да o томе пије дао никакву изјаву nn г. Претседник 
Крал.евске владе. Mene je, гооподо, особито изне- 
надило да се пико од главних фактора у овој Вла- 
ди nnje нзјасппо, иако je ono једпа крупна стиар и 
изненађује ме и зачуђује то због тота што ми je 
иозпато да су г. Стојадиновић, г. Корошец и г. 
Опахо дуга upeMLMia били у опозицији и знам да 
када су били у опозицији omi иису тако говорили 
као niro сада раде, него обрагпо. Ja, гошодо, сто- 
јим na гоме гледпппу да ПОЛИТИЧКИ човек у опози- 
цији греба да говори онако како on радио на вла- 
crn- a да полптпчкп човек na властп треоа да ради 
онако како je говорио у опозицији. Међутим, го- 
сподо, то ne видимо код гланппх сттубова ов« Владе. 

Што се тиче, господо, Минисгарства војске, ja 
констатујем, да je критика, која je пала код буџета 
Министарсгоа војеке, била позигпвна n корпспа. 
1 Inje нмало ппкакиих разлога да се onu, који су 
објбктивно критиковали извесне радп.е у Мини- 
старству војске, зато називају врло тешкпм пзра- 
зима, јер то побуђује сумњу и даје разлога веро- 
вању, да они, којн тако војоку бранеодједие об- 
icKTinuie критике, иду за том, да се мпоге рђаве 
ствари само заташкају. llnje дозвол>ено| господо, и 
nnie морално импутирати говорнпцпма, којп су 
кпптпкоиалп рад у Мшшстарству војоке n морпа- 
D ine да су тпме вршили напад на војску, jep, го- 
сподо иоја, ми смо имали npe рата na пол^жвју 
шефа naine иојске name ВОЈНИЧКе иелпчине као 
што су билн војвода Путппк n Ствпановић, na су и 
они крнтаковшш, иарочитокод војних набавки, и 
то гошодо, нашој војсци nnje ништа шкодило ни 
ометало. већ joj je напротив то користило. И то. 
господо, треба да буде позитивно и због тога, jep 
ми писмо пека велика и богата држава, као што их 
има, да можемо да се наоружамо једанпуг, na кад 

застари то наоружање да се лонова наоружамо, 
пего морамо да отворпмо четиоре ОЧИ n да у дапом 
мимешу купујемо оно mro je најбоље n најсавр- 
шеније. Господо, ja жалим mru r. Министар војске 
није npii.Miio предложену аикету, jep би ее тиме 
утврдило право стањс, na у колико има злоупотреба, 
да одговарају самб они који су за то криш и да 
не иада л.ага na исправне службенике. (Алсксиидар 
Дачић: Изнеоите конкретне доказе a ne npmie!) 

Гооподо, ja лтслп.м да je одбијап.е апкете од 
cipane гоеподппа Мипнсгра војске И морнарице 
војсци више пашкидило него кригика, која je 
овде бнла објективна. Сад да вндите, госпбдо, како 
се ствари изврћу. Mene je срео један внши официр 
na je вероватно чуо да сам критиковао рад Мини- 
ci pa војске, na ми je рекао: „каквп сте ви опозицн- 
оиари и какви ere ви жкмаппцп да крпгикујете бу- 
џет Министарства Јвојске n морнарице, помпп.еге 
све злоупотребе учињене, a кад je пооподин Mnnii- 
стар, да on стао na пут то.ме n утврдио истину npe- 
длоЖио апкету, ви ете апкету одбпли." Ми, roeno- 
до, пе.ма.мо слободпе шгампе, na жалосг, и опда je 
могуће да се рашнре w таквп гласовп, na ima сам му 
ja дговорио да je анкета предложена од стране 
опозиције, a да Мииистар војни није имао куражи 
да гу анкету прими. (Жагбр на деспицп). 

Господо, код Министарства трговпне и ппду- 
crpnje, мп смо копсгатоиалп и павели да je дапа- 
шња Влада najnelm зашгитппк erpanor капитала у 
нашој земл.п ii домаће ппдустрпје, n да она дозво- 
љава да ти страии катштали пљачкашки испсавају 
све здраие сокове еа села тако, да се паше село из 
шодине у годину пролетизнра. Пико од владиних 
иристалица пи од етрапе Владе 'Није то демапто- 
nano. Алп ono mio je пајптересантппје утврдплп 
смо да v Уреду an'коптролу извоза сгоке постоје 
страшпе злоупотребе. To смо, господо, угврдили 
извештајем комисије коју je одредио сам господи« 
Минисгар трговине и индусгрпје. 11 уместо да Ми- 
иисгар дозволи комисији да raj рад заврши после 
три месепа рада, кад je требало још 500 докуме- 
ната да прегледа, онда je гооподин Минисгар тр- 
romiiie нашао за потребно да joj пресече рад и да 
постави другу комисију. Ha тај се начин, господо, 
очигледно види да се ишло за тим, да се те злоупо- 
требе ne обелодане. Предложена анкета од стране 
моје остала je без дејсгоа, jep je посподии A\imii- 
стар грговине и ивдустрије nnje примио и ако je 
призпао, да je компсија била одређеш и да иу Je 
послала сиој'нзвештај и признао je, дајетушми- 
сију разрешио дужн^ости зато, што je дуго радила, 
a omi he друга брже посао да сврши. Али, гооподо, 
то су све радње које иесумњиво бацају рђаву cen- 
ку на рад господипа Министра iproimne n ппду- 
сгрије и на рад целе ове Владе, кад нема куражи 
ча n'pii.Mii апкету o изпетим злоупотребама n да се 
на тај пачип све расветли. Ja, рооподо, хоћу овде 
да помепем n TO, да сам ja павео n сгатисгпчке no- 
датке из званпчног Гласппка Министарсгва трго- 
внне IH шдустрије, и да je, међутим, r. Баџак један 
од тих КОЈи се богато корпсгпо иезама са rucno- 
дином Претседпиком Владс, и да je пзвозио нај- 
више од свпх извозника у нашој зем.вп. 

Господпн Баџак, истнна, није извозиоу своје 
име зато mro има дугова, већ je извозио na нме 
своје сестре и iia име своје снахе, као и других 
разннх  лица,   што се,   господо,  jacno   може   да 
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утврди, Ja сам се на то позвао, али росподин Ми- 
imcrap грговине je преко свега тога прешао, ма 
да то неће корлстити mi гооподину Претседнику 
; . Ja сам iiaiico јодаи пример раније, али како 
господии Претседник Владе није бИо прпсутаи, сад 
l.v n) поново да кажем: једно врбме знам да je ра- 
нији Мипистар г. Божа Максшовић био у Бео- 
граду доста популаран; далеасо популарнији, исго 
шго je данас r. Стојадиновић. — Господнн Максн- 
MOBHli није ono нпти je еада мој партијски прија- 
тељ, те ме чудн шта се буиите mi, госггодо, нз 
већине. Г. Максимовић je имао неког 1"ачулу којп 
je много пашкодио г. Максимоинћу. 

Питање je да ли и госиодин др. Стојадиновић 
ис.ма много својих Гачула, који he и њега уредити 
исто онако Kao што je онај Гачула уредио Божу 
Максимовића. 

Код Миннстарства пољопривреде конст&товали 
смо да je буџет овога Мипистарства права пепе- 
љуга ме1)у буџетима осталнх Министарстава, исто 
оиако шго je « пољопривреда пспел.уга ме1)у оста- 
лим гранама привреде у нашој земљн. Господин 
Мшшстар пољоиривреде није нам могао дати nii- 
каква ooeliaiua да Ке предузети ма шта да реши 
које од горућих питања у своме ресору н.и да he 
се заузети за то да се Уредба o раздужењу сељака 
поправи у корисг сељака; ни да ће се оним землао- 
радницима, који.ма je као дужницима Аграрис 
банке продаго имање пре ио што je ступила na 
снагу ова Уредба, да lie им се вратнти право но 
самој овој Уредаи, ппшта није изјавио mi у uo- 
1'леду питан>а оргаиизовања земљорадннчког ире- 
дита иако смо ии једина земља на свету која 
иема иикакав организовани земљорадннчки кредит. 

Господо, код Министарства социјалне полити- 
ке и народног здравља, Министар овига peoopa 
није изјавио да he предузетн пигребпе мере да, 
с једне етране, уреди питање болпичких лекара, a 
сдруге стране, да иредузме санкцнје вротивузло- 
уиотреба које се врше од сграис тих болничких 
лекара. Господо, болнички лекари у Београду, чи.м 
виде у болницн неког сељака мало боље обученог 
или ма кога човека из унутрашњости нз чнјег ое 
увереша види да плаћа већу порезу, onu му увек 
кажу да треба прво да до1)е у њихов приватан 
стан, да га тамо прсгледају, да би му само напла- 
тнлн преглед. C једним човеком из мога среза де- 
сно се овакав случај, који je врло карактерпста- 
чан и зато желим да га овде изнесем. Један веома 
сиромашан и Hecpelian човек из мога среза, коме 
je upe тога умрла кКер, довео je своју болесну 
жепу, која je боловала од више болестл, да се пре- 
гледа у болници. Њему je болиички лекар казао 
да je доведе његовој Kylin na преглед, и кад je он 
то учинио, лекар му je трамшо 200 динара за пре- 
глед. Док се лекар још пије пзјаспио колико му 
тражн за тај преглед, он je метнуо био руку за 
појас. У нашем крају je обичај кад се иетне рука 
за појас да се сматра да xolie да се изваде nape и 
лекар му je потражио награду за преглед у^200 
динара. Како ми je казао овај сељак, добро je било 
mro сам ja имао таман толико, колико мп je овај 
лекар затражио, a да пиеам толпко имао, ja бнх, 
место пара, извадио ножшударио бих га право у 
срце. И господо, и имао би права да то уради. 
(Жагор и протести на десници). 

Потпрегседиик Фрањо Маркнћ: Ja мислим, ro- 
оподине посланиче, да сте Ви томе сељаку обја- 
снили да би се Ви оградили од таквога поступка. 

Јован Здравковнћ (наставља): Ja мислим, го- 
сподо, да je on имао право да ово уради. 

Господо, у § 10 Финансијског закопа предаиђа 
се једна повећа сума од 80,000.000.— динара за 
Управу Државних мопопола коју ће ona издво- 
јити пз CBora капитала и употребити за зидање 
иеке зграде и истраживаше иафте. Господо, ja сам, 
кад je реч o истражвању нафте, имао прилике да 
сазнам неке ствари, које су врло поразпе за Управу 
Држ. моноиола. Из годнпе у годину предвиђа се 
no буџету no десетак мллиона дипара за ово истра- 
ишваље нафте. A тамо се ради, господо, тако, као 
да они службеници у Управи Држ. монопола imcv 
дрл;авни слулсбепнци лего као да су службспици 
странога капнтала, који тргују нафтом. 

Тамо се не купују имали апарати који су no- 
требни за истраживање, него се купују великн и 
страшно скуии апаратп, помоћу којих се ne може 
вригата нстраживање, него су то апарати за експло- 
атацију, и то су управо апараги таквп ле да се по- 
моћу п>их до нафте дође него да се до нафте не 
дође! И када je пре извеснрга времена код Тузле 
iipoHai)eua нека нафта, онда тамо иије отишао ни 
упрашшк мопопола нити којп вити стручап др- 
жавни чиновник, него je одмах тамо отрчао неки 
агент једне стране'(|трме која се бави продајом 
нафте. Ha овај начнн, господо, nelie се никада 
доћи до нафте, сем ако се та нафта једнога дана 
ne паљути и ,не куљне сама и подави ене one који 
се буду ту око ње. налазили. Зато ja мислим, го- 
сподо, да би била дужпост Министра финансија 
да посвети већу пажњу овоме питаљу, јер сте crni 
свесни од какве je важности проналазак нафте у 
овој земљп, na да се на овакав пачин не бацају и 
не арче државпе nape. За све ово, mio еам навео, ja 
имам доказа, и ако желите, ja предлажем итражим 
анкету a ja ћу подпети све потребне доказе да м 
расветли, како та ствар са питањем исттраживања 
нафте данас' стоји. Ja,уосталом, нећу саДаотоме 
дуго да говор.и.м, јер верујам да he надлежни, бар 
после оие опомепе, повести рачуна, али, кад ст€ ме 
Beh повуклп за језик, xohy да вам кажем n то: да 
се у Управп ионопола стално оперише у раду око 
истрадивања са пеким странцима који се прогла- 
шавају као пеки стручњаци у томе питап>у, a који 
у сгварп лемају пнкаквпх квалификација за raj 
посао иако коштају силне nape. 

Господо, у овоме закону постојн овлашћење 
за Владу да донесе политпчке закопе. Ja вас пот- 
сећам na ону народпу пословицу која каже — нећу 
je баш букваЛНО употребпти — ко једаппут реч 
не одржи други пут му се не всрује n кад истину 
говбри. Ова je Влада три пута до сада neh добила 
овлашћење да донесе политичке законе и никако 
их није донела. Ja мислим да je и ово најболт 
знак како ова Влада ловн на моменат, да у пред- 
вечерју избора тек допесе политичке законе да би 
онемогу11Пла својим политпчкнм прогивпицпма да 
се грулишу и да се лрппреме за изборе. Господој 
може то тако да се ради злоупотреблЈ.авају1и1 власт, 
ЗЛИ то lie се кад тад осветити. I Inje важио да ли 
Кемо имати још један период тако слабе Окуп- 
штине као што je ова, и народ ћеитокаои мпога 
друга зла издржати, али he једпом народ бити 
строги суднја за овакве злоупотребе. 
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Господо, у овоме финаисиском закону, поред 
тако повећаног буџета са овим амандманима и са 
Фниапсијским законом, Влада тражи једно овлаш- 
hcihe за зајам од 4 милијарде иако нам није дала 
никакав план за тај зајам, ма да je то било no- 
требно; a нсто тако било je потребио да будемо 
обавештени и o иојним набавкама, јер иисмо сн- 
гурни да за случај јсднс мобилнзације iiolic и сада 
као IIITO су наши ратници 1914 г. поКи у par ca 
сламним шеширима и бсз ипш.ела. Треба да буде- 
мо и ми o томе обавештени и вм са дссинце и ми 
са левнце, јер, иако сам опозиционар са крајње 
леиице, ja бих волео да могу да кажем својим би- 
рачима право стаље, a желео бих да то право стање 
буде 11овол>110, али то нс могу учинити јер o томе 
Народна скупштина није обавсштена. 

C обзиром на сне mro сам изнео и с обзиром 
на то да je ona Плада својнм радом и својим ма- 
нирима до сада показала да je једна партизанска 
влада и да he сс тако маиифестовати и у будућно- 
сти, ja hy гласати противу ооот буџета и против 
Фпиаисијског закопа. (Одобравање иа левици). 

Потпретседпчк Фрањо МаркиИ: Има реч на- 
родии посланик г. Милан Баџак рада личног 
објашњења. 

Милан Баџак: Господо народии послапици, 
иародни посланик г. Јован Здравковић и раније na 
м данас изнео je у овоме Дому низ неистииа као 
и иеисгиие у вези са мојом личношћу али данас je 
ииак учинио једпу исправку и 'казао ^пред свима 
впма да ja као народни послапик немам иикакве 
везе са фирмом Баџак, Ме1)утим, раније je тврдио 
да сам и ja учепиоиао у фирми и да сам зарађи- 
вао леке милионе искоржшћавајући onaj режим. Ja 
хоћу, господо, ДЗ кажсм да сам ja ono члап то 
фирме опда када се je губило и када je та фирма 
изгубила сав cnoj иметак али га je изгубила иа 
једном часиом и попггеиом послу. И сваки у гра- 
ницама раније Крал>евине Србије зна о_ кући 
Баџак, зна sa п.епу имовину као и то да ja као 
народии посланик не учествујем у тој фирми. — 
Г Здравковић je рекао да je га фирма изпозила 
mmic него сне остале фирме, Међутим, то не одго- 
вара liCTimii већ je фирма Баџак извезла у про- 
шлој години свега 43 вагона no контавгентама, 
које дс.п nama држава. Г, Здравкопић тражи an- 
кету. Изјављујељ! да и ja ca своје стране тражим 
апксту и жслпм да сс успостапн npano стање у тој 
стпарн. — Г. Здравковић je наломенуо и то, да je 
и иоја ссстра Оимка изпозила. Ja сам мало час 
рекао да je кућа Баџак претстављала велико бо- 
гатство у K'pa i.emmii Србији n моја je сестрп од 
гогм добила као свој део јсдно имап.е и свакако 
као произвођач има права да изпози производе са 
тог свога имања, и извезла je у току прошле го- 
цине, рачунајући и ona мессца у onoj години овега 
13 вагона. Ако je то, господо, нечасно да се са 
свога пмап.а извозе продукти, онда ja морам да 
одбијем такпо тврђење г. Здравковића и да изјз- 
вим жал.еп.с да се са ове пишрипце износе такве 
меистине. (Jon.m Здравковић: Извесли сте више 
вего што кажете!) Ja сам казао и тврдим да je фир- 
ма Вапак изае1зла no контигентима, које дели наша 
Ефжава, спега 43 вагона и тражим анкету да се то 
извиди, na ако се утврди да je моје тврђење не- 
гачно, ja hy дати оставку na посланички мш 1ат, a 
исто тако, ако се утврдн да je г. Здравковп!. гопо- 

р.ио неистину, да и он положи  остапку  na  посла- 
ипчки мандат. 

Г. Здравковић je поред многих неистина рекао 
n опу неистину: да су Душан Бркић из Влашке, 
Милап СтапојеппК пз С. Младеповца, В. Вићенти- 
јевић из Јапшла, Тихомир Мнлошевпћ из Врбице, 
Милован Мировић из Међулужја добијали извоз- 
нице, да сам ja ca нлша учествопао и »скоришћа- 
вао њихова имања. Ова имепа, која сам навео, то 
су, господо народаи посланици, имена најчести- 
тијих наших прађана домаћина, који и данас у 
спојим оборима raje свиње са овојих ишња. na 
je само пак ono гола неистина и клевега, коју ne 
може доказати. 

Али, господо народпп посланици, ja знам шта 
боли г. Jonana Здравковића! Ja знам шта боли 
миоге n,iiN! Мтпх боли onaj добар рад дапашм. 
Краљевоке владе! Народ у Југославији рекао je 
неколико пута да ли je рад Крал»евске владе и рад 
нашег претседника г. др. Милана Стојадиновнћа 
добар n/m nuje! (Пљеокање код већнне). Taj рад 
одобрава оеина изборима, господо најродни no- 

, ици. Ми емо под Владом др. Мплапа Стоја- 
диновића пмали општимске пзборе. И na отптпп- 
ским изборима, та ужа nama Шумадија, o којој то- 
лтсо опширно говори, ona je дала своју рсч. Ми 
смо mia.iii изббре за Коморске већнике и тада смо 
прказали своју онагу, Имали смо недавно и изборе 
за сенаторе. 1! у Дунавској баиовини где je посла- 
ннк г. Здравковић, ми смо се посланици пз Ј.Р.З. 
радопалп када je опозиција могла да истакне своју 
листу. И ми смо видели огромпу шагу те опози- 
ције да je од SSO гласова добила свега S0 гласова 
Ha onoj другој страни, господо народни послани- 
ии, видели смо псличппе пз Шумадаје, видели смо 
Илију Михакловића, видели смо Којића, видели 
смо Хођеру, впделп смо Љотића, ппделп смо one 
неисшне и кампању која сс водила у Новом Саду 
како je Мппистар војске дао останку, какојспала 
Влада итд. Видели смо те људе који нису кгмали 
ништа заједничког' na ни заједничку политичку 

ологију, али су имали један цил> да сруше 
Владу г. др. Милана Стојадиновића! Али народ и 
том приликом казао je да одобрава рад Крал»ев- 
ске Владе др. Милапа Стојадиповнћа и спакако да 
he 'i у будуће одобраввти, a мп посланици са ове 
деонице молимо Бога да дође onaj дап, када he се 
цефинитивно са вама обрачунати и када he народ 
ка.чати да лп je добар рад Краљевоке владе или 
није' (Пл.егкап.е и олобрапап.с код nehnHC. - 
Др Српко Вукановић: За nac су радили срескп 
начелници!) Гошодигне Вукановићу, знам како сте 
дошли за пародпог послапика! (Др. С.рпко Вука- 
новић: Ви ne цошли милошћу Илпјс Михаиловића! 
— Граја). 

П&гпретседник Фрањо Маркић: Гооподо на- 
родни посланици, као urro видите прсмс je поод- 
макло и надам се да ћетс ми лозволптп да ову 
седвицу прекипем и да са вашим пристапком na- 
ставимо рад у 16 часова после подпс. 

(Седница je прекипута у 13,.Г)П часова.) 

(Настапак ссднице у  1Г),1Г> часова) 

Потпретседипк Фрањо Маркмћ: Гооподо на- 
народни посланици, паставл.амо јутрос започету 
седпицу. 
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Реч има народни послапик г. Фраи.о Новако- 
mili (Пљескање). 

Franjo Novaković: Slavna Skupštino, povodom 
događaja, koji se dogodio pripojenjem Austrije Ne- 
mačkoj, ponukao me je, da uzmem učešća u raspravi 
Finansijskog zakona za godinu 1938/39. Ponukan sam 
tim više, što vidim, da je to pripojenje uznemirilo du- 
hove cijele Srednje Evrope u prvom redu, onda na- 
rode Zapadne kao i Istočne Evrope a pogotovo nas 
Južne Slovene, Ovim događajem mi smo stavljeni 
pred jednu vrlo važnu dilemu, koja od nas zahtjeva 
puno razbora, puno smjelosti i puno međusobnog po- 
vjerenja. (Glasovi: Tako je!) 

Dvojica g. g. govornika danas su naglasili kao 
prvu i najhitniju potrebu obzirom na činjenicu, kon- 
solidaciju naših unutrašnjih političkih prilika. (Pljc- 
skanje na desnici). Konsolidirati današnje unutrašnje 
političke prilike možemo samo na bazi bratskog spo- 
razuma, no nikako na bazi hegemonije i zapostavlja- 
nja bilo kojeg naroda u našoj državi. (Pljeskanje 
na desnici). 

Mi Hrvati svojimo na tom stanovištu od osnutka 
ove države, a učitelj i voda hrvatskog naroda ovakvo 
je stanovište zauzeo dok je stvarao program bivše 
Hrvatske pučke seljačke stranke još godine 1904. On 
je još onda udario temelje ovoj državi, a udario ih 
je tim lakše, Sto je poznavao dušu i potrebu i hrvat- 
skog i srpskog kao i slovenačkog naroda, a naročito 
seljačkog staleža. 

Gospodo, sjedinjenje Nemaca u jednudržavu daje 
nam znati, da se i mi moramo povesti njihovim sto- 
pama, ako hoćemo postojati. A postojaćemo ako se 
sporazum jemo. 

Ja ću biti slobodan, gospodo poslanici, pa cu na 
ovome mestu reći mišljenje onoga, koji je bio stva- 
ralac hrvatske seljačke politike i osnivač Hrvatske 
seljačke stranke. . 

Gospodo, moj blagopokojni vod i učitelj Stjepan 
Radić .... (Složni usklici: Slava mu!) . . . osniva- 
jući Hrvatsku seljačku stranku, postavio je za osnov- 
no načelo seljačkog programa osloboditi i unaprediti 
seljački dom,'jer ga je smatrao prvom ćelijom svega 
našeg narodnog i državnog života. Po njegovoj ideo- 
logiji seljački domovi sn temelj ne samo seljačkom 
gospodarstvu nego i svakoj privredi i svakom gospo- 
darskom i kulturnom napretku našeg naroda. 

Stoga je veći deo pfrograma Hrvatske seljačke 
Stranke U svima njegovim kasnijim dopunama ispu- 
njen glavnom brigom za oslobođenje i unapređenje 
seljačko"" doma i sela uopšte. Kako je naš narod u 
pretežno! većini seljački, to je Stjepan Radić po- 
stavio za cilj hrvatskog seljačkog pokreta, stvoriti se- 
ljačku državu, u kojoj hi se provelo uskladenje inte- 
resa svih staleža sa interesom seljačkog naroda kao 
najčvršćeg temelja državnog. 

Da to osnovno načelo svoje politike provede, 
Stjepan Radić je u seljački program stavio ovu 
osnovnu misao:" priznajemo kao gotovu stvar sve 
državne zakone, sve ustanove, uredbe i oblasti koje 
danas postoje u hrvatskom narodu time, da hrvat- 
ska seljačka stranka imade nastojati i raditi, da se 
čitav hrvatski narod okupi, organizuje i uredi, te 
da svojom političkom snagom, zakonitim sretstvima, 
provede sve i/mene u zakonima i državnom ure- 
đenju, vodeći pri tome računa o narodnim, kultur- 
nim, ekonomskim i socijalnim potrebama seljačkog 
naroda. Time je istodobno blagopokojni Stjepan 
Radić svu borbu i sav rad Hrvatske seljačke stranke 

postavio na temelj etički i legalni. Ako k tome do- 
diimo i naglasimo, da je po njegovoj nauci - a 
jedino na loj nauci okupio se i organizovao hrvat- 
ski seljački narod U Hrvatskoj seljačkoj stranci - 
svaki čin Hrvatske seljačke stranke imao bi biti 
prožet principom čovečnosti, miroljubivosti i sla- 
venskog bratstva prema svima Slovenima, a napose 
prema Južnim, onda je lako povući paralelu sa onim 
političkim smernicama i metodama rada, koje danas 
upotrebljavaju naslednici Stjepana Radića u Hrvat- 
skoj seljačkoj stranci, da se dobije slika o tome da 
li se dana,- politika kod nas vodi u duhu programa 
i nauke Stjepana Radića. 

Spomenuvši političko socijalno načelo Hrvatske 
seljačke Radićeve politike kao prvotno odmah ću 
pomenuti i drugo vrlo važno pitanje koje sačinjava 
politički i nacionalni program Hrvatske seljačke 
stranke. To pitanje, nažalost, još se uvek povlači 
našim javnim političkim životom, a provlače ga bilo 
dokona bilo pokvarena gospoda. Dokona gospoda 
vole gubiti vreme i dokazivali, da smo tri plemena 
jednoga naroda, ili, opet, da smo tri naroda jednoga 
plemena, kao da je to neko važno pitanje. Pokva- 
rena pak gospoda dokazujući i boreći se za stano- 
vište da smo jedan narod sastavljen od tri plemena, 
a drugi, opet, da smo tri posve samostalna naroda, 
znadu vrlo vesto iskoristili 'razne političke borbe 
koje radi toga pitanja nastaju i n tim borbama 
spretno znadu za sebe uloviti masne zalogaje, a da 
od toga niko, a najmanje seljački narod, bez obzira 
kako se zvao, da li hrvatski, srpski ili slovenački, 
nema koristi ali, gospodo, imade od toga štete i 
narod i država. Za mene kao Radićevca to je pitanje 
rešeno još u programu Hrvatske seljačke stranke od 
pre 'M godine. Mi svi znademo da je blagopokojni 
Stjepan'Radić i onda, kao i pred svoju smrt, u tome 
pogledu imao jedno nepromenjeno mišljenje, sma- 
trajući sve južno-slovenske zemlje jednom narod- 
nom, kulturnom i gospodarskom jedinicom. Nije, 
gospodo, važno, jesmo li mi po naučnim teorijama 
jedan narod ili tri naroda, nego je važno to da smo 
'jedne slavenske bratske krvi, da smo danas u veli- 
koj većini u jednoj svojoj narodnoj državi i da ho- 
ćemo u toj državi, da se uredimo pošteno i bratski 
onako, kako će najbolje odgovarati našem seljač- 
kom narodu. (Burno odobravanje u centrumu i na 
desnici). Važno je to, gospodo, da se naša gospoda 
mogu klati kolikogod hoće, da se mogu natezati po 
svim mogućim državno-pravnim formulama, a da od 
svega toga ni hrvatski, ni srpski, ni slovenački se- 
ljak nema iršta osim izrabljivanja i gospodske 
pljačke u raznim oblicima. (Odobravanje). U tome 
smo ini seljaci, i Srbi i Hrvati, jednake sudbine. Isto 
zlo nas bije, isti jad nas davi, ali nas pri tome ista 
krv i isto čuvstvo grije i kaže nam: između vas se 
I jaka nema razlike u patnjama, pa- ni u željama, a 
zato ne sme biti razlike niti u borbi za čovečija, za 
seljačka i za narodna prava. (Burno i dugotrajno 
odobravanje). 

Prilike koje sii nastale tragičnom smrću hrvat- 
skih narodnih zastupnika i samoga Stjepana U.iTča 
zaustavile su normalan tok hrvatske seljačke poli- 
tike, a kasnije krivnjom raznih režima odavde, a 
možda donekle i neshvaćanjem pozvanih faktora, 
pokušalo se krenuti tok hrvatske politike pravcem 
koji je oprečan temeljnim načelima programa Hr- 
vatske seljačke stranke. Ta pojava još u doba dikta- 
ture teško je zabrinula sve nas sledbenike Stjepana 
Radića i njegove najbliže saradnike i učenike, te smo 
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se često znali dogovarati .kako da se u interesu sa- 
moga naroda i pravo shvaćenih interesa naše države 
zajednice obustavi to skretanje hrvatske seljačke po- 
litike i da se hrvatska politika postavi, odnosno po- 
\ rati na temelje označene programom HSS. Raz- 
govarali smo na više strana svi zaokupljeni jednakom 
brigom i jednakom misli. U toj brizi nastala je 8-Х11 
1937 godine na sastanku u Križevcima tako zvana 
»Križevačka rezolucija«. Načela istaknuta u toj rezo- 
luciji potpunoma se poklapaju sa načelima programa 
1 1SŠ i nauke Stjepana Radića. Svi smo mi već onda 
u duši, a neki i javno pristali i odobrili tu rezoluciju, 
;• do danas nije se našao'ni jedan forum HSS, od- 
nosno današnjeg vodstva SUK, koji bi mogao pobiti 
i osuditi tu rezoluciju sa stanovišta hrvatske seljačke 
Radićeve politike. 1 danas mnogi od nas narodnih 
zastupnika izabranih 5 maja 1935 g. na listi dr. Ma- 
čeka, kao i mnogi drugi prvaci u hrvatskom seljač- 
kom pokretu, uviđamo tla je jedini put označen u 
onoj rezoluciji danas moguć, ispravan i koristan za 
naš hrvatski narod. 

Nažalost, ni ovde u Beogradu ni ta rezolucija ni 
njezino tumačenje po bivšem narodnom zastupniku 
profesoru Ljubomiru Maštroviću nije bila ovdje u 
Beogradu ni pravilno shvaćena, ni ocjenjena, kao što 
ranije nije bilo na štetu same države pravilno shva- 
ćeno i ocjenjeno živo nastojanje blagopokojnog 
Stjepana Radića. Baš u tome je, gospodo, velika tra- 
gedija naše nacije, što vi ovdje nikada nijeste htjeli 
razumjeti iskrenu riječ hrvatskih pretstavnika niti ste 
hl jeli razumjeti hrvatsku politiku i zahtjeve hrvat- 
skog seljačkog naroda. Vama kao da otsustvo ili 
apstinencija Hrvata od parlamentarnog rada i sudje- 
lovanja U vodenju državne izvršne vlasti konvenira, 
a to zato, jer vam je važnije da vas Srba bude što 
više u vladi, a što manje Hrvata, a ne vodite pri tome 
računa, da hrvatski seljak i na to misli, i da mu 
takovo vaše postupanje pokazuje, da vam "Ue stalo 
toliko do države koliko do sebe samih. fSava Mlklć: 
Ni  jedna vlada do sada nije bila bez Hrvata!). 

Da danas ovdje iza mene u klupama Vladinim 
sjedi 5—6 Hrvata, zadojenih načelima hrvatske se- 
ljačke politike i učenika Stjepana Radića, vjerujte mi, 
gospodo, i sva naša politika državna S obzirom m 
unutrašnjost išla bi jednim normalnim putem i mnoga 
oštrica, koja iz Hrvatske strši prema Beogradu, bila 
bi otupljena i mnogi jaz između Zagreba i Beograda 
bio bi zatrpan. (Sava Mikić: Sad vam se daje moguć- 
nost za to, druže!) Već bi se bilo stvorilo potrebito 
uzajamno povjerenje, pošto bi se uklonilo sve ono 
što je na štetu međusobnog povjerenja i saradnje. A 
držim da bi se već bilo ispravilo sve ono, što mi 
Hrvati u vašim djelima na/.ivljemo hegemonijom srp- 
skom nad Hrvatima. 

Slavna Skupštino, ja ne bih bio pravedan, kada 
bih rekao da sva krivnja za današnje teško stanje u 
Hrvatskoj, a po tome i u državi leži samo na Beo- 
gradu, dozvoljavam, da će biti nešto krivnje i na 
Zacrebu, ali pri tome morate znati, vi ste većina, vi 
ste oravili tvrde gradove, vi imate u rukama svu vlast, 
silu i novac, a mi Hrvati nemamo ništa, nego svoju 
budnu i visoku razvijenu nacionalnu i seljačku svi- 
jest svoju časnu prošlost, izgubljenu samostalnost i 
sJoju lijepu i dragu Hrvatsku domovinu. (Pljeskanj 
i odobravanje na desnici). Ali imamo mi Hrvat. 
ljudsko srce! puno bratskog i slavenskog osjećaja i 
vjere u pobjedu pravde i nade da ćete i v. jednom 
uvidjeti, da ovako dalje ne može Ići i da treba u 

vašem vlastitom interesu, a ne samo u našemu, da se 
već jednom u ovoj državi povede državna politika na 
bazi stvarne i potpune ravnopravnosti i bratske 
uzajamnosti, jer samo mula moći ćemo da riješimo 
nra\ilno i naše zajedničko seljačko pitanje i naše 
političko unutrašnje pitanje u vezi sa riješenjem hr- 
vatskog pitanja. (Šava Mikić: Dobro, ali ovai politika 
je danas tome najbliža! Mi smo amandmanima rešili 
'lOOO stvari!). 

Dok se, gospodo, seljačko pitanje, a to znaci, 
pitanje seljačkoga prava na zemlju i šumu, i pitanje 
seljačkog nasljednog prava, te pitanje zaštite seljač- 
kog posjeda i doma datle riješiti već sada i po sada- 
njem ustavu, dotle smatram da se konačno riješenje 
unutarnjeg pitanja države ne može riješiti drukčije 
nego na bazi revidiranog ustava. (Povici sa levice: 
Tako je!). 

1 zato ja ovdje kao Hrvat, seljak, radićevac, po- 
stavljam likanje revizije Ustava ustavnim putem. 
(Pljeskanje na desnici i u centrumu i uzvici: Bravo! 
Tako je! — Sava Mikić: Ustavnim putem — Tako je!). 

To činim radi toga, da svratim na to pitanje 
vašu pozornost, a napose Kraljevske vlade, za koju 
znam, da joj je stalo, tla nakon sretno riješenih 
vanjsko-političkih pitanja riješi i pitanje nutarnje, 
izazvano potrebom riješenja hrvatskog pitanja. (Bur- 
no odobravanje i pljeskanje na desnici i u centrumu 
i uzvici sa desnice prema levici: Eto i vama! — Josip 
Cvetlć: Uživa plodove ovoga! Već je profesor u Za- 
grebu! On će da reši hrvatsko pitanje!). 

1 kada naglasili potrebu revizije Ustava, ne mi- 
slim pri tome, da nije moguće početi sređivati naše 
nutarnje političke prilike na bazi sadanjeg Ustava. 
Sto više smatram potrebnim, da se, dok se ne nade 
Ustavom određena većina u Narodnom pretstavništvu, 
kao prva etapa u rješavanju tih pitanja urede dana- 
šnje banovine, kao narodne autonomne jedinice, u 
kojima neka narodna volja dođe do svoga punog 
izražaja i u banovinskom saboru i u banovinskoj 
ck/ekutivi. (Odobravanje i pljeskanje na desnici i u 
centrumu. — Sava Mikić: Tako je, druže, to je naša 
politika!) 

U doba teške gospodarske krize, koja je doduše 
sada tek nešto popustila, svako naše selo u državi, 
:, napose naše hrvatsko selo, ostavši bez zaštite, teško 
je osiromašilo. Time je osiromašila i Hrvatska. Osam- 
naest godina pipak državne kase okrenut je prema 
ovima svjetskim ratom poharanim i izmučenim kra- 
jevima Srbije, okrenite sada taj pipak prema Hrvat- 
skoj, da svaki Hrvat osjeti kao i Srbin, da mu Jugo- 
slavija nije maćeha, nego prava majka! (Glasovi u 
centrumu: Tako je! Bravo! Glasovi sa levice prema 
desnici: Zašto ne pljeskate sada?). 

Slavna Skupštino, eto iz ovoga mojega govora. 
u kojemu se ovoga puta nisam hotice htio upuštati 
u kritike državnog proračuna, niti Vladine politike, 
vidite koji su me razlozi doveli ovamo u vašu sre- 
dinu, a jer sam ostao vjeran programu i političkom 
nauku Stjepana Radića, imam puno povjerenje u pret- 
stavnika Krune i gospodina Milana Stojadinovića ... 
(Burno odobravanje, pljeskanje i uzvici na desnici i u 
centrumu: Ziveol).. . i vjerujem, da će i moj hrvatski 
seljački narod preko onih svojih hrvatskih sinova. 
koji politiku realno i ozbiljno shvaćaju, naći u sugla- 
sju sa Krunom puta i načina, kako da riješimo sva 
aktuelna pitanja državne politike na zadovoljstvo Hr- 
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vata, Srba i Slovenaca. (Burno odobravanje i pljeska- 
nje na desnici i u centrumu). 

Ирстссдипк Стеван Ћирић: Реч има пародни 
послапик г. Милан Baunli. 

Milan Banić: Gospodo narodni poslanici, Kra- 
ljevska vlada traži od nas krupna politička ovlašćenja, 
prema tome, i tretiranje političkih problema u ovaj 
čas je na mestu. Za mene je to u toliko potrebnije, 
jer moram konstatovati da ni desnica ni levica u ovoj 
Skupštini nisu pravilno protumačile, interpretovale 
moj stav, iznesen u načelnoj debati. Zbog toga ču 
taj stav sada da razradim, da ga razradim, gospodo, 
posmatrajuči stvari sa jednog kuta gledanja koje je 
danas najaktuelnije, sa stanovišta »anšlusa«. 

»Anšlus« je, kako znate, u centru pažnje ove 
Skupštine: o njemu se i mnogo govori, ali se na nj 
još više misli. Fa dozvolite i meni da kažem o njemu 
nekoliko reči. Ka/.unu: se, gospodo, kod toga neću 
da se služim krupnim recima. Ništa lakše nego reći 
za jednu politiku da je božanstvena, savršena, ili da 
je izdajnička. Ali to su floskule, nedostojne ozbiljnih 
i inteligentnih ljudi. Umesto toga, tretiraću ovo pi- 
tanje sa argumentima. (Vojislav Lazić: Držiš sredinu). 
— Priključenjem Austrije Nemačkoj, jedan bok ove 
države i nacije pritisla je masa od 75 miliona Nema- 
ca. To je samo po sebi teška stvar. (Dr. Vojislav Do- 
sezi; Ali kad su prijatelji, onda to nije opasno). Ali 
nastaje pitanje: šta se je kod toga moglo uraditi, i 
kako je do Anšlusa došlo. 

Gospodo, novi poredak, neću reći svetski, ali ev- 
ropski, stvoren je posle rata pnnienum nacionalnog 
principa. 1 naša država, Jugoslavija, stvorena je pri- 
znavanjem principa da su Srbi, Hrvati i Slovenci jedan 
narod. Na tome istome principu izgrađene su, posle 
svetskog rala, Celioslovačka, Rumunija, Poljska itd. 
Dozvolite mi da vas podsetim i na to, da je, na pri- 
mer, i Velika Francuska Republika tražila Alzas i Lo- 
reu i na osnovu tog istog nacionalnog principa, mada 
Alzašani Lotrinžani ne govore, u većini, francuskim 
jezikom. Na osnovu istoga principa i Poljska je do- 
bila Koridor, pozivajući se prvenstveno na to, da do 
Danciga i Gdinje dopire poljski elemenat — dobila 
je Poljska famozni Koridor, i time je prekinut terito- 
rijalni kontinuitet najveće države i nacije u srednjoj 
Evropi, Nemačke! 

Taj nacionalni princip nije bio primenjen, i nije 
bio respektovah kod sklapanja mirovnih ugovora 
u pitanju Austrije, koja se je odmah posle rata, u 
svojoj Konstituanti izjasnila za zajedničku državu 
s Nemačkom. 

Ne samo to, nego se pošlo i dalje: Austrija, ne 
samo što je bila i protiv svoje volje odeljetia od Ne- 
mačke, nego joj je data funkcija da bude barijera, 
da bude brana, protivu Nemačke i protivu nemačke 
ekspanzije u Podunavlje. .ledna gotovo pervezna 
stvar, da se Nemcima da zadatak da budu tampon 
protivu čega? — protivu Nemaca! Istina, takvi per- 
verziteti u istoriji su se dosta često dešavali, dešavali 
su se pogotovu na nama, i s nama: 1 mi smo 1914 go- 
dine — mi Srbi, Hrvati i Slovenci koji smo potpadali 
pod Austriju — bili poslati u rat ne možda protiv 
Francuza, Engleza ili Belgijanaca, nego na braću Srbe, 
Srbijance! 

Razume se, kad se Austriji dala ta neprirodna i 
perverzna funkcija, bilo se je načisto da Austrija u 
tome stanju, u toj funkciji, neće moći dugo da izdrži. 
Već  odavno,  već  odmah  nakon  mirovnih  ugovora. 

svi deneralštabi evropskih država bili su nacistu da 
će austrijska vojska, u slučaju novog velikog rata, 
opet marširati zajedno sa nemačkom vojskom! 

Time, što je Austrija kao posebna država konačno 
pala, povredeni su mirovni ugovori. To je revizija 
teritorijalnih granica koje su u srcu Evrope stvorili 
mirovni ugovori. To je tačno. Ali ja vas molim da 
kod toga uvažite činjenicu da su te mirovne ugovore 
sklopile i potpisale dve kategorije pobedničkih sila: 
U prvom redu one koje su sebe nazvale „les puissan- 
ces aliees" — „savezničke sile", a u drugom redu, 
sile koje su po prvima bile nazvane „les puissances 
associees" — „pridružene'sile". 

Ni sama Srbija nije u mirovnim ugovorima bila 
označena kao „la puissance alliee" nego kao „puis- 
sance associee". To znači, da ni Srbija nije bila ozna- 
čena kao saveznička, nego kao sila, koja se je Savez- 
nicima „pridružila". A što tek da kažem o kvalifika- 
ciji koju smo od Saveznika dobili mi „prečani". . . . 

Čuvanje mirovnih ugovora bile su .uzele na sebe, 
prvenstveno, „savezničke sile". Njihova je bila funk- 
cija i dužnost da čuvaju nezavisnost Austrije. Među- 
tim, gospodo, kako su je čuvale? Pokušale su to na 
razne načine. Davalo se je, posrestvom i/. Lige Na- 
roda, vrlo povoljne zajmove Austriji; davalo se je, na 
primer, njenom izvozu drveta veoma povoljne uslove 
na štetu našeg drveta. Činjene su joj sve moguće 
privredne olakšice. Ali, na kraju krajeva, sve te velike 
savezničke sile, u odlučnom času, digle su ruke od 
Austrije. Ja ne bih hteo da ovu svoju tvrdnju na 
dugačko dokazujem. Uzmite u ruke samo današnji 
broj »Politike«, pročitajte pažljivo samo deklaraciju, 
koju je g. Čemberlen u Donjoj Kući dao povodom 
Anšlusa; pročitajte i komentar koji daje sama »Poli- 
tika« pomenutoj Cemberlenovoj deklaraciji; obratite 
pažnju samo na ovaj pasus »Politike«: 

»Međutim, očekivanje da engleska vlada izjavi 
da se pridružuje Francuskoj u garantovanju čehoslo- 
vačke bežbednosti nije se ostvarilo. Uopšte, i poreti 
sve oštrine tona, izjava engleskog prelsednika vlade 
bila je vrlo odmerena i uzdržljiva. G. čemberlen se 
nije bliže izjasnio o sudbini englesko-nemačkih pre- 
govora, već je samo rekao da će engleska vlada i 
dalje nastaviti da istražuje mogućnost za uklanjanje 
nemira i nespokojstva u Evropi«. 

Neću da se zadržavam ni na komentarisanju pi- 
sanja vodećeg engleskog lista »Tajmsa«, koji kaže; 
»Pitanje Austrije svršeno je, i prek(5 njega treba preći 
na dnevni red«. Eto, tako austrijsku nezavisnost, u 
presudnom času brani Engleska! 

A šta radi Francuska? Da li je i šta efektivno 
preduzela za odbranu nezavisnosti Austrije? Nije, 
gospodo, ništa! O Italiji neću da govorim. To je već 
opšte poznata stvar  

Pre anšlusa se je pokušalo nas malene, čehoslo- 
vačku i Jugoslaviju, angažovati da mi vadimo keste- 
nje iz vatre za drugoga. (Glasovi: Tako je!) Međutim, 
mi vidimo da ni Englezi, ni Francuzi, ni Italijani neće 
u rat radi Austrije. Pa, zar da pođemo mi i Čeho- 
slovaci?! 

Ja verujem da bi naša braća Čehoslovaci hrabro 
branili svoju zemlju, u slučaju da budu napadnuti. 
Ali, da li bi čehoslovački vojnik, — a ja znam Čehe iz 
vremena mira i rata, — hteo da ide u rat za odbranu 
jedne ttule zemlje? Dozvolite da U to, ti najmanju 
ruku, posumnjam! Ja dobro znam i nas same: Iz vre- 
mena rata znam i braću Srbijance, kao i Srbe i Hr- 
vate i Slovence iz bivše Austrougarske. 
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Za vreme svetskog rata, vi Srbijanci iskazali ste 
se, kao malo ko, u odbrani svoje zemlje. Ceo svet 
vam se je, radi toga, divio. Verujem da bi divni srbi- 
janski gejak opet pošao u rat, u novi rat, da brani 
svoju nezavisnost. No da li bi on rado i veselo pošao 
u jedan rat, u novi evropski rat, da brani nezavisnost 
jednog dela nemačkog naroda protiv drugog dela 
nemaCkog naroda?! Dozvolite, gospodo, da posum- 
njam! Mislim da bi i Hrvati isto tako od prilike 
rekli: »Jeste! Ako dođe do gusta, branićcmo svoju 
zemlju! Ali da mi, nakon nepunih 20 godina od svet- 
skog rata, idemo opet u rat, za volju toga da spre- 
čimo ujedinjenje nemačkog naroda, — za to nas ne 
možete oduševiti. 

Međutim je značajno ovo: U isto vreme kad nam 
se je predlagalo da pođemo u rat za Austriju — u 
rat, koji bi bio neobično težak, jer Hitler nije u Au- 
striju poslao samo legiju cmigranata-Austrijanaca, 
već je u Austriju umarširao s 250.000 ljudi, s mno- 
štvom motorizovanih jedinica, i sa stotinama aviona! 
— u ono isto vreme, kad nas se je htelo uvući u 
Jednu tragičnu avanturu, (dozvolite da upotrebim tu 
reč!), radilo se je i na restauraciji Otona i Habsbur- 
д-ovaca, i da se pod njihovu vlast dovedu ne samo 
Austrija i Mađarska nego i Čehoslovačka, pa čak i 
katoličke zemlje Jugoslavije! 1 to se je radilo od one 
iste strane koja nam je preporučivala da zagazimo u 
rat za odbranu austriske nezavisnosti! 

Ne bih bteo da tretiram šta bi bilo gore za nas: 
da li anšlus ili restauracija I lahsburgovaca. Moću da 
kažem samo to: Kad bi se Ilabsburgovci vratili na 
presto Austrije, onda u centru Evrope ne bi apsolutno 
moglo biti mira, onda bi Beč i Austrija postali ognji- 
šte jednog permanentnog nemira i perturbacije. Jer 
je sasvim prirodno da Ilabsburgovci, koji su bili 
carevi u nekadašnjoj velikoj carevini »u kojoj nije 
sunce zapadalo«, ne bi mogli zadovoljili se da budu 
kraljevi jedne male Austrije i jedne male Mađarske, 
nego bi sistematski i uporno radili na obnovi svoje 
stare moći. 

Sta se je desilo ovih dana? Nastupio je »finiš 
Austriae. Ja ne znam, što ćete vi pojedinci, na to! 
Ali ja za Austrijom neću, bogami, da pustim ni jednu 
suzu. (Pljeskanje na desnici). Jer, gospodo, mi.dobro 
znamo Austriju, mi smo je dobro upamtili: Ona je 
stvarno umešala kašu koja se zove svetski rat; ona je 
bila ta koja je navalila na Srbiju i htela da je pregazi! 
Mnogo se je ovde govorilo o nemačkom »Fiihreru«, 
p. Adolfu Ilitleru; mnogo se je spominjalo i citiralo 
njegov »Mein Kampf«; citirale su se pogotovo stvari 
koje nam mogu biti neprijatne. Pri tome se zabora- 
vi ja da je jedan naučenjak rekao: »Pomoću citata iz 
Sv. Pisma, moglo bi se dokazivati da je Sv. Pismo i 
gangsterski kodeks«. Tako je i s delom »Mein 
Krampf«: U zloj nameri, mogu se iz njega pasusi, 
koji su kadri da to delo prikažu sasvim u krivom 
svetlu. Ali, ne valja zaboravljati da je g. Hitler, već 
u samom početku ovog svog dela, izneo ovu misao: 
»Austro-ugarsku je već odavno trebalo likvidirah, 
ier je ona bila protuprirodna tvorevina. 1 Nemacka 
"je učinila osnovnu grešku, što je za volju monstu- 
ozne Austrougarske, zagazila u svetski rat!«. 

Austrija je, kako rekoh, izazvala selski rat, da 
bi sprečila naš slobodan nacionalni razvitak! Austrija 
je i posle rata — to mi svi znamo! -- bila boljševička 
centrala za Balkan! Ta Austrija je bila leglo i utočište 
raznih Sarkotića, Perčcvića, Dujića itd. (Odobravanje 

i pljeskanje na desnici). Austrija — dozvolite mi da i 
to kažem! — bila je i centrala klerikalne akcije za 
okupljanje svih katoličkih zemalja oko nje! Austrij- 
ski deneralštab je tajno i javno saradivao na ubistvu 
našeg Kralja-Ujedinitelja, da nam dade revanš za ubi- 
stvo Franca Ferdinanda! Ta i takva Austrija ne može, 
u času kad je likvidirana, kad je izdahnula, da iza- 
zove moje sažaljenje. (Pljeskanje na desnici). 

Gospodo, ako ništa drugo, mi danas imamo u 
Srednjoj Evropi sasvim novu, ali i sasvim jasnu situ- 
aciju. Jeste, imamo veliku Nemačku i veliku Italiju 
na svojoj granici, ali nema više lova u mutnoj vodi! 
Ta situacija, istina, nije laka po nas: Sad će da se 
odluči, da se vidi — ne mogu da budem prorok jer 
je to riskantno — kroz narednih 5—10—20 godina 
će se odlučiti i videti, jesmo li uopŠte sposobni da 
živimo kao nacija, ili nismo. Do sada, kroz ovih 20 
godina, upravljalo se kod nas državom i narodom 
po principu: »bećar jesam, bećarski se vladam«, od- 
sada to više ne može da bude — prošlo je to! 

Gospodo, situacija je jasna: za momenat opasno- 
sti po nas nikakve nema. Ako hoćemo da citiramo 
Hitlera, onda moramo da budemo lojalni, pa da citi- 
ramo i onu njegovu izjavu koju je dao ne samo g. dr. 
Stojadinoviću, ne samo našoj nego i svetskoj štampi: 
»Ja hoću, ja želim, da Jugoslavija bude velika, snažna 
i slobodna!« (Odobravanje i pijesak na desnici). Ta 
izjava ipak obavezuje. (Vojislav Laz'tč: Samo ne znam 
dokle!) Kolega Laziću, ni ja nisam za to da budemo 
gavran iz basne koji pušta sir iz kljuna, jer mu se je 
reklo da ima lep glas. Moramo biti na oprezi, to je 
tačno! Nema danas, u spoljnoj politici, spavanja na 
oba uha! 

Međutim, ima druga jedna strana ovog pitanja. 
Vi vidite: sama činjenica da je Austrija priključena 
Ncmačkoj kod nas je izazvala jedan drhtaj. Ali ja 
va^, gospodo, pitam: H kakvom položaju bismo se mi 
našli da je Nemačka koja je došla na naše granice, 
da je ta Nemačka došla na naše granice ne kao pri- 
jatelj nego kao neprijatelj! (Živo odobravanje kod 
desnice!) Gospodo, u kakvoj situaciji bismo se našli 
da smo se opredelili za osovinu Pariz—Moskva? 
(Pljesak na desnici). 

Hoće ljudi pod svaku cenu da kritikuju spoljno- 
političku delatnost g. dra M. Stojadinovića, pa mu 
neobično mnogo zameraju i to što je u januaru po- 
šao u Nemačku i tamo rekao: »Neću saveza ni s vama, 
ali ni protiv vas!« Međutim, upravo zato što je tako 
postupio; upravo zato što je to rekao u pravi čas, u 
momentu kad je to trebalo reći — danas bi to bilo 
dockan' — upravo zato treba da kažemo g. dru Sto- 
jadinoviću: »Hvala Vam!« (Odobravanje i uzvici: 
na desnici: Tako je!). Na žalost, kod nas se kaže hvala 
samo mrtvima, kako to dokazuje i lik onoga tamo. 
(Pokazuje na bistu pok. Nikole Pašića.) 

Gospodo, zar da se obaziremo i na zamerke koje 
su sasvim neozbiljne i nedostojne? Izneto je ovde da 
je g. dr. Milan Stojadinović Nemcima rekao da smo 
ini, dot. da su i naši dedovi čuvali stražu pred dvorom 
Fridriha Velikog. To je tačno -- g. dr. Stojadinović 
je to uistinu rekao. Ali kad se iznosi jedan deo nje- 
gove izjave, elementarna lojalnost traži da se citira 
i drugi deo njegove izjave, jer je g. dr. Stojadinović 
kazao: Jeste, mi smo čuvali stražu pred dvorom Fri- 
driha, ali su, pre toga, vaši dedovi čuvali stražu pred 
dvorom Dušana Salnog!« 

134' 
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Sad ću da predeni na naše prilike, i na njihovo 
posmatranje s gledišta prisajedinjenja Austrije Ne- 
mačkoj. 

Vi znate da sam u načelnoj debati govorio o 
Abderama. Prikazao sam, srpski, hrvatski i slove- 
nački Abderu. Kad sam n.pr. govorio o siovenačkoj 
Abderi, nije mi bilo ni na kraj pameti da kopam 
jaz između slovenačkih liberala i klerikala, t.j. na- 
zovMiberala i nazovi-klerikalaca, jer ja držim da u 
Sloveniji nema ni pravih liberala ni pravih klerika- 
laca. U politici čovek treba da ima ne samo obra- 
zovanja, nego i karaktera, jake volje. (Glasovi na 
levici: Da, to treba da ima!) Gospodo, ja vrlo dobro 
razumem vašu aluziju, ali mi ćemo o karakteru da 
govorimo kad se budemo približili izborima. (Plje- 
skanle na desnici). Pored obrazovanja- i karaktera, 
politički čovek treba da poseduje i dar intuicije. 
Kad sam onomadno srovorio n siovenačkoj Abderi, 
možda sam znan izvesne stvari koje se spremaju na 
spoljno-političkom području, ali biće da sam i pred- 
oseHo da nam u susret dolazi jedan ogroman val i 
pritisak od 75 miliona Nemaca — pritisak u prvom 
redu na Slovence! 1 rezonovao sam onda, kao što i 
sad rezonujem, da ie apsurdna borba između slo- 
venačkih gvelfa i gibeltoia, dok imaju da izdrže pri- 
tisak dveju nacija: jedna od 45, a druga od 75 mi- 
liona pripadnika. Nisam to samo ja osećao! Ima još 
ledan čovek koji, kao literat pesnik, ima i jaču 
intuiciju od mene. To je jedan od naših kolega, 
g. dr. Novačan. On je u svoje vreme. — ako se ne 
varam, prošle 'rodine — došao pred slovenačke libe- 
rale i klerikalce sa predlogom da se učini slove- 
načka Amfiktionija — slovenaCko izmirenje. Sta to 
znači? Izmirenje jednog i drugog, »gvelfskog« i 
»eibelinskog«, tabora. (Glasovi na levici: Kad je to 
bilo?) Neka vam to podrobnije ispriča gospodin 
Novačan, a ja vas tiveravam da to nisam izmislio. 
Pa znate šta se je desilo kolegi Novačanu? Jedan i 
drugi tabor su mu rekli: »ti nisi za unutrašnju poli- 
tiku! Vrati se u spoljno-političku službu! Idi ti opet 
van!« To mu je savetovao g. dr. Kramer, a složio 
se je s time, čini mi se, i g. dr. Korošecl 

Eto, tako je prošao čovek! A meni se ipak čini 
da bi trebalo da pogotovo između vas Slovenaca 
preslane ova svirepa političko-partiska borba, kuja 
objektivno nema nikakva smisla. Pogotovo sada, 
kad imate na grbači 75 miliona Nemaca! A izmi- 
renje ova dva tabora je ne samo potrebno nego i 
moguće. A potrebna je još jedna stvar u ovome 
času, teškom po sve nas po gotovu po vas same 
Slovence: potrebno je da se što tešnje vežete za 
ovu državu, jer je barem danas jasno, da je Jugo- 
slavija najbolje r'ešenje slovenačkog pitanja, ,1a, go- 
spodo, apelujem i na jednu i na drugu stranu da se 
izmirite jer ovo traži baš vaš i slćvenački, vitalni 
interes. A mislim da je to uistinu moguće. Ja nemani 
vremena da govorim o Majskoj deklaraciji'i o pro- 
šlosti, ali sam upamtio iz svoga života jedan mo- 
menat kad su klerikalci i liberali išli zajedno. To je 
bilo u Odesi, u Dobrudži. Tamo su oni zajedno pro- 
livali krv. I čak mogu da kažem da je tamo možda 
bilo više klerikalaca dobrovoljaca nego liberala. 
(Smeh i protesti). Strašno ste čangrizavi! Ako vas 
ova moja konstatacija toliko revoltira - -ma da 
sam bio u Rusiji i poznam dobro naš tamošnji do- 
brovoljački pokret! — ja je se odričem, jer ovo 
je samo jedna sitnica, jedan neznatan detalj! Povla- 
čim ovo svoje tvrđenje -- jeste li zadovoljni?! 

Gospodo, ja nisam hteo da čačkam po prošlo- 
sti. Moj je pogled uperen, pre svega, u budućnost. 
Ali dopustite mi, ako vam ovaj argumenat sa Do- 
brud/ancima ne vredi, dopustite mi da vas potsetim 
na reči pokojnoga Janeza Kreka, koji je također 
Ir'o »klerikalac«-, bio pop slovenački, pa je rekao: 
»Bliži mi je srbijanski čobanin nego li blazirani za- 
padni Evropejac«. (Odobravanje). Valjda to nešto 
znači! Dakle, ima dodirnih tačaka, gospodo i braćo 
Slovenci, između vas, zvali se vi ovako ili onako, i 
treba da ih ima! 

Prelazim sada na jedno drugo pitanje. Znam, 
braćo Slovenci, kako vas boli pitanje Koruške, kako 
vas boli ono što se danas tamo dešava. U tome pi- 
tanju, treba da dođe do izraza puna solidarnost nas 
Srba i Hrvata s vama. Ali, gospodo, dopustite mi 
da vam postavim jedno pitanje; da li se pitanje naše 
braće Koruškanaca, braće Slovenaca koji su ostali 
pod vlašću Nemačkog Rajha, da li se njilova teška 
sudbina može da ublaži neprijateljstvom p rema 
Rajhu ili prijateljstvom? Sa neprijateljstvom posti- 
ćićemo samo to da će oni tamo biti zbrisani sa lica 
zemlje. Zato bih ja uputio jedan apel ne samo na 
braću Slovence u Skupštini nego i na čitavu slove- 
načkti javnost: »Budite, braćo, mirni i hladnokrvni!« 
U spoljnoj politici, brzopletstvo i maksimalizam ne 
vode uspehu. To snio mi. Hrvati i Slovenci, već 
imali prilike da osetimo i saznamo. Kad sam 1920 
godine došao iz Rusije, zatekao sam kod nas psiho- 
lošku situaciju u kojoj je bio zločin i spomenuti da 

i,uiica između Italice i Jugoslavije mogla biti 
povučena sredinom Istre. Tražilo se granicu na Soči, 
pa čak i preko Soče. Čitava naša javnost urlala je 
tada: Soča, Soča! Tom maksimalističkom psihozom 
bio je ponet i g. Trumbić i ostali naši delegati na 
mirovnoj konferenciji i jedilno, pok. Pašić joj se je 
odupro i januara 1920 godine kazao: »Ne valja to, 
braćo! Prihvatimo ultimativni predlog, koji su nam 
postavili Klemanso, Lojd Džordž i Niti!« 

Da smo poslušali Pašića, dobili bismo Vilzonovu 
liniju po sredini Istre, i spasli bi Postojim, Idriju, 
Snežnik, Kvarnerska ostrva itd. Šta više, bili bismo 
dobili i Severnu Albaniju! Ali mi smo hteli da bu- 
demo veće patriote od Pašića. Maksimalisti gurali 
su našu deiegaoiju, da traži što više; svakog uviđav- 
nog čoveka oglasiše za izdajicu; i konačno smo, 
zbog maksimalističkog ludovanja, morali da pri- 
mimo granicu, diktovanu u Rapalul Zato, dušu u 
se! U tim pitanjima ne može »vruća krv« da bude 
merodavna. Mi moramo priznati da su braća Srbi- 
janci, svojom prisebnošću i stogodišnjim iskustvom, 
daleko pozvaniji, da još uvek rešavaju spoljno-poli- 
tička pitanja ne samo u svome srbijanskom inte- 
resu — oni ih tako ne rešavaju! — nego u interesu 
opštem jugoslovehskom, pa i u interesu braće Slo- 
venaca. (Pljeskanje na desnici). 

Gospodo, ja sam govorio u načelnoj debati i o 
hrvatskoj Abderi. To mi se u Zagrebu strašno za- 
merilo. Ali nije zgorega da se donekle na tu temu 
vratim, i da je tretiram pod dojmom »AnSInsa« i 
likvidacije Austrije. 

Mi Hrvati nosimo u svome mentalitetu jednu 
nastranost — dozvolile da upotrebim taj izraz, koji 
se možda nekome neće svideti. Generacije i gene- 
racije Hrvata živele su u borbi protiv države, i na 
koncu konca dočekali su propast, slom te vekovne 
države, I to je ostavilo traga u našem mentalitetu. 
Hrvatska politička klasa živi u uverenju, da je dr- 
žava   nešto  na  otkaz  i  da  se  može  otkazivati  kao 
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stan svakoga maja i novembra. (Pljeskanje na de- 
snici). I na osnovu toga; mi danas vidimo u hrvat- 
skoj politici jedno hazarderstvo, jedno vabanker- 
stvo, koji apsolutno nikad nisu karakterisali hrvat- 
sku politiku od 1102 pa do ISfiR godine. Mi Hrvati 
bili smo uvek nagodbenjaci, nikad u istoriji nismo 
bili hazarderi. Tek sada, posle ujedinjenja, ispoljava 
se naše hazarderstvo, koje može da se osveti naj- 
teže baš nama Hrvatima. Ovo što radi ^. Maček, 
ako on ovako nastavi, može .da svrši samo zlo. Hoće 
federaciju, tralizam! A šta u stvari znači trializam? 
U trialističkom uređenju naše države, srpstvo bi po- 
stalo naša Prusija, hrvatstvo — Bavarska, a sloven- 
stvo — Virtemberg. .Ic li to ravnopravnost? Ali to 
još nije "najgore! Jer naše vahankerstvo može da 
otera hrvatstvo ponovo u tudc ropstvo! 

Do recidiva robovanja tuđinu može, naime, 
dosta lako da dođe, pogleda li se aktuclna konste- 
lacija oko nas: 45 miliona Italijana prltislo je i Hr- 
vate, ne samo Slovence, s jedne strane, 75 miliona 
Nemaca s druge strane, a Mađari su, ako se ne 
varam, bolji i miliji prijatelji Nemci'ma i Italijanima 
tiego li Hrvati! П toj situaciji, b;lo bi već krajnje 
vreme da gospoda u Zagrebu uvide da ie jedin- 
stvena i jaka Jugoslavija ipak- najbolje rešen je hr- 
vatsko,!? pitanja! 

Meni se, povodom moga govora u naćelnoj de- 
bati o budžetu, imputiralo da sam ružno govorio o 
hrvatstvu. Evo, Što u vezi s time kaže »Hrvatski 
dnevnik«: »Ou je .tako ružno Efovorio O Hrvatima i 
o hrvatskom narodnom vodi kako ne bi govorio ni 
naš najveći neprijatelj...«. Što se tiče vode tj. sr. 
dra. Mačeka, sve što sam ružno o njemu kazao, bilo 
je samo to što sam spomenuo da ima ncutrlednn 
figuru. (Smoh'). Ako g. dr. Maček misli da je lep, 
i da spada u red »junaka biranijch po obličju i le- 
poti«, ja sam toliko koncilijantan da povlačim moje 
ranije reči, i da sam pripravam priznati da p. dr. 
Maček- ima uglednu figuru. No da li sam tada i 
jednu ružnu reč kazao o celini hrvatskog naroda? 
Nijedne ružne reči nikada niko nije od mene čuo 
n patniku hrvatskom seljaku. Možda sam s omalo- 
važavanjem govorio o hrvatskoj gospodi, i hrvat- 
skoj vlasteli, o hrvatskoj buržoaziji, ali o seljaku 
koji čini gro naroda, nikada nisam ružno govorio, i 
uvek sam prema njemu imao osećaja ljubavi i soli^ 
flarnosti. No. gospodo, da li sam ja prvi Hrvat koji 
ružno govori o hrvatskoj srospodi? Hoću da se po- 
zivam na braću Antuna i Stjepana Radića! Uzmimo 
Kozarca: što je on sve rekao i izneo o hrvatskim 
pril'kama pogotovo o hrvatskoi inteligenciji? Vjen- 
ceslav Novak? Pa Ante Kovačić, koji je napisao 
[edan od najboljih hrvatskih romana i koji, zeranut 
i užasnut tragikomedijom naše žabarije, svrš'o u 
ludnici' A što ic napisao o hrvatskoi inlelbrenciii 
Ksnvcr Babić-Đalskf? Napisao je jedan roman koji 
treba, pogotovo danas,  da  čitaju svi  Srbi  i Hrvati 
 roman: »U noći«, gde je prikazao bedu hrvatskoe 
ekskluzivizma, prikazao mračnu »noć«, u kojoi se 
i danas ponovo nalaz1 hrvatstvo, baš zato što hoće 
dri se ogradi od srpstva! Sav moj zločin je u tome 
Sto kažem: »Ne smemo se, mi Hrvati, oerađjVati od 
srpstva; sve što ie lepše u našoj istoriji bilo je izve- 
deno u zajednici sa Srbima; ako se ograđujemo od 
Srba, trubimo, propadamo ne samo politički, eko- 
nomski, socialno пе£0 čak i kulturno i moralno 
Treba li dokaza za to? Evo slučaja u Kercstincu! 
Kako mene kao Hrvata da ne zaboli to što se je 
oiiomadne odigralo u Kercsfmcu?! Zar se je tada u 

ekskluzivnom hrvatsvu našao i jedan mušici glas da 
osudi taj' barbarluk, taj greh, i atak na navodno 
hiljadugodišnju kulturu i na hrvatsku etiku? Niko 
se nije našao! Ili uzmite slučaj koji se desio lane U 
Zagrebu: Jedan omladinac, student, po uverenju le- 
vičar, »demokrata«, možda čak i komunista, ali hr- 
vatski nacionalista, bio je od svojih kolega, akadem- 
skih građana, zateran u jedno dvor'šte i deset njih, 
naoružanih noževima, navalili su s leda na toga 
svoga jadnog druga i noževima ga iskasapili. Pa da 
li se našao i iedan muški glas medu hrvatskim eks- 
kluzivistama koji bi kazao da tako nešto nije do- 
stojno, ne naroda sa hiljadugodišnjom kulturom, 
nego ni apaša, ni Zulukafra, a kamo li akademskih 
gradanal 

G. dr. Maček deklamuje o demokratiji, a u isto 
vreme »Hrvatski dnevnik«, na moju adresu, oiSe: 
»Milan Banić ne bi smeo nikada na to zaboraviti, a 
naročito ne onda kad se navrati u ove naše hrvat- 
ske krajeve...«. »Do sada smo strpljivo snosili 
uvrede ali svaka strpljivost ima svoea kraja«. Stvar 
je jasna: Barjaktar hrvatske seljačke demokratiie 
kaže mi: »Izvoli doći ovamo, u hrvatske krajeve, 
pa ćemo s tobom obračunati ne sa argumentima 
duha i kulture nego s argumentima »ad hominem . 
sa linčovanjem. Gospodo, povodom ove pretnje do- 
zvolite mi da kažem ovo: Jž sam iedan deo sv 
života proveo u Austro-ugarskoj, i mogao sam lamo 
da ispovedam svoje uverenje kao unitarsta, I 
srpsko-hrvatski unitarista. Meni se desilo da sam u 
maju 1915 godine otišao ha front, na Kamate, i da 
sam, putem komandanta svoga bataljona, nekom ka- 
petanu Noviju, otvoreno dokazivao da za nas Hr- 
vate nema smisla  da se borimo za  Austro-ucarsku, 

■i da treba da idemo sa Srbijom. On me je zabe- 
zeknuto gledao, pa mi je konačno kazao: »Gospo- 
dine, vi ste ludi!« Odgovorio sam mu: »Jeste lud 
sam, ali takav sam!« I ništa mi se nije desilo. Pa, 
kada sam mogao slobodno da ispovedam svoje uve- 
renje u Austro-ugarskoj, nema te sile. nema te pre- 
sije, koja će me sprečiti da svoje unitarističko uve- 
renje slobodno ispovedam • sada, u svojoj narodnoj 
državi, Jugoslaviji! (Živo odobravanje i pljeskanje 
kod većine). Dozvolite, gospodo; da kažem i ovo; 
Ja se ni od koga, pa ni od g. Mačka, ne dam ;s- 
ključiti iz redova hrvatstva! Ja sam Hrvat ali jugo- 
slovenske orijentacije, i meni je »alfa i omega< hr- 
vatska saradnja sa Srbima. Istina, ni ja nisam za to 
da hrvatstvo bude parip kog će srpstvo da jaše 
svako i mamuzom da bocka! Još nikad, u iston- 
Skom životu, nismo mi, Srbi i Hrvati živeli zajedno 
u slobodnoj narodnoj državi, te je sasvim prirodno 
da između nas sada ima trenja i sukobljavanja, dok 
se ne postigne ravnoteža medu nama. Ali da h'1; 
zbog toga, očijukao i paktirao sa neprijateljima i 
Srba i Hrvata, i od inostranstva tražio rešenje hr- 
hatskog pitanja — to neću ni pod koju cenu! I do- 
klegod stvari tako stoje, neka gospoda u Zagrebu 
misle o meni štogod hoće; neka me vredajuj kle- 
vetaju, ali me nikakvom prclnjom neće sprečiti da 
ispovedam svoje uverenje! 

Zato ću reći i ovo: Posle budžetske diskusije, 
otići ću u Zagreb, ne da Ikoga provociram; čak ću 
biti povučen i skroman. Ali, ako budem fizički na- 
padnut, — ne nosim nikad revolver sa sobom i neću 
moći da se odbranim — ali neka zna dr. Maček da 
će za fizički napad na mene i on lično i njegova 
familija biti  odgovorni. Ja nisam nazaren,  i mogu 
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reći samo to: stradaću, ali ću biti osvećen ■— po- 
brinuo sam se već za to da budem osvećfenl 

Dok to kažem, ne rukovodi me mržnja i pri- 
rođena osvetoljubivost. Po svojoj duhovnoj kon- 
strukciji, ja sam pre za mirenje nego za svađu, i vi 
se, gospodo, sećate da sam, 1935 godine u verifi- 
kacionoj debati, rekao: Ako se dr. Maček reši da 
povede ne samo hrvatsko nego i jugoslovensko se- 
ljaštvo, ja ću mnogo razmišljati, neću li ga pomoći! 
Ako on dođe na liniju saradnje sa Srbima, i ja sam 
pripravan da ponesem vodu ne samo za njega nego 
i za one daleko manje od njega, razne Šolove itd.! 

Situacija, koju je stvorio Anšlus, i koja je baš 
po Hrvate i Slovence najopasnija, imperativno traži 
da se konačno likvidira srpsko-hrvatski spor, i da 
se mi Hrvati definitivno povežemo sa srpstvom i 
s Beogradom. Uvida li to g. dr. Maček? Biće da ne 
uvida, jer evo, kakvu je izjavu, 11 o. m., dao pret- 
stavniku agencije Avas — izjavu, štampanu u glav- 
nom organu g. Bluma, »Popileru«: 

»Posle Cehoslovačke — kaže, dr. Maček — naj- 
više su ugroženi Slovenci i Hrvaiti«. 

On, dakle, sam ispravno konstatuje ovu činje- 
nicu, ali nastavlja: 

»Nadam se da će zapadne demokratije, fnuncu- 
ska i engleska, konačno shvatiti da njihova politika 
takozvamog nemešanja u unutrašnje odnose Jugosla- 
vije nije ništa dugo nego nastavak podrške koja je 
od tih demokratija davana beogradskim diktatorskim 
režimima od 1921 godine.« Konačno, kaže dr. Maček 
u toj izjavi i ovo: »Ako zapadne demokratije hoće da 
izgrade' ozbiljnu barijeru nemačkom »Drang-u nali 
Osten«, treba da se likvidira diktatorski režim u Ju- 
goslaviji, treba da se javni život normalizuje prihva- 
tanjem opravdanih revandikacija hrvatskog naroda«. 
Gospodo, šta to znači? Pre svega, dr. Maček ovim 
traži intervenciju zapadne demokratije, engleske i 
francuske; a u drugom redu — ko hoće inteligentno 
da čita ovu izjavu i da je razume — dr. Maček se 
preporučuje: tu sam ja, tu smo mi Hrvati i Slovenci; 
mi smo pripravni da podignemo barijeru protiv pan- 
germanizma, ali treba zapadna demokratija da nas 
pomogne u postizavanju revandkacija koje smatramo 
opravdanima vis-a-vis diktatorskog Beograda«. A koje 
SU to revandikacije to već dobro znate: Priznanje 
hrvatske suverenosti, ili kako bi »vojvoda« Pernar 
rekao — »svoje puške i svoje finansije«! 

Dva izjava dr. Mačka, sama po sebi, neobično 
mnogo znači — pre sve^a to, da se g, dr. Stojad'no- 
vić, izgleda mi, iako vara, ako misli, i nakon toga, 
da s Mačkom može da bude sporazuma! Ali, kada 
sam već kog toga, kada cifram »Popiler«, moram 
da kažem i ovo: Ja sam i sfun novinar, i znam vrlo 
dobro, kad se donosi nečija izjava, da redakcija ma 
mogućnosti da se desolidariše od nje, da je osudi, da 
pokaže da se s njom ne slaže. Ali ova Mačkova 
izjava pretstavniku Avasa, dotično »Popileru«, do- 
neta je bez ikakve ograde i osude, pa se iz toga lo- 
gično dade zaključiti da u Francuskoj postoje Izvesne 
grupe i struje, — neću da generalizujem, ne kažem to 
za ceo francuski narod — koje su voljne da interve- 
niraju u unutrašnje odnose Jugoslavije. Ako toga 
ima, gospodo, ja očekujem od Kraljevske vlade, i ove 
i svake Kraljevske vlade Jugoslavije, da kaže od sada 
u buduće  svakome:   prste k sebi!  (Pljeskanje  kod 
već'ne). 

Gospodo, dozvolite mi, s obzirom na najnovije 
pojave iz spoljne politike, obzirom na još jednu ružu 

koja ima puno trna, obzirom na Anšlus, da kažem 
nekoliko reči o Srpstvu i na adresu srpstva: 

Za razliku od Hrvata, koji zbilja misle da je dr- 
žava nešto na otkaz, braća Srbi, Srbijanci pogotovo, 
veruju da je država nešto večno. Nije čudo što tako 
misle, i to je psihološki lako objasniti. Srbija, srpstvo 
za poslednjih 130 godina, oseća i vidi, da mu država 
raste, da je sve veća i veća, sve jača i jača; ova po- 
java, ovo kontinuirano jačanje i širenje države udara' 
pečat i na psihologiju čoveka i naroda. 1 zbog toga 
srbijanska politička klasa veruje da se u državi može 
sve raditi, da država baš zato što je »večna«, može 
apsolutno sve da podnese. 

I dozvolite, gospjodo, da budem iskren pa da 
kažem ovo: Na žalost, već 20 godina mi gledamo, 
kako srbijanska politička klasa vodi ovu zemlju po 
liliji besno borbe za vlast — borbe za vlast, u kojoj 
se ne vodi računa ni o čemu, a pogotovo ne o inte- 
resima naroda. Treba li to da dokazujem? Drage 
volje. I to vrlo kratko! 

Nije bilo političke grupe u Srbiji, posle ujedi- 
njenja, koja nije bila unitaristička. Apsolutno svi po- 
litički ljudi u Srbiji bili su unitaristi; čak i srbijanski 
komuniste, čak i g. Sitna Marković bio je ne manji 
unitarishn, pa i central'sta, od Nikole Pašića itd. Ali, 
postepeno sve više se otstupa, i to ne samo od cen- 
tralizma. Da politička klasa Srbije odstupa od cen- 
tralizma, to traže ne samo Hrvati i Slovenci nego i 
prav'lno shvaćeni interesi ove zemlje. Treba otstupati 
od centralizma! Ali da se odstupa i od unitarizma — 
to se nije moglo, nije smelo očekivati od srbijanskih 
državnika i političara. Ako oni ipjak napuštaju unita- 
rizam, to je posledica neskrupulozne borbe za vlašću. 
Upavo bode u oči, kako ljudi od svojih ličnih inte- 
resa, od klikaških interesa, stvaraju :deolo<j:ije. 1 što 
najreljefnije karakteriše unitarističku politiku u ovoj 
zemlji, od početka do danas? Podvala, podmetanje 
noge, da bi se došlo na vlast. Formirao vladu — ra- 
zume se »nomina sunt odiosa«; ne ću direktno da 
pominjem imena! — sastavio vladu Marko, pa mu 
Pantelija podmetnuo nogu i došao sam na vlast; za- 
tim došao Ćira, pa podmetnuo nogu Pnnteliji i došao 
na vlast; a zatim eto Stevana koji podmeće nogu 
Ćiri, i tako to ide 20 godina. A ja kažem, gospodo i 
braćo Srbijanci, Srbi uopšte: »Ako Boga znate, dosta 
je već toga! Dosta je toga čitavom narodu, a dosta 
i nama, javnim radnicima iz provincije, koji, kao 
tukci, nos:mo vodu, sad za Čiru, sad za Spiru, i uvek, 
na kraju krajeva, mi smo ti koji dobivamo po plavi, 
a sve zbog toga što se beogradske klike bore za vbst! 
(Burno odobravanje u centrumu). 

Gospodo, ako se ne varam, već je narod i u sa- 
moj Srbiji sit topa. Ako se ne varam, i taj divni, he- 
rojski narod, koji je zbilja sve dao za državu, i bio 
pripravan za nju da dade — i taj nairod, na žalost, 
počinje da gubi veru u državu i opravdanost žrtava 
za državu, uz ovakve prilike! 

Gospodo, postavlja se za sve nas problem koji 
sam izložio već lane, a sad ću ukratko da rekapi- 
tuliram: Posle 500, 600 ili 700 podna dobili smo opet 
mogućnost mi, tako zvana jugoslovenska nacionalni 
elita, da organizujemo svoju državu, koju nismo 
umeli da solidno organizujmo u srednjem veku. Dala 
se je mogućnost narodnoj inteligenciji ove zemlje da 
položi ispit, da'dokaže i pokaže, ume li, zna li, u ovim 
teškim opštim prilikama, da organzuje narodnu dr- 
žavu. Ja se bojim da do danas taj ispit nismo sa 
uspehom pfoložill. A, gospodo, ne može ovako dalje 
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da ide. Potrebna je ovoj zemlji veća kohezija, po- 
trebna je veća kohezija pogotovu između političkih 
ljudi, jer ako je mi sami od svoje volje ne stvorimo, 
moraće da dođe batina, koja će nas na to nalerati. 
I Bože daj da ta batina bude u rukama nekog našeg 
Covekal Jer se lako može desiti da dođe i u ruke 
tuđina. 

Zato bih ja, završujući ovo svoje izlaganje, re- 
kao ovo:(Upad!ca sa levice: Hvala Bogu)! Smem li 
znati ko je rekao »hvala Bogu«? (Dr. Jordan Aćimo- 
vić: Ja sam rekao!) Nesumnjivo, gospodine doktore, 
vi ste toliko superioran tip da ste mnogo interesant- 
niji, i sa ove govornice i u kuloarima, nego li jal Go- 
spodo, potrebno je ovoj zemlji, ovoj naciji je po- 
trebno jedno opsežno okupljanje, pribiranje. Po- 
trebno joj je okupljanje i pribiranje, u času kad 
spoljna situacija, u svetu uopšte, u Evropi uopšte, 
postaje vrlo ozbiljna; u času, kad i u našoj sopstve- 
noj sredini disolucija dobiva zastrašujuće razmere. 
Potrebno je okupljanje, ali na kojoj bazi? Zar na 
bazi, integralizma? To okupljanje je nemoguće već i 
zato, što je integralizam — dozvol'te da upotrebim 
figuru, —■ ima svojstva joda i arsenika: ako ga orga- 
nizmu daješ u malim dozama i postepeno, on je leko- 
vit; ako ga daješ u velikim dozama i odjednom, on 
je otrovan. (Manfred Paštrović upada u reč i žustro 
se objašnjava sa desnicom). Štogod g, Manfred 
Paštrović ima da iznese protiv mene, neka izvoli iz- 
neti javno, sa govornice, i neka bude uveren da će 
dobiti, u svakom slučaju, dostojno objašnjenje po pi- 
tanju moga, ali i svoga - kako bi on rekao — 
,,etičkog morala"! Stojim mu na bilježi. .. 

Претссдипк Стеиан Ћирић: Господине Паш- 
тропићу, молим нас да ne упадате у реч, a госпо- 
дина говорника молим да не полемише. 

Milan Banić (nastavlja): Potrebno je okupljanje, 
pre svega, oko jednog nacionalno političkog progra- 
ma. To ne može biti integralizam, jer integralizam je, 
rekoh, kao arsenik i jod: u malim dozama služi kao 
lek, a u velikim dozama je otrov. Umesto toga, mi se 
moramo za sada, ograničiti na čuvanje i održanje 
Ustava od 1931 godine ne dajući mu integralističkn 
interpretaciju: Kako sada stvari stoje, do punolet- 
Stva Kraljevog, Ustav iz 1931 god. za sve nas treba 
da je »noli me tangere«. Ne može drugačije da bude! 
G. dr. Košić je rekao da Namesništvo nije pravno, 
juridički, lišeno mogućnosti da izvede jednu veliku 
promenu, — reviziju Ustava. To može da bude tačno: 
pravnih restikcija u tom pogledu, za Namesništvo 
nema, ali ima poiitičko-moralnih! Sta je namesništvo? 
To je jedan prelazan period vladavine. Namesništvo 
nije ništa drugo nego tutor, kome je dužnost da oče- 
vinu neokrnjenu očuva i, u glavnom, onakvu kakva je 
bila izruči sinu. To je dužnost Namesništva. Zato ono 
пс može da se upušta u velike eksperimente, ne može 
da menja osnovni zakon zemlje, Ustav. Do punolet- 
stva Kraljevog, Ustav treba da ostane onakav kakav 
jeste. 1 na toj platformi treba da se okupljaju sve po- 
zitivne političke snage, koje ne teže za pustolovinama. 
A posle Kraljevog punoletstva, i moje je mišljenje da 
će biti potrebno izvršiti izvesnu, delimičnu reviziju 
Ustava od 1931 godine. (Mirko Do'sen: Zašto baš po- 
sle punoletstva?) Jer ne možemo pre. Maločas rekoh 
da ne možemo pre, ako nećemo da zagazimo u maglu 
i ti teške perturbacije! Dok je Namesmčtvo, ne mo- 
žemo eksperimente da pravimo! Gospodo, po mome 
mišljenju, posle punoletstva Nj. V. Kralja, trebalo bi 

da se ovaj Ustav revidira u pravcu koji sam izneo u 
načelnoj debati, u pravcu preuređenja države na bazi 
pokrajinskoj. Neki kažu da to znači ukidanje Bano- 
vina. Ne! Zašto? Zašto se pokrajine ne bi zvale ba- 
novine? Ali zašto da se pokrajine zovu po imenima 
reka, kad su ta pokrajinska imena, u glavnom, naša 
a ne tuda tvorevina, i kad ta imena u narodu još uvek 
žive i živeče?! Čemu da se Stidimo srbijanskog, hr- 
vatskog, crnogorskog, bosanskog itd. imena? Čemu 
izmišljati imena, kao vrbaska, zetska, dravska bano- 
vina? Uzmimo ime Dravske banovine: Ona leži s jed- 
ne i druge strane reke Save, dok joj je Drava na pe- 
riferiji, pa ipak je nazvala Dravskom banovinom, da 
bi se  jedna druga banovina moglfl nazvati Savskom. 

U tom pravcu, po mome mišljenju, trebalo bi da 
se kreće revizija Ustava, posle Kraljevog punoletstva 
— punoletstva', koje bi mi da dočekamo, organizo- 
vani i okupljeni na jednom ovakvom programu. 

Ali, to okupljanje treba da se izvede još u jed- 
nom pravcu. Gospodo, većina vas ovde -- osim par 
kolega sa liste dr. Mačeka — kandidovali smo se na 
listi g. Bogoljuba Jeftića,... (Glas sa levice: Ima i 
Spahinih poslanika.) ...koja je malo što zajedničko 
imala sa demokratijom. Pa ipak mnoga gospoda sa 
liste g. Jevtića, preorijentiravši se na levo, hoće sada 
čak i punu demokratiju, i kažu da treba da računamo 
sa stvarnošću. A naša stvarnost je ta: S jedne strane 
imamo 120 milijona Nemaca i Italijana, organizova- 
nih u fašizmu i nacionalsocijalizmu; a sa svih drugih 
strana, okolo naokolo, imamo: Mađarsku, Rumumju, 
Grčku, Bugarsku i Albaniju, države koje su ili polu- 
fašističke, ili u najmanju ruku sateliti fašizma i na- 
cionalsocijalizma. To je naša stvarnost; i mi sada 
hoćemo da pravimo eksperimente s „punom" demo- 
kratijom; mi, baš mi, ovako čistokrvni demokrate ho- 
ćemo da budemo oaza demokratije U ovom delu 
Evrope. Kada bismo pošli ovim putem, to bi izazvalo 
intervenciju čitave naše okoline, i došla bi u pitanje 
sama egzistencija ove zemlje! U ovakve eksperimente, 
mislim, ne smemo da ulazimo! Nego je, u toj situaciji, 
potrebno da, izgradimo — kako već rekoh — svoj 
sistem i državnog i društvenog uređenja —■ sistem, 
po kome se nećemo vezati za ovaj ili onaj ideološki 
front, ni našom unutrašnjom ni spoljnom politikom. 
Potrebno je da učinimo napor ~ kao što sam rekao 
i prošle godine u budžetskoj debati —i da izgradimo 
svoju državu, kao socijalnu narodnu državu (ne na- 
cional-socijalističku državu!), koja će imati. Pre sv^) 
zadatak da veže naš grad uz naše selo. Jfr> tu j!; 
velika opasnost, koja nam preti , P JesMe "■ /^ 
nici). Naš grad i naša varoš udaljili su se. I Odviše, 
od našeg sela! 

Svršiću, gospodo, ovaj govor jednim apelom na 
adresa vas,' braćo, Srba i Srbijanaca: Kako bilo da 
bilo naiveću odgovornost u ovoj zemlji ipak nosne 
5i SrbHanci i Srbi uopšte. (života Milnnović: Ta no!) 
Pesnik Mažuraiiić, u »Smrti Smailage Cengica«. kaze. 
»Vi bo kako, sva će brda tako!«. Svi ćemo mi vašim 
tragom: budete li vi pošli u separatizam onda je 
neizbežen separatizam na svima stranama; budete n 
vi pošli u moralno rasulo, svi ćemo u to rasulo! Zato, 
gospodo i braćo Srbijanci, opetujem: potrebno je 
okupiti, pre svega, srpstvo na jedino pozitivnoj oazi 
— na bazi širokogrude interpretacije jugoslovenstva. 
Takvo pribiranje i okupljanje je apsolutna potreba 
ove zemlje, Jugoslavije. Pre svega, u ovoj situaciji, 
oko jednog autoriteta treba da se okupimo; i taj au- 
toritet treba da bude neprikosnoven, a to je: Kruna 
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i Dinastija Karadorclevića! (Odobravaiiije i pljeskanje 
aa desnic;.) Ima još nešto što treba da bude sveto u 
ovoj zemlji, pogotovo u ovom momentu: to je - 
dozvolite da kažem otvoreno — njen moralni pre- 
stiž i svestrani napredak naša vojska. (Burno odo- 
bravanje na desnici.) 

Potrebno je da se okupljamo i oko jedne aktu- 
elne državne politike, koja je, u punom smislu reč., 
po svojoj širokogrudnosti, Jugoslovenska. Možda 
ona nije pravilno Lnterpretovana; dopuštam i prizna- 
jem da ima grešaka i propusta u njenom izvođenju; 
ali osnovna koncepcija joj je zdrava i ispravna Tu 
koncepciju u suštini, usvajaju i oni koji u naciona- 
lizmu hoće da nadlicitiraju Radikalnu Zajednicu. 

KoLko se sećam, uvaženi Pretsedmk Jugosloven- 
ske Nacionalne stranke g. Petar Zivković priznaje 
također postojanje hrvatskog pitanja i ne odriče da 
to pitanje treba rešavati sporazumno, a.ne nasiljem. 
Prema tome, između Jugoslovenske Radikalne Zajed- 
nice i Jugoslovenske Nacionalne Stranke, ja ne vidim 
nikakve krupne, programske i ideološke divergencije. 
Ako medu njima ima spora, on postoji samo zbog 
»načela«; »Sjaši Kurta, da uzjaše Murta!« (Pljeska- 
nje u centrumu.) 

Za ovakvo okupljanje potrebno je i širokogru- 
dost od strane Jugoslovenske Radikalne Zajedn.ce i 
njezinih voda; potrebno je da oni ne teraju ljude u 
Kanosul Jugoslovenska Radikalna Zajednica dozvolle 
da kažem iskreno i to! — nema dovoljno sposobnih 
ljudi za ovu tešku situaciju. (Smeh i pljeskanje na 
levici. __ Graja. — Sava Mikić: Dosta da je jedan 
sposoban!) 

Gospodo, ja moram priznati i to... (Na levici 
žagor, veselost i dobacivanje.)... da na ovoj strani 
ovde ima sposobnih ljudi ne samo u Parlamentu, 
nego i izvan Parlamenta. (Pokazuje na levicu.) Treba 
da vodimo računa i o tome, da ulazimo u dvadesel- 
godišnjicu osnutka ove zemlje, i da treba da slavimo 
tu dvadesetgodišnjicu. A kako da je slavimo? Zar 
ovako razbucani i rasparčani, s ovako rastepenim i 
međusobno zavađenim unitarističkim redovima? Nije 
li, upravo i radi toga, potrebno okupljanje?! Ili uzmi- 
te još jedan momenat: Nama pretstoje — da li sredi- 
nom dot. krajem ove godine, ili najkasnije početkom 
iduće godine — pretstoje nama parlamentarni izbori. 
A vi znate, što kod nas pretstavijaju izbori: Od 1920 
godine, od izbora za Konstituantu, izbori su kon- 
stantno bili prilično ozbiljan potres za ovu zemlju 
i za ovaj narod, koji ima i odviše bujan teraperame- 
nat, koji je inadžija, i misli više srcem nego li gla- 
vom. Sto dalje, izbori kod nas postaju sve teži i teži. 
Teški su neobično bili izbori 1935 godine! A ja se 
sve bojim, da će izbori 1938 ili 1939 godine biti još 
daleko, daleko teži. Potrebno je, da unesemo malo 
reda kod nas, da učinimo kraj duhovnoj anarhiji koja 
u nas sve više preotimlje maha; potrebno je — kao 
što je rekao moj prijatelj Janko Bančević, da do- 
vedemo u sklad.... (Uzvici na levici: Bivši prija- 
telj!) slobodu i disciplinu. 

U čemu, stvarno, sastoji moj stav? Ja sam pod- 
metnuo leda, i hoću da izgradim, u neku ruku, most 
između većine i opozicije, bar ovde u Parlamentu  
(Smeli i žagor na levici). Ja to radim nezaintereso- 
vanol Niti sam Sto dobio, niti mi je išta obećano! Ja 
znam za aluzije, koje gospoda sa levice čine na moju 
adresu, pogotovu iza mojih leda Fa to činim sve- 
sno, jer smatram da je to potreba ove_zemlje i nisam 
zaslužio, da me se nepravedno optužuje. 

Ja pažljivo posmatram levicu, opoziciju u Skup- 
štini, i mome oku nije izmaklo da na levici vlada 
prilična nervoza, koja pokazuje da joj puls nije baš 
normalan! (Buran smeh, pljeskanje i uzvici na de- 
snici i u centrumu: Tako je!) 

Ja tu nervozu razumem i sve se bojim da će mno- 
gi i mnogi, koji danas osuđuju mene šio necu, za- 
jedno s njima, da pevam pesmu: »Tužna je nedelja, 
ma da je cveće svud«, doskora glavačke skakati u 
Jerezul iJ svakom slučaju, ja ne cu u nju glavačke 
skakali! (Pljeskanje u centrumu i na desnici). 

иретседник игеван Ћирић: Реч има народни 
посланик г. иавао jviarnua. (Рласови; mije овдс!; 
uornio г. ivlanma mije присутан, смагра се да je 
одустао од речи. (манфред Иаштровић: Молим 
иас, i осподане Иретседниче, за реч ради личног 
ооЈашњеља, пошто ме je говорппк г. ђанић у сиоме 
loiiupv поменуо). 1 осиодине Иаштрошту, ne .мо- 
жеге диоиги реч, аошто сте Вн својим упадицама 
изазвали господина прсланика Банића да Ваше и.ме 
помене. 

Реч има у име групе Југословенског ради- 
калног клуоа г. Мирко комненовић. 

Мнрко KoMneiiounli: Господо народпн посла- 
ници, ja хоћу да roHopiiM o отуђивашу имовине 11a- 
родне радикалне страике. Ja анам да нећу ништа 
посгаћи. (i paja na деспици. —■ Глаоови ла левици: 
Зашто ra сада ne слушате кад ere га гласали за 
Претседника). 

Знам да нећу ништа постићл. Знам да hy тући 
иоду у ступн, али морам да пстакпем стап Иародие 
радикалне странке no овом пптап.у, n да одлучмо 
протестујем против отамачине koja хоће да се 
изврши. 

У ФпнапепЈСКО.м закону који je пред пама na- 
лазимо и § 23 6. (non) KOJU гласи: 

,,У смислу пресуде Државног савета Краље- 
вине .i,\i славије бр. 21099 од 12 октобра 1937 го- 
дине Срески суд за прад Београд nsapiunlie, na 
захтев Југословенске радшкалне заједнице, пренос 
некретнине уписане \ земљиишо-кшижном улошку 
бр.З/ KO Београд 5 na име бивше Иародне ради- 
калне странке, na Југословенску радикалну зајед- 
ппцу". 

Хотел „Париз" je, као што сс и нз овога аманд- 
мана види, сиојппа Народне радпкалне странке, To 
проистиче n пз rannje која гласи на Главни одбор 
у име Нарадне радикалне странке. Приватна сво- 
jmia npeiiama се еа једног лпца na друго no про- 
ппсима Грађанођога законика. Основао je правило 
у државном n друштаеном жпвогу, осим у кому- 
нисгичким државама, да се пошгује принагпа 
CBojmia. To и nam Устав предвиђа у чл. 22, где 
каже да je својина зајемчена. Има од тог правила 
изузегка. Једпим закопом може се приватиа сво- 
jnna nonniiiinrii n ограпичити кад то захтевају 
највиши државки интереои, као mro je случај ca 
комуписгпчком странком код нас, чија се нмоснна 
no закоиу има задленита у корнст државе; нли кад 
се некоме одуаме злочином створена имсвина, или 
кад се одузме злочинцу оружје са којпм je злочип 
починио. Ван ових случајева својпна je саетиња. 

После 6 јапуара 1929 год., кад су укинути n 
Устав n све усгавне гаранције, од тадашње владе 
забрањеи je уопште рад свима политичким страи- 
ка.ма;  na je  онда донет  закон  којим  се изрично 
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заорањују one партије, које имају племеиски, вер- 
ски илп регионални карактер; али овај закон пијс 
наредио да и »мовина гих партија буде конфиско- 
иана. Закон je само забранио даљу активност овак- 
в;ј\ странака, a политичка власт одузела им je 
ушрављање Љиховом имовином, na je поставила 
стараоце — све у оарху, како у нашам случају, ми 
радикали не би могли користити се својрм имови- 
iioM у партијске сврхе. Овде морам да приметим 
и да нагласим у име РадикаЈше странке, да Ради- 
калну странку onaj закон није обухватио, и да je 
београдска полиција onaj закон погрешно и неза- 
KOUIITO применила Ma Радикалну странку, je]) nama 
странка иије била нн верска, ни племенска, ни ре- 
гионалиа. Кад je дошао Устав од 1931 г. и када je 
гшвећана могућиост за оснннаи.е полптнчког пар- 
тијског живота очекииало ее да he београдска no- 
лиција опозвати своје незаконито решење. Meljy- 
■i HM влада imjc хтела то учинити, na и сиојина 
Народне радикалне странке стоји jom под секве- 
стром, a сада се отишло тако далеко да се xolie 
да иам се помоћу једног амаидмана na осиоиу 
једног неправилног и неразумљивог ријешења 
Улраве града Београда, које je решење одобрио 
Државни савет, у које пак peiueibe ни сама влада 
нема noBJepeiua, као што ћемо видјети, преотме 
наша имовина 

ilpeieu^uja Југословвнске радикалне зајед- 
Јшце, Kuja je Једпи прпиашо-ираини лиде, na ево- 
ји«у хотел „иариз', чијз raiiuja гласи на 1'лавни 

■одиор иародпе радикалие сграаке, има приватно- 
iipaaun карактер. Ако uua заЈединца држи да ima 
да тражи да JOJ се призна ebujmia na „иариз ', нека 
ct; иораги у овом случају Једином и искључивом 
надлежном форуму, a JU je редован суд. Зашто 
се ооји иаших редовитих судова/ Политичка влао 
Koja je поставила секвестар над „Иаризим иша да 
сс држи само одредаоа пилигичких закииа. Њвна 
надлежност ограиичена je на функцију да одржи 
свквестар, или да га скине, и да имање иовратн 
лицу од Kujera je идузего, a иикако да г<з имаље 
предаје грећем лицу, као што je Управа града ре- 
шила да учинн иииредииши груОО uajcueTiijc право, 
праао приватне својине својим актом li бр. S6SlJ 
ол. 2b априла 1У37 год. Грешка беиградске полиције 

иредај! 
шила да учиии повредивши груоо најсветаје право, 
ji]jauo приватне ebojmii 
од 2b априла 1У37 гид. Грешка 
у холико je тежа, што je полиција била упућена и 
уиозореиа Једиим  решењвм   Касацноног   суда од 
1   .марта  1937 год.  бр.   1481,33,  где joj  je  казаио 
шта има да чннн, и да се њена функција има са.ми 
na тоограничити. Синоћ ми je од стране клуоа ЈРЗ 
ио  момку послато у затвореној коверти баш ово 
ријешеље Касацноиог суда. Захиалаи сам иепозиа- 
том господниу, jop ме je тиме уиозирио да оора- 
тим иажњу на ријешење Касационог суда и да и 
на  основу tora ријешеша докажем да Краљевска 
влада није изабрала прави и законити пут. 

Касација кад je доносила горље ријешење mije 
распраиљала o ИМОВИНИ Пародне радикалне страп- 
ке iseli je дала само упут, мишљење, да се код no- 
литичких странака, кад оие буду престале, шлом 
закоиа нли иначе, са имовииим тнх странака нма 
посгушгги онако како пропнсују дотични поли- 
тички закоии. lia пример, за комунистичку странку 
закон je проиисао да ее и.ена имовина кшфиасује, 
и тако сс са овом имовином поступа. 

Али, ако политички закон није предвидео спе- 
цијалну одредбу o имовини, ако дакле нема неке 

одредбе, онда се поступа no статутима те странке. 
AKO и у статутима није нншта преДвиђено гледа се 
шта Закои уопшге каже o имовини удружења, када 
она престану постојати. Ако пак и у закону није 
предвиђено шта има да се ради са имовином једног 
првосталог друштва, онда постоји празиина, и 
треба закон допунити једпом одредбсми која би 
иредела за све такие случајеве. 

Да видимо сада, господо, на основу чега Ју- 
гословенска радикална заједипца ociinua своје 
upalio na имовши name етрапке. Ona тирдн да je 
наследница имовнне Иародпе радикалне страпке. 
To никако, гоашдо, ne стоји. Југословенска ради- 
кална заједиица mije постала, ннти je могла no- 
стати паследпицом Радикалне странке усљед спа- 
јања трију лартија у Заједницу, како полиција и 
Државни савет у својим рјешењима кажу, тј. грију 
забрањених и умрлих странака!! Истипа je, го- 
сиодо, да je послије еам Државпп еавет, као што 
lie.Mu видјети ускрспуо Радвкалпу сгранку — алн 
се закопски то ne да одбрапптп. Са мртвима се 
разговара само na опиритастичким сеансама. Југо- 
словепска радикална заједппца mije могла постати 
уједињавањем странака које правно не постоје. 
Ha raj начпп Југословенској Радикалиој заједници 
ne бп се могло ни одобрити оснивање, a још маи.е 
no закоиу да се узме, да бн joj нмовина забрање- 
нпх страпака аутоматски прииала. 

Господо, како сам папред изјавио, Иародна 
Радикална стра-нка у опште није no закопу забра- 
њена, нити je могла бити забрањена јер, понавл>аМЈ 
mije mi вјерска, mi племенска mi регаонална nap- 
тија, као што je то потврдпо и изјавио у Сенату 
19 марта 193G и сам Преч^ссдпик владе г. др. Сто- 
јадиновић. Ilainoj сгранци je била забрањена је- 
дппо дјелатаост једаим рјешењем Управе града 
Београда из 1929 годане, против кога рјешеља у 
ono доба нијс било Morylie употребити пикакав 
правпп лијек. 

A m, eno u no самом рјешету Државног савета 
види се, да не постоји питање o наслеђу радикалне 
имовине, јер Државии савет каже да je Радикална 
страпка у 1935 години била васпоставл>ена( и да 
je као жива ушла CBOJDM вол.ом у Југословепеку 
радикалну заједицу. Кад je то тако, онда се не 
може roiiopimi o наслеђу имовине јсдне умрле 
страпке. Баш no овој одлуци Државног савета Ha- 

na радикална странка je жива, и као таква je 
ушла у Јуласловеисму радикалну заједницу; n ка() 
жибз je из ње изишла; у исгој 1935 години, rooj 
припада, дакле, и ii.ena имовина. 

AKO Влада, господо, оматра да може да се по- 
зове na једно рјешеше Касационог суда и да joj 
оио даје право, онда зашто Влада пијс упутила 
ЈутОсловенску радикалну заједницу пред суд где je 
последња иистамдија Касациони суд, него ona из- 
лази пред Народну екутптипу и позива Скупштппу 
да-ова дискутује политачки o једном правном пи- 
таљу, u тражи од већине да joj већииа обезбеди 
плен? 

Да питам Владу: По ком крптерпјуму има На- 
родна cKvimiTiina да подели имање Народне ради- 
калне странке Југословенској радикалној зајед- 
НИЦИ, кад сама Влада бежи од суда, који je једшт 
меродаиап за рјешење оваквпх пптата. 

Краљевоса влада позива Народну скупштину 
да вјерује Државном Савету, a ona му сама не Bje- 
рује, јер избегава суд и судску одлуку. 

135 
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Нека je Народна радикална странка и била 
ушла у Југ-ословенску радикалиу заједннцу, као 
законом забрањена странка или не, као мртва или 
жива, али, господо, јсдно сс не смије заборавити, 
једносе ne смијс сметнути с ума, да je Народна ра- 
дикалпа сгранка преко свог органа Главног одбора 
раскинула ову нову формацију и иступила из њс 
заједно са својим Главним одбором и са својим 
ше(|)ом странке, тако да су у тој формацији, која 
сс зове Југословенска радикална заједница остале 
позиате две групе са извеоним бројем радакаломих 
дисидената, 

Опаква Југословенска радикална зајсдница 
imni иретставља Народну радикалну странку, нити 
сс може појавити као њена наследаица, кад би се 
и отворило питање o наследству радикалне имо- 
вине. Имовина 1-1ародне радикалие странке нма да 
остане код оних, на чнје je име тапија, a то je 
Главни одбор Народне радикалне странке, који je 
дужан да са имовином наше странке управља и 
подмирује постојеће партијске обавезе, и остатак 
чува до каначног рјешења обнове наше странке. 

Пошто je програм Народне радикалне страике 
у свему у складу са позитшшпм законима и ca ин- 
терссима Краља и Отаџбине, више je исго вјвро- 
ватио, да Народна радикална странка не може бити 
пи накнадно забрањена, кад се поврате пслитичке 
и грађанске слободе. i In по том оспоиу се не иоже 
одузети од Радикалне иранке њена имовина. 

Господо нароЛни посланици, на сваки начин 
Miic.in.M да ere и ви мншљења да сва питаша прн- 
ватне својине и привагних спорова, има да ријешн 
једино редован суд, a иикако уиравна власт, a нај- 
Maibe пак законодавно тијело. .lep, ио ком би кри- 
теријуму ии, као политичко тијело, пресуђивали u 
својини?? 

Meim je познато да je Краљевска влада пре 
него што je донијела овај амандмаи, o коме je реч, 
затражнла o то.ме мишљење од најмеродавнијих 
професора права са Универзитета, као и од прав- 
ника у еио.ме п-одручју, и да еу сви без изузетка од- 
говорили да овај поступак којим КралЈевска влада 
хоће да одузме ту^с имап.е, путе.м евоје већине у 
Парламенту, да je то један пут силе, врло опасан 
и незакшит и да тиме наша држава губи карактер 
правпе државе. Ово што кажем je истина, и Влада 
ме не може демантовати, (Одобравање na левици!) 

Ми смо чули данас и из уста једиог послапика, 
професора Правног факултета, г. др. Мирка Ко- 
сића, њвгово стручио мишљење. Он je казао, го- 
сподо, да ово што Влада xohe, да једним амаидма- 
ном отме туђу ИЈКЖИну, да je то једпа очита псза- 
КОНИта (»ти.мачина, која прететавл.а опасност за 
цјелокупан правни поредак у земљи. (Одобравање 
на левицн!) И преко свега овога што еам ja изнео 
у послу тражених и датих мишљења од најмеро: 
давнијих правника, и преко опога што смо чули рд 
народног посланика профеоора г. др. Кооића, за 
кога je Мипнстар оравде казао да га високо цијени, 
— преко свега тога Влада прелази, као да иије 
примила ни од кога миишење и као да не зна, да 
je шезнно становиште no питању iipnciiajaii.a ради- 
калске имовине незаконито и опасноН 

Јасио je из свега овога што сам навео да npii- 
свајап.е имовпнс Иародне радикалне странке прег- 
ставља незаконптост и једну отимачину, и да та 
незаконитост   остаје   незаконитост   и   отпма-шиа, 

макар се и извела у форми једног законског аманд- 
мана. 

Господо народни посланици, ви се сјећате како 
je био вређан честити старпна, велики патриога и 
иајиитимнији друг и пријатељ нашег неумрлог 
Пашића, г. Аца Станојевић. Вн се сећате како je он 
бно изагнан нз његових просгорија у Хотел „Г1а- 
ризу". Ви се сећате преметачине и заплене 
свих аката, дакле читаве архиве радикалне 
сгранке. Па зар Вам, господо, још није доста? 
Сад идете и даље, и хоћете да изведеге да 
се шшвнна Народне радпкалне странке отуђи и 
отме овако једним насилничкнм актом. Гоеиидо на- 
родни иосланицн, да ли сте ви помишљали какав 
lie утисак у народним масама учинити ива нашлна 
Mjq)a? Зашто, господр, хоћете да рушите све мо- 
стове у народу? Зашто рушите углед наше државе 
као правне земље, колико у земљи толико и изван 
ње? Зашто хоћете да санкциовишете једпу отима- 
чипу, јер je отсто проклето? (Ha левицн бурно 
пљескање и узвицн: Тако je!) 

Зашто, господо, стварате један опасан пресе- 
дан, јер ко мачем бије, од мача гине. Ja, господо, 
у име Главног одбора Народне радикалне странке 
и у нме Клуба радикалних носланика у овој Скуп- 
штиин најенергачннје иротестујем иротив овог ne- 
чувеног насилничког акта. (Бурно одобравање и 
пљескаље na левици.) 

Потпретседиик Фрањо Маркић: Реч има на- 
родни посланик господин Јеремија Протић у име 
фупе Југословенске националне crpaake. 

Јеремнја Протнћ: Господо иародни иосла- 
иици, Mii смо завршили буџетеку дебату и у на- 
челу и у појединостима и сада нам je остао само 
још Фииансијскн закои и амандмани. И ja хоћу 
сада баш код ови.ч амндмана и Финансијског за- 
копа да nporoBopiiM иеколико речи. Ja ћу, господо, 
omu кратаКј биНу jacau, одређен н концизан. 

Из ексиозеа господина Министра финансија ja 
сам уочио диа мо.меита: Један je мименат у ко.ме 
господин Министар фнианснја пзражава евоју 
жел.у, na чак и сигурност, да ће предложени буџет 
за 1938/39 годину, овако како je он иостављен у 
цифарском делу, бити реализоваи са обзиром na 
постипнут економски прооперитет и na економско 
благостање у нашој држави. Иако je тај буџет 
noBeiiaH за милијарду и двеста осамдесет милнона 
динара, гооподин Министар финансија je опет Ka- 
sao, да неће завести никакве нове терете за покриће 
овога буџетског повећања, Други један моменат, 
гооподо, то je онај кад je господин Министар фи- 
нанснја казао да je овога пута успео да из фннан- 
сијског закона избаци сва она финаисијска овлаш- 
ћења ко j a су до сада, no обичају како су се буџети 
иравили, нзазивали издатке и мимо цифарског дела 
буџета. Господо, ми смо у суботу добили аманд- 
мапе који престављају једаи читан том, читаву 
једну свеску од 63 штампане стране. Иако сам 
ja ово добио у онако кратком аремену, ja сам ее 
ипак потрудио да прочитам ово и могу да вам 
кажем слободно да када бих говорио од свему што 
у овој свесци ima, од прве до последње стране, да 
бих имао да говорим тачно 24 сата, дакле, тачно 
оиолико колико je овај амидман био временски у 
претресу код Фипанспјског одбора. Алп, пошто 
je то временски немогуће, ja hv се задржати на из- 
весним   главним   моментима  из  ових   амандмана, 
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Пре свега имам да констатујем јсдиу ствар која 
noraija углед овог Дома и нас свих, једну против- 
у.ставну ствар противзакониту, која je убачсна баш 
у ресор Миннстарства правде који je дужан да дели 
иравду и који нам je тај амаидмаи унео, a који се 
односи na једну имовину, o којој je била реч овде 
у овом Дому. 

O тој ствари гооорио je н господин профеоор 
др. KOCHII, a ма то je одговорио господин Министар 
правде. И ja сам, госиодо, као дугогодишњи управ- 
ни чиновник одлучио да пред овим скупштинским 
форумом положим још једанпут испнт из админи- 
страгивног права, na hy стога бити слободан да 
вас умолнм да ме пажљнво саслушате, јер je ии- 
терес свих нас било правника или судија, било 
адваката или правника из разних управпих струка. 

Господо, у амандману Миннсгарства правде 
императивно се наређује срескоме суду да пренесе 
имовину бивше Радикалне сгранке у землуишне 
кшиге, да нх пренесе у својину Југословенске ради- 
клаие заједппцс. И да Cm ми били иачнсто, да ли 
једна оваква одредба можс у Финансијском закону 
да постојн, да ли се овакав јсдаи преседан сме за- 
водити у ово.ме Дому, ми мора.мо да рашравимо 
претходно извесна питања која се односе баш на 
овај случај. Прво питаљс које ћу да поставим 
самом себии да дам на њ одговор јесте: да ли смо 
ми начисго с ти.ме шта je то алминнстративни шор, 
a шта je грађаиаси апор; no чему се администра- 
гивии спор разликује од грађаноког? Како hc једаи 
ррађании Краљевине Југославије да зна кад трсба 
да тражи правду код алминсгративнога суда a кад 
греба да je тражи од грађанског суда? И, господо, 
даћу Вам одговор па ово питање. Господо, прип- 
иииијелпо ово се диференцирање састоји у пар- 
иипним странама. За адмииистративни опор поспоје 
двс парпичне стране; једна парнична страна мора 
да буде држава у јавио-правном интересу, a друга 
ггриватно лице. 

Да ли у овом коикретном случају постоји спор 
између државе и једног приватног лица na je овај 
цео спор упућен као административнн спор да o 
II.C.MV да своју пресуду чак и иајвиши администра- 
тивни   суд у  земл.и   кога  мн  називамо Државни 
f '1R C T ? 

Господо, парничне страпе су овде: пелегитимни 
прстсташтк бивше радикалие napinje и нелити- 
•niMiin претставник Југословснске радикалне зајед- 
нице. .lep као што се у реферату Управе града 
Београда a и Државнога савета каже; странка ра- 
дикална je угашена актом од 6 јануара , a странка 
г. Корошпа и г. Спахе исто тако су угашене. Њих 
не може да претставл>а као страпке пи г. Аца Ста- 
нојевић радикалну, ни др. Корошец своју дота- 
/umiH'V, im др. Спахо своју дотадашњу страпку. 

• Господо, пастаје једпо лруго питање. Каже сс 
ча je Касационм суд to гситање расправио на тај 
начин, што je донео одлутсу и упутио цео тај спор 
улравној иласти, да ona na основу Закона o удру- 
жш.пмаи аборовпма који предвиђа стварање стра- 
нака, укидање странака и ликвидацију стра«ака, ла 
тај niop расправп. Ilira je тиме хтела да каже Ka- 
сација која je потпуио на своме месту допсла од- 
луку? Хтела je да каже: ja као суд ппсам надлежна 

■m решавам шпап.е o старател.ству зато што прсл 
собом немам две странке, физичка лица, већ по- 
cToie две парничне страпке којс се појављују као 
политичке оргапизацпјс, и као политичке oprann- 

зације one потпадају под Закон o зборовима _и 
удружетима. 11, господо, Управна власг имала je 
дужносг да изврши ликвидацију те имовине и да 
путем ликввдације као ствар која je постала „рес 
нулиус" пренесе je држави у својнпу. Уместо тога 
вештачки се преко Управе града Београда заспива 
адмишстративни опор и иде се прсд Државни савет 
n у ДрЖавлом савету доносп сс одлука o наслеђу 
те имовиие. Чак, господо, ако ову пресуду Држав- 
нога савета сматрамо да je ona расправила питање 
ne o наслеђу него o наследнику, ппак оваква за- 
конска одредба није омела да уђе у Финансијски 
закоп, јер тек na оспову те пресуде имала je Луго- 
словенска радикална заједница да поднесе суду 
тужбу да суд раоправи raj имовидски однос бивше 
Радикалне страике и да тек схнда тражи убашти- 
iheibe. (MiL'ionaii Лазаревић: To je имовина ради- 
кала, ми смо радпкалп!). Ако ме тако нзазииате 
ja iiy да на.м кажем', да je m једна бољшевичка 
одредба унета у Финансијски закои и пазите добро 
да се она сутра не свети неком другоме. И ja кате- 
горички тражим од Крал>евске владе, односно_ го- 
оподина Мииисгра правде да овај амандмаа избаци 
из Финаисијоког закоиа и сачуиа образ овога Дома 
да ne би наша будућа потсолења, читајући овакве 
ствари, да c.vio ми у овоме Дому били толпко ne- 
познаваоци нашега позитив«ога законодавства, да 
смо n овако могли поступити, (Одобравап.е и пље- 
скање na лсвици). Стога ja поново захтевам да се 
овај амандман избаци, a вп, господо, који себе 
проглашавате за радикале и којп желите да дате 
пристапак na ово, опда сте пмалп дужпост да тра- 
жите да и Спахо унесе своју имовипу n да n Ко- 
рошец .\-пеге своју пмоиппу у зајвдницу Југосло- 
венске радикалне заједнице, јер he вам се сутра 
десити случај, ако дође до ликвидације Луго-сло- 
венске радикалне заједнице, a ви знате да су љени 
легитшии претставппцп, др. Стојадииовић, Коро- 
inen u др. Спахо, да не дођу др. Корошец и Опахо 
na no једну грећину имања за које пикада нису 
дали nn пет пара. (Олобравап.е na левици). 

A сада, господо, да се осврнем na једпу ствар 
за коју да ли je знала Краљевска влада или пије, 
да ли je знао Министар фппапспја или mije, или 
HM je она, могу слободно да кажем, потурепа, не 
знам тачпо, али се та одредба налази у §-у ^ 
Фипапспјског закопа, у поглављу Мпппстарства 
финансија. Ту се гсжрри у једиом малом пасусу: 
да се, no сагласности са МинистарскиЈИ саветом, 
иоже накнадити штета нгшт поданицима коју су 
претрпелп одузимањем њихове зеиље у Бугарској, 
у сврху тамошње аграрне реформе. 

Господо, ово je једна врло тсшка одрсдба; ова 
одредба отвара пут интервенцијама и политичким 
n алвокатскпм. И ja вас пптам: ima ћете сутра да 
радите ако пагрпу сип naum поданиЦИ КОЈИ СУ 
пмалп имања у Бугарској, na, и поред тога што je 
то питање лпкипдирано са Бугарском ОД новемора 
1923 године no којој je Бугарска, споразумно са 
оадашњом Краљевином Срба, Хрвата и Словенаца, 
то питање решила na тај начин, mro je признала 
naiiimi поданицима у menoj земл.п 50% пакпалпе 
вредности, a ми рецнпрочно признали њеним пода- 
ницима у нашој земљи 50% од вредности имања, 
— ако навале поново да траже ту пакпаду? 

И, господо, то je иаплаћеИо свима, ja то зпам 
позитпвпо, јер  знам какве су интервенције биле 
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1928 године када сам ja бно помоћник Министра 
финансија. И сада, уколико сам ja сазнао, ово се 
чини за љубав два партиска пријатеља који жнве 
у Ноиом Саду. И, како сам сазнао, то je господин 
Мииистар пол>о|припрсле Стаиковић всшто убацио 
да би тн пријатељи, поред већ добијеног обеште- 
lieii.a, као и спи остали нашц подаиици у Бугар- 
ској, добили плус оних 50^. Па су, чак, говорили 
да су добили ту накнаду и ла се то има да псжрије 
са ono неколико реди којс неће нико приметити и 
видети. Али, нажалост, ето пидитс, приметило сс, 
и једном овако малом ставком отвара се пшроко 
поље да сс ремете конвеиције које су зачсључене 
са Румунијом, јер имате и тамо наших поданика 
који имају имања, као што имате румунских пода- 
ника, којн су ималн имања у нашој земл.и, a који 
су то питање ликвидирали на основу конвенцијс 
са Румунијом, AKO се, господо, onaj лмпилман 
остави, оида ћете одмах од 1 аирила иматн интер- 
венцијх' сних оних натих подаиика који су прн- 
иили 50%. Они he тражити да се и њима плати 
кпо п, onoj двојици, зато MITO су наши пријатељи. 
Па he то исто да рале и наши поданнци који имају 
имање у Румунији, да т, росподо, из државне касе 
то иалокналимо тнм поданицима. И онда шта ћс 
бити? Чудићете се зашто cv пензије оволике, чуди- 
liCTc се зашто cv плате огромне. Па ће изаћи пот- 
претседник Окупштине, господин Вучетић, да са 
овога места каже да треба швалидима да седаду 
пензије, да треба укииути пензи.је, илн који су 
имућпи да им треба уократити да немају толико, 
итд. Господо, када се ради у овомс Дому трсба 
отворити четворо очи: шта се рали и шта се гласа 
и игга сс прсгласппл. 

Сада, господо. ла завирим у ове амандмане na 
да видим чега све има. Иматс ви овлс многе ствари. 
Иматс овде отступања од Закона o чиновиицима и 
државним службеницима. Имате огступања од 
Закоиа o таксама, Закона o порези, имлтс одсту- 
пања, господо, и од Закона o државном рачуно- 
водству и од осталих лругих закона, сис то да би 
се дала формула нским изузетним случајевииа. 
A cnn та. господо, отступап.л поплаче један велики 
издатак из државне касс. O томе Ra\i je говорио 
г. Мохорич и када сам на томе, ja морам дл заме- 
рим Господину Мииистру финансија што je том 
приликом, клд je roRopno г. Мохорич, клзао, да 
ie то неттлтриотски став, ако je то тачио, како сам 
ja 4vo. A замерам и са право.м г. Претселннку 
скупштине niTO у томе момспту пије замерио г. 
Министру финлпсија дл тпко стаиовипгте као члвн 
Владе н€ може w заузима кад јсдап говорник, 
који врло добро познаје cne пашс економске 
прилике у земљи, говори. Ma како ои да гопори 
и да се то не допада г. Мтгистру финансија, г. 
Мииистлр фииансија ту реч иије смео да упот^еби 

Иматс господо, у овом Финансиском закону, 
у овнм амандманима нсшто mro наука o финан- 
сијама ис познаје. 

Ви имате предви1јеио 60 милиона у Министар- 
ству оаобраћаја за иок-е набавке, које трсба учи- 
нити у току 1938 и 1939 године, a и^мператавно 
тим амандманима налаже се Министру фшаноија, 
na чак и ономе којп дође послс господнна Лети- 
це, да ту суму o пабавцн извршеиој у овој ГОДИ- 
ниунесе и у буџет за 1939/40 годнну. Зар ие може 
једнога дана ова Крал>евска влада да изврти за 
10 милијарди набавки, na да унесе у Финапснјски 

закон једну одредбу и каже: извршила сам с тим, 
да Миннстар финансија тих 10 милијарди упесс у 
наредну годипу или у буџст једне од наредшх 
година? Господо, такви се аманддшш нс могу ни- 
како доноситн! To није ни у духу закона пи у 
духу финансијске науке! ■ 

Сад да се мало позабавим са стварима опет 
no овим амандманима. 

Ми смо ово питање третирали овде и Госпо- 
дин Министар финансија, као IUTO рекох, казао 
je, да неће бити тих законских овлашћења, која 
ће да изазивају издатке из државпе касс мпмо 
рачунског дела буџета. МеНутим, ja мислим да се 
Госиодин Министар преварио, кад je то казао. 
као да и он сам није знао, колико ће лобити 
амандмана од појединх колега, и какви ће бити 
тн амандмани и хоје садржине. Тако имате аманд- 
мане којп у укупном своме износу до сада, како 
се овако могло да видн an блок, чине издатак од 
835 милиона дипара. To су ангажоваља државе за 
835 милиона динара, нова ангажоваља мимо ци- 
фпрског дела. Имате примљено к знзијУ и одо- 
6pei!jy разних решења, која cv била под резср- 
вом, јер их Главна контрола пије хтела да визира, 
имате nx за 1.170,000.000. И то су без покрића, 
јер се не види да ли су покривсни издатцн пли 
нису, a већ су учињсни. (Милоје Рајаковић: To je 
плаћепо!) Плаћено je али ite зпам одакле cv ти 
издатци покривени. 

Имамо око 700 милнона дииара примл>с11о 
к знању и одобрењу. И то су визе под резервом. 
И то je плаћено, алн не знам чиме je покривено. 
И кад све то сумпрате и кад све то доведете у 
једну ужу везу, na кад додатс томе ангажмлп 
државе у авапсима 2.280,000.000 код Народне 
банке сталног и прпвременог, na кад то доведете 
у везу са једном мплијардом благајпичких sami- 
ca, који су већ створили држави обвезу, — то je 
дуг државни за јавне радове, na кад доведстс у 
везу са авансом, o коме ja нисам прошлог пута 
говорно и кога ппсам хтео да помтием, алн овога 
пута hy да поменсм аванс, који je трезор Mmm- 
старства финансија, односио Мнпнстарство фи- 
пансија, учипило код Народне банке преко Хнпо- 
текарпе блнкс, али се не води као дут државе, већ 
се води као дуг Хипотекарне банке no билансу и 
тако Вам изглсда да Мипистарстио финансија 
mije дужник него Државла Хипотекарпа банка, 
— колики je тај износ то бих волео да чујем од 
Г. Министра финансија. 

Јер се бојим да ja или ne подбацим, или ие 
прсбацим. Господо, ja пнсам члан Финансијског 
одбора n ja како чита.м тако гледам na ствари. 

Господо, сада имате нешто поио. Поред тих 
око 4 милијарде и више створеног'државпог дуга 
мимо буџета и пмлте сада једно овлашћење у Фи- 
пансијском закону за један нови зајам од 4 мили- 
јарде динара. Taj нови зајам од 4 иилијалрде, каже 
се, да je за јавне радове, амелиорацију, колоииза- 
цију земљишта и подизање јавних гра1)евина као 
и за потребе земал.ске одбрапе. To je зајам na 
оспову једног овлашћвња који треба да се penap- 
тира одпосно да се реализује у року од 6 година. 
Бсз амортизационог плана, без плана o утрошку, 
без ичега. A да би се осигурала служба за тај 
зајам овлашћује се Министарски оавет т. ј. пред- 
виђа се да се „може завести ради осигурања слу- 
жбе.онога зајма" било државни прнрсз, који би се 
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напла11Ивао процентуално, према писинн пореске 
оспониие, било спеиијалчи допринос, који би сс 
одређивао паушално с обзиром na висину укуппог 
ггореског задужења, no под условом, да ни у јед- 
ном ии у другом случају укупан износ разрезаног 
прнреза допримоса, увећан за 10% na име noKpulia 
цепаплатипог дсла задужења, не можс да пређе 
суму потребпу за службу зајма у години за коју 
се разрез вршн". 

Дал.е се, гооподо, тражи овлашћење да се 
принудним путем врши упис трга 'зајма код оси- 
руравајућих друштава, код новчаних завода, код 
^нл\'стријскп\ лруштавп и, право да вам кажсм, ако 
се буде тако припудппм путем то вршило, ja се 
бојим да последње резервс које још постоје код 
лаших повчапих устапова и које служе као гарап- 
ција naiiniM улагачпма ne дођу у питање. Л mi 
ffpjio добро зпате ко je све улагач v onoj нашој 
30МЛ>и. Ja пећу да говорим o милпјопским улага- 
хГима, којих нема у нашој земљи. Они који имају 
ЈуЈИЛијопе ти ne улажу у наше банке. Omi зпају 
где треба да улажу и они се ne појавл.ују у na- 
цшм новчаним заводима, и ако дође да се платн 
цех, платиће га onaj ситни улагач који je одпајао 
0;i својих уста ла за старост има неку пару и да 
са том паром може да дочека смрт. Taj зајам од 
4 милијарде, не каже се отворено, на што треба 
;la послужи. Да je бар отворено и поштеио, na да 
r£i прнмимо сви оберучке ако je on за покриће 
ррих откривепих учињених расхода, a затим да je 
делом за пародпу одбрану и делом за ово што се 
гТомињс, да му се да један план, једаи систем пл 
да видимо утрошак и да тај и такав зајам при- 
J^^MO. AKO je то цео зајам за нлродну одбрапу, го- 

1сггодо, то нам треба парочито и отвореио pehu. 
jep свакако neliere очекивати да би се и један са 
^ре страие из опозиције усудио да, ако наша на- 
родна одбрана то тражп, да то одбије и да то ne 
jfpum оберучкс. (Одобравање на левици). 

Зашто he, господо, овај зајам да се остварује 
v току од 6 годипа? Ако се предвиђају радовн пз- 
r еснн за годипу дана, онда се може дати за годипу 
иана један зајам колико треба Краљевској »л-ши 
cja оставити за идућу гудину да се види какга ће 
£50ти екоиомска коњуктура, a ne паједаппут Оба- 
резати се једним закопом да се тај зајам имп cn/o- 
дести баш у 4 милијардс и да га треба овако и na 
о0пј рачин једним законским текстом спров?сти 
^ез икаквих детаља и без сазнања коме he сс и na 
j^ra he се исплаћивати. 

Господо, резиме финансијске политаке Кра- 
-^евске владе јесте тенденција од првога дана до- 
jf^CKa na управу земл.с задуживап.е и стллпо за- 
..уживап.е и стално повећање буџета. И, господо, 
''ro  задуживање ne врши се зато, што Краљевска 
лада жели да наметне дуг држави него жели ла 

^екламира iCBOJ  режпм пзвесппм успесима, a шта 
Vc   битн после^и.е, шта ће се урадити са тих 8, 9 
Ijtn 10 милијарди натоварених дугова држлви, то 

^е  Краљевске владе ne гиче no onoj изреци „Apres 
ll(,iis dćluge". 

Господо, ca финансијском политиком Краљев- 
rhce владе мн ne можемо бити задонол.пп. He мо- 
'.-смо битп задовољни због тога. што пам се пеи- 

i-pciii) репрезентују све стаари које излазе пред 
^супштину. Кажемо, пеискрспо, jep када би се 
Југворено изишло да се дође до истине ja мислим 
д.1  n опозиција, којој ja припадам, ne би никада 

правила питап.е од онога mro namoj држави треба 
и што мора да се да. 

A сада, господо, после овакве P.,i;iлиис финан- 
оијске политике да дам једну рекапитулацију и 
њене  \i[\ip:imii.r политахе.  Hama уиутрашм.а  no- 
литика je врло добро позпата свима пама. Ми смо 
имали прплпке за ове три годипе из дпскусије и 
говора свих иашпх опозиционих посланика да чу- 
јемо o стању у земљи, o правиом поретку у nojc- 
липпм крајевима, a то смо исто имали прилике да 
чујемо n у Иаролпој скупштини и да видимо no- 
чевши  од дапа  доласка Пладе  na до  догађаја са 
nanuiM другом Рашовићем. Кала се све то доведе 
v везу n ča Конкордатом који je изазвао анотке 
жртве у зсмл.и и када се све то доведе v везу и са 
оним извештајеии гошодина Минпстра унутрашн>их 
дсла, Koin je иогао да буде деликатнији када изла- 
зи пред Народну осупштину na да зажали случај, 
да  прсгпостани  да je  господип Рашовић  Kao  na- 
родни   послапик  казао  ncrnnv,  on  као  Мпнпстар 
излази са извештајем na то назива мисгафикаци- 
јом, jep je ислеђење спровео преко те.чсфопа »роз 
непуна пола сата. КаДа доведете у везу све го са 
Конкордатом и све што се je после Конкордата де- 
оило, ja иогу да вам кажем да сада пије настало 
омирење, као што се то говори, него, папротив, да 
je саданастала  реакција  na друпој  страни.  Ви 
имате случај баш поводом Конкордата да се про- 
гашају свештеници, они свештеиици који  ćy вр- 
шили службу no наређењу Патријаршије.  Данас 
се ти свспп спицп гањају n прогоне и случај je и 
са  Томпћем,   протојерејом  у  Крагујевцу,  којн  je 
npe неки дап  разрешеи рд дужносш  намесника. 
To  je, господо, реакција која he нћи сзе даље и 
даље и која he се светити и порепгку и свшу. И, 
гаоподо, резиме целе унутрашње политике јестс да 
je правни поредак код нас апсолутно у једном по- 
ремећају, да су се поломиле л>удске нарави, у до- 
бром омислу речено, и сви карактери и да они 
људи, којп су некада претстављали гро висиие мо- 
рала у нашој средини, да cv и ОКИ посрпули због 
рада ПОЛИЦИЈОШХ oprana који поступају no иаред- 
бама тосподина Министра уиутраигњих послова. По- 
литика наша унутрашња свела се je, господо, на 
ому изјаву коју caw ja дао и која je вама врло 
добро позиата и прша томе, ако се са таквом уну- 
трашп.ом политиком продужи, ja ne знам  да ли 
i.c unni и једпог грађашшау onoj земљи KOJU може 
да прими да Митгстар унутрапш.их дела доведе 
чиношички anaparr v гако зависан положаЈ да га 
бвспрекорно  слуша  и да   преко  csoje  савадм  « 
преко патрпогскс.г ocehaja напада na CBOJJ  opal,) 
и ча пролпва крв без прсеуда судских и без Јед- 
иог покрета који би ишао na рушење данашњег 
стања n данашњег поретка. 

Сада господо, дозволите једап мали скспозе 
o спољиај политпцп. Ja нећу да се упуштам, ни 
да дајем предлоге, jep ппсам пз дипломатске стру- 
ке, али xohy да учиним једпу констатаццју са 
ncrnM праиом, како то чине и мојп друГОВИ с one 
стране, са деспице. Ви сте имали прилике да чу- 
јете говориике из опозиције o спол.ној политици, 
имали сте прилике да чујете it namer говорцика 
из Клуба гооподина др. Кумапудпја. СвИ су о«и na 
основу индикадија, које бар ако не видимо одре- 
ђено, указивали на ono mro се je после да« два 
догодило на северној граници namoj. И, господо, 
види се да, ако и пису знали фактично сташе ства- 
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ри, али сви ти говорвици, билн су пророци, јер 
их преме пије демантовало. 

A сада да видимо како изгледа ова друга črpa- 
na. Mani гооподин Мииистар нностраних дела по- 
нављао je псколико пута и говорио н у Скупшти- 
ни и у Сенату, na ако хрћете и на јаипп.м зборо- 
внма, да пикада Југославија није била у срстнијем 
.мс^уиародно.м гтоложају, него од iberoBor доласка 
за Минисгра спол.нпх послова. 

Лепо, гооподо, да примимо то да je тако. У 
свом скспозеу прнликом расправе o бумету Мнни- 
старсгва спољиих послова, имали с.мо исто тако 
дрилике да чујемо нашег Мннистра иностраних 
дела, да je рекао, да je стекао ноне пријатеље и 
задржао старе пријатеље. Он нам je, господо, 
истппа, казао да inevia никаквнх ангажмана ин према 
Италији нп према Немамкој; то je фактнчно Ka- 
sao. Казао je, и ми смо сада очскивали ima he 
даље из тога да произиђе. Али, каже, задржали 
смо пријател>ски однос пре.ма пријатељкжој Фран- 
цуској, према Друштву народа, бар уколико оно у 
CBOJDJ намепи постоји, ако се и није у ефикасно- 
сти показало, задржали смо прсма Балкалском 
пакту и Малој Аптанпи, и, када погледате онај екс- 
позе, нека ми се, господо, ire замери, ja у н>сму 
ничега позитивпог нисам могао видсти. Долуше, 
видео сам и позитавних страна у њему, a то je 
пријатељство, a ja додајем и савезништво са 
Француском, Балкапским пактом и Малом антан- 
том, али то није шегово дело, него je он то насле- 
дио, али убрзо je то и потрошио. (ПљескаИ)е на 
левици.) 

Даиас ja копстатујем да je питање иаше бсз- 
бедности OTBOipeno питање, јер ми joui ни до овог 
часа нисмо добили никаквог извсштаја од госпо- 
дина Министра иностраних дела, да ли он има ка- 
квих гаранција ,за безбедност наших граница и без- 
бедност наше државе. 

Зато ja ca опог места молим господина Ми- 
пистра иностраиих послова, да ради yMHpeiba свих 
«ас у Народној скупштини и поглавито ради уми- 
реп.а опозиције, која je баш на све то указнвала, 
cvrpa, прилнком интерпслације нашег друга из 
Клуба Ј.Н.С., која je упућепа госиодину Министру 
опољних паслова, да извештај пп том питан.у o 
коме сам ja малочас говорио и да допусти пуни 
публицитет како би, господо, н nam народ с пра- 
i'.n\i бно успокојен, да нс мисли na ono mro je 
најгоре. 

Господо, послс свих ових излагања и свега 
mro сам казао, ja у име посланика Југословенске 
националне странке, у чије име говорим као прет- 
ссдник, изјавл>ујем, да ми нисмо задовољни ни фи- 
иансиском, ни унутаршом, ни сполтом политиком 
и да не можемо гласати ни овс амандмаие, пи sa 
овај Финансијски закои. (Бурно одоравапЈС и пље- 
CKaibe на левици.) 

Потпретседиик Фрањо MapKuli: Реч има ради 
личпог објашњења иародпи посланик господин Ра- 
дисав Вучети1"1. 

Радисав Вучети11: Господо народни послаиици, 
предговорник, народни посланик г. Јеремија Про- 
THII, претссдиик Клуба Југословенске националие 
спранке, у своме говору, малочас са one говорнице, 
помепуо je и моје име, и мислим, у вези са мојнм 
ранијим говором je рекао, да сам ja демагошки 
тражио ревизију пензија у корист инвалидских 
потпора. (Гласови иа левици: Није тако!) 

Господо народпи посламици, то ми je дало 
повода, да до1)ем на ову говорницу и да послани- 
ку господину Протићу замерим, и да подвучем, Д<т 
on — све ми се чиии — нема социјалног смисла 
за широке народне слојеве. (Жагор на левици.ј 

Ja сам, господо народни посланици, у свом 
говору рекао, да je заиста потрсбпо извршитн 
ревизију иепзија. (Јерсмија Перотић: A шта то 
значи?) Јер, господо народни посланици, зар није 
истина, да се пензије, и то тешке суме, дају го- 
споди, која имају имовину од пеколико десетина 
милијона динара? Зар то, господо народни посла- 
иици, баш није случај са господином Николом 
Узуновићем, бившим Претседником Владе, чија 
палата „Деванха" претставља вредност од неко- 
лико милиона динара, n који иначе има имовину 
од неколнко десетина милијоиа динара? Док je то, 
господо, тако, дотле наши ратници без но^гу и руку 
нсмају нијсдног динара на име инвалиднине, јер 
плаћају  преко   170 динара  порезе  на  землтште. 

ETO, TO je ono, господо, што сам хтео да ка- 
жем, да je господип Протић малочас у своме го- 
вору к\кају!ш затим, што се амандманом, који је 
Крал>евска влада унела у финапсијски закон, оџу- 
зима имовина бпвше Радикалне страпке опет у ко- 
рист једне нове групације, у којој већим деломуче- 
ствују баш ти исти л>удп из бивше Радикалпе 
странке .... (Гласови са левице: To nuje тачпо!) 
.... хтео вал.да господин Протић да тим направи 
алузију, какч) ne треба дирати у те богате људе 
и користи опет мале и ситне људе. 

Због тога ja опет подвлачим своју реч и твр- 
ln'ii.i', да je овпм, mro je господин Протић са ове 
говорпице рекао, иоказао, да још заиста они љуДИ, 
који су богати, сити п пијави, немају смисла за 
малог човека, за нашег земљорадника. (Одобра- 
вање и пљескање na десници и у центруму. — Жа- 
гор na левици.) 

Потпретссдпик Фрањо Маркић: Реч има изве- 
стилац већине Финансијског одбора г, др. Часлав 
HlIKUTOHIlli. 

Др. Часлав Никитовић: Господо народни no- 
сланици, na основу параграсјја 58 Закона o послов- 
ном реду предлаже се да се уз § 23 Фппасијског 
закопа дода став пети, који гласи: 

„Ha случај укндања кога од редовних судова, 
или na случај пзднајап.а једпог дела територије 
једног ОД њих, ставиће се na [јасположење све су- 
дије дотичпога суда само ради премештаја у који 
од новПх судова". 

Са оппм амапдмапом, господо пародпи ПОСЛЗ- 
ници, сагласили су се n шефови група na седницИ 
одржапој у 5 часова, na вас молим да чујемо го- 
сподина Минпстра правде да ли се и on ca опмм 
амандманом слаже. 

Потпретседиик Фрањо Mapuuli: Реч има Ми- 
ппстар правде господип Милап Симоновић. 

Миипстар прапдс Милан Симоновић: ГоспоДО 
пародпи посланипм, слажем се са тпм амапдманом, 
jep je ibera изазвала потреба доиотења новог За- 
кона o окружним и среским судовима. Тим зако- 
пом деснКе се, -да he се територијалпе надлежпо- 
сти иеких окружаих n среских судова изменитИ) 
и опда се намеће и потреба; да се и судије из до- 
садашњнх судова, чија се територијалпа падлеж- 
nocr мења, распореде и у пове судове. И, као mro 
се из амандмана видн, судије допичних судова ста- 
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виће сс иа раоположење само у сврху премештаја у 
те нове судове.    . 

Потпретседиик Фрањо Маркић: Господо ua- 
родни посланици, no чл. 58 Закона o пословном 
реду у Народној скупштани o новопредложеним 
амандмаиима решава' се сутра дан, сем ако Скуп- 
штина друкчијс не реши. Ja предламсем Окупштиии 
да овај амандман 1)сшава одмах са осталим аманд- 
манима Финасијског одбора. Прима ли Народна 
скулштина овај мој предлог (Прима). Утврђујем 
да he се и овај амандман решаватн са осталима 
вечерас. 

Реч има народни посланик г. Милаи Вуки- 
ћевић, 

Милан Вуиићевић: Господо народни иосла- 
ници, Народна скупшгина je при крају решаваша 
буџета и Финансијског закоиа за 1938/39 годину. 
Има још деколико говорника и онда he се лри- 
ступити завршлом гласању. Ja не бих имао сад 
потребе да говорим o Финансијском закону са 
амандманима. O Фипансијском закону говорио 
сам у начелној И у сиецнјалиој дебаги. Ту сам 
изложио своје мишљеље, како o буџету тако и o 
појединим члановима Финаноијског закона. O 
амандманима говорио сам у Финансијском од- 
бору. У извештају иашине Фиианснјског одбора, 
којој припадам и ja, a који je у јутрошњој скуп- 
штинској седници прочитао известилац мањине 
народни посланик г. Мохорич, изложони су раз- 
лози због којих се мањнна није могла сагласити 
са поднетим амандманима у Фипансијском зако 
ну. После тог исшшног извештаја ие бих имао 
иишта више да кажем. 

Morao бих да рсзимнрам само неке важније 
неправилиости у  Финаисијском закону  и  аманд- 
манима,   a то  су:  овлашћеша   појединнм   Минн- 
стрима за  издатке  материјалне  природе  и  заду- 
жсша, која се кроз Финансијски закои спроводе. 
Буџет треба да обухвати све расходе и све при- 
ходе, ма no ком основу иостојали (чл.  14 Зак. o 
држ. рачуноводству). Ме^утим, тако се не ради, 
велики део расхода унет je у ФинансиЈШИ закон 
a такав   поступак  није у сагласности   са чл.  iuz 
Усгава у вези са чл. 44 Финансијског закона, у 
коме je изложено шта треба и може да садржи 
Финансијски   закон.   Кад се саберу   свн   ивдатци 
који се одобравају и сви   кредити   који   се дају 
цојединнм Миннстрнма  кроз  Фииансијскн  закон, 
онда државни буџет не износн 12 милијарди 800 
милиола динара, неко око  14 мнлнјарди динара. 

Говорио сам и o уредбама са законском сна- 
гом. Доказивао сам, заједпо са осталом господом 
народним тосланицима  из  опозиције,  који  су  o 
овим уредбама говорили, да уредбе са законско.м 
снагом немају уставне подлоге, да сс оне засии- 
вају на једној  одредби   Финаисијског   закона, a 
таква одрсдба не даје право Влади да се користи 
уредбама са законском снагом. За оцсну овог пи- 
тања меродаван je Устав,   наиме   одредба чл   81. 
У томе се иде тако далеко да се Влада шлашпуЈе 
уредбом да ,може да донесе и политичке закане: 
Закон o изборима, Закои o штампн, Закоп o jaa- 
ним зборовима итд. Међутим, извор за донотсње 
ових закона налази се у Уставу, те се ови закош 
могу да донесу само no уставннм прописима, a не 
ио уредбама. 

Hehy да говорим и o овлашћен.у за закључе- 
њс великог зајма од 4 милнјарде, за којп je no- 

требно нарочито законско овлашћење као што то 
предви1)а чл. 67 Устава, да би законски предлог 
o овоме могао бнти изнет пред Народну скуп- 
штину. 

To су углавном тачке, које сам смаграо за 
дужност и овога пута да поменем. Али оно што 
xohy нарочито да споменем, то je једно питање 
које није изнето пред Народну скупштину, o 
коме je Народна скупштина требала да дискутујс 
и донесе потребну одлуку. To je питање Заврш- 
ног рачуна за 1936/37 годину. Завршии рачуп за 
1936/37 г. поднет je уз буџет, како то протшсује 
чл. 102 Устава. Ту je Министар финансија испу- 
нио једну~своју уставну дуЈкпост, и тај Завршни 
рачун требао je заједно са буџетом и Фннаисиј- 
ским законом да буде изнет пред Финансијски 
одбор, да буде Финансијски одбор претходно 
упознат са извештајем r. Милистра фншшсија н 
Главне контроле no овом Закону и свима партн- 
јама и позицијама, као што се упознао no буџету 
за 1938/39 годину. Исти поступак требао je да 
буде предузет са Завршним рачуном, као што се 
то чини и са предложеним буџетом за 1938/39 
годину. 

Ja сам, говорећи начелно o буџету, додпрнуо 
и ово питаље Завршних рачуна. У сво.ме говору 
укратко сам рекао своје мишл>ен>е o заиршним 
рачунима и констатовао сам да je Завршни рачун 
за 1936/37 годину нетачан и да у љему има круп- 
них грешака, које не би могле да се одобре. 

Сад, господо, шред друго читаље буџета тре- 
бало би да се изнесе пред Народну скупштину 
иретходно Завршни рачун, јер тако то нмпера- 
тивпо налаже чл. 136 Закопа o државшш рачуно- 
водству. У чл. 136 Закона o државном рачуно- 
водству каже се: „Мародна скупштина ne може 
npehn на друго читање предлога o буџету npc 
пего што сврши ,и na другом читању npeipec за-- 
конског предлога o завршном рачупу с општим 
завршним рачуном, који je уз raj буџет поднет 
и o њему допесс своју дефинитивну одлуку." 

Али, господо, то до данас иије учињсно. Да- 
кле, постоји једаа чињеница, једна нвпогоуиа 
скупшпинска радња, да би се овај буџет могао 
сматрати окончаним пред Народном скушштином 
и упутити Сенату на даљи рад и одлучивање. 

Шта би могло да ое ради, да би o овом за- 
вршпом рачуну могла Народна скупштипа да до- 
несе своју одлуку «ад постојп и овлашћење Кра- 
л.евс1сих памесника да се изнесе пред Народну 
скупштину и кад постоји и законски предлог за 
разрешење оваквог завршног рачуна, како би иа- 
редбодавци и рачунополагачи no овом завршном 
рачупу могли од Народпе скупштипс да добију 
paapeineibe? 

Завршпи рачун пије ништа друго него један 
буџет окончан, из кога сс види дефинитивно 
craibe извршепог буџета с накпадним и ванредним 
креднтпма и потребним извештајем Господина 
Министра финансија и Главне Коптроле, која je 
надлежна за преглед завршннх рачуна и упоре- 
heibc ca главпнм и споредним књигама Министар- 
ства финансија. 

Господо, Завршни рачун се подноси, поред 
тога, и зато даби Краљевска влада npn доношењу 
новог буџета имала у виду: како су текли државпн 
ириходи и расходи и где je било потребно да сс 
кредити   умаљују, a где   да се повпшавају   итд. 
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Ириликом доношења садашњег буџета за 1938,39 
гидину на овај Завршни рачун аије сс оорааала 
пажња. Ми видимо да je оуџст за 1У38/ЗУ годшу 
знатно повећан. Није се водило р.ачуиа ли нзј- 
маше o штедњи да ии mio мања цифра буџетсшх 
издатака била у 1У38;39 гид. Uuipcoiiu je оили, 
ПОСПОДО, да Je с5авршии рачун прегледан у Финан- 
сијском одоиру, jep у ивом .Завршним рачуну из- 
ложеа je ексиозе г, Мннистра финакшја врло 
опсежан, у коме je оОјаснио све што je трсоало 
да се oujacuu, и штега je што o гом Јавршиом 
рачуну aehe оити прочихан извештај Финансиј- 
сасог одбора иред Иародном скуишпшим, те да и 
Народна скупштина оуде улознагга са садржином 
овиг Јавршииг рачуна. 
ш овог  ^авршног   рачуна  види   се  имрвина 

државна, види се акиша, види сс иасива, види ее 
dno mio je наЈглавније, a  ш je обртни капитал 
на терет кога се оацају милијарде. iu многима од 
господе  >   пародној   екушшшш  mije  познато  и 
сада je оила згодна лрилика да се гоопода наридни 
послаишји еа ивим уиознају. Ja ие знам, како o 

ме иташу мисли гослодии Минисгар и на који 
иачии мисли да се ono сада рашрави пред иарид- 
..   л   окуиштином.   Свакојако   оили  би  веома  не- 
згодно да Lc iipeije иреко овог поднетог Завршног 
рачуна, KUJU je први после рата ноднет паридној 
скупшгини ид стрше Краљевске владе. Ja анам да 
до   сада   auje   иираћаиа   иажња, уираво   никаква 
пажња, на оавршие рачуне, jep je материјал врло 
i аи.мазан. Ja и.мам аред ообом једаи малн деи ивога 
рачуна, a целокупии износи у иовезу књигу премо 
десет сантиметара дебелу Ja еам изнео само онај 
део који je најпотребнији, да оих га могао пока- 
зати hapoflHOj скушштиии. Ja сам у начелној де- 

l o оуџету укратко додирнуо и сЈавршни рачуи 
и том приликом нзнео u њему изввоне нетачносга 
и неправилности, и критиковао рад Главне кои- 
троле због тих неправилности. Тада су после мога 
говора Претседник Народае скупштине и Мини- 
стар финансија учинили изјаве; да они  сматрају 
да je рад Глаиие контроле  аравилан и саобразан 
аакону. Нисам могао да добијем реч, да бих демаи- 
товао њихова тврђеша. Сада бих то могао да учи- 
ним  када  би  се  узво  У  иретрес  Завршни  рачуи. 
Један од говорника у начелној дебати рекао je: 
„byi.iei Je састављен, то говоре цифре, али да ли 
дела говоре тако?" - - то je друго иитаи.е. To je 
тачна опаска и када би се прегледао овај ЗавЈиини 
рачун, нарочито рачуи обртног кагаитала, и када би 
се видело шта je уиего у рачун обртиог капитала 
и рачуи aivTime и иаснме, дшило би ее до уверења, 
да овакав Завршнн рачун није могао бити оверен 
од стране Главне контроле, У обртни капитал уиета 
je једна сума од 1 милијарде и 600 милиона. To je 
сума, коју држава дугује Народној банци иа име 
аванса који je изузет раније. Ta сума претворена 
je у дугорочни кредит и унета у активу обртиог 
каиигала, мада je  raj иовац много раније потро- 
шен, a унета je само рачунски, да би се могле да 
покрију исплате nd решењима Мипистарског са- 
вета. Решења Министарског савета обухватају ве- 
лике суме и Министарски савет no овим решешима 
одмах узима новац из Главне државне благајне, a 
Народној скупштинн шалоу се ова решеља са enop- 
ном визом Главне контроле. To се види и из изве- 
штаја Главне контроле уз Завршни рачун. Али o 
томе нико не води рачуна и инко иије желео да 

подвргне критвцн тај рад. Мепн ие остаје ништа 
друго, гисаодо, него да учиним предлог са којим 
he се, надам ес, сложити гисиодин Министар фи- 
uaiiciija, a то je, да се uaaj  Завршни рачун про- 
чита upe него што ои се завршила дебата o оуџету 
за   1936,39 годину у Мародној скупштини, те да 
народни  посланиди иуду упоанати са вкшозеом 
гооиодина Маииистра финансија и са глобалиим су- 
мама Koje улазе у овај Завриши рачуи, те да се 
једновремено  гласа  и  o  Завршном  рачуну.  Онда 
Ои, донекле, сгвар била у реду, a за то on требало 
само једно два еата времеиа. иво би требало да се 
уради у тилико lupe, што je ово први иут да се уз 
буџет иидноси и Завршни рачуп, na би требало да 
буде окончан пред Иародпом скупшгшшм. (Мпии- 
стар финансија Душап Летица: lie бп било згодно 
одобравати Завршни рачун ни за 193(3/37 годину, 
jep  ми  немамо  одибрене  Завршпе рачуне ии  за 
1У30/31 годину!   Није згодно одобравати Завршни 
рачун за 1936,37 годииу сам за себе. Када Фипал- 
сијски одбор буде испитао раније Завршне рачуне, 
иида  he   испитати   и   овај!).  Гооподин  Министар 
фипансија требало бн да води рачуна o ово.м Завр- 
шном рачуну којн je ои пиднеи, и да испуни до 
краја евоју уставпу дужиост, коју  му  Устав на- 
лаже. Господин Министар не треба да води рачуна 
o томе што то други ннсу урадили, jep сваки одго- 
вара за себе.   A ако господин Мшшетар изврши 
евоју дужност,  то  he му служити на част. Биће 
похвалио за њега, стога не On требао да дозволи 
да се пошаље Сенату буџет за 1938/39 годину без 
потребне одлуке no подпетом Завршном рачуну 
за   1936,37   годину.   (Одобравање   и  лљескаљс   на 
левици). 

Погиреседиик Фрањо Маркић: Реч има Ha- 
li дии посланик г. 1Јор1)е Јевтић. 

Ђорђе Јевтић: Господо пародни иосланици, 
ncmiia je, да Краљевска влада овнм Финаиснјским 
закоиом тражи од нас еувише овлашћења. Ja сам 
иекада гласао иротив овлашћеља и некада caiM гла- 
еао IH за та овлашћења, која су се кроз више буџета 
давала, али када се већ говори o политичким зако- 
нима, када се гивори o политичким слободама, ja 
вас молим да .имате једни na уму, a то je да поли- 
тичке слободе без економских слобода не вредс 
ништа. Човек, којн своје бирачко право мора да 
прода за десет до двадесет динара, нема никакис 
користи од тога ако нема економске слободе, ти je 
жеља да Краљевска влада употпупи политичке 
слободс са eKonoiMCKiiM емободама. 

Господа народни послашци са левице и де- 
сиице сштужују један другога за рђаво стање, за 
незадоволлство Хрвата, итд. Ja, господо, смело 
тврдим да су за ово pijano стање криви и Срби и 
Хрвати, jep, господо, на управи земље ређале су 
се све срискс и све хрватчже странке. И ja сам од 
људи, који осуђују дога1)ај од 20 јуна, и који кажу 
да није ваљало и да није смело да се учини 
ono, што се не сме да учини ни у сеоској крчми. 
Али н Хрвати, када су дошли у ову кућу, онн ■нису 
пјјишлп нама земљорадницима са којима су имали 
више идеолошки зајсдничког, nero су се удружили 
са радикалима, a ко с ђаволом тикве сади o главу 
му се лупају! 

II видите ли како продужује и даље г. Влатко 
Мачек? У влади „тврдога града" седели су као 
Министри, a у влади под којом je убијен пок. Стје- 
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naii Радић седео je и г, Милан Грол, пријатељ г. 
Мачека. Ja не мигу да разумем г. Љубу Давидо- 
виЈш који je бно претеедмик страике која je дала 
највише глаоова за видовдански Устав. ксто гако 
ne могу да разумем г. Мишу Трифуновића, г, Ла- 
зицу Марковића a не могу да разумем ни г. Рибара 
који je био претседник Уставотворне скупштине, 
да онн у пЈ^огласу тврде како je Устав донет про- 
riiii Хрвата, AKO je донет против Хрвата, највећи 
су кривци за то били баш они сами. 

Господо, да кажем неколико речи o преносу 
Радикалске имовине на J. P. 3. .Ia иисам правник, 
алн знам једно, да кад je умро Никола Пашић, 
његов cm: није нмао учешћа ни у материјалној 
имоииии Радикалне странке ни у његовој странци. 
\ mro се .i.vrc поспода са г. Ацом Станојевићем? 
Кад они буду узелн нласт у своје руке, нека и они 
праве исте законе као и ови сад, пошто je већ 
створен преседаи. 

Рооподо народни посланици, у овом финаноиј- 
ском закону налазе се тешке одредбе, за које ja 
морам тешко да гласам. Ту je једна одредба no 
којој се Белгиско друштво којс ради нешто за 
Београдску општину, које исушује неке ритове 
за Београдску општину, ослобођава и приреза и 
пореза и царине и порезе na послоипи промет и 
снега другог. Ja нвмам ниигта прскшв Београдске on- 
штине, али не могу да разумем да кад ми радимо 
и најмањи пропуст, да морамо плаћати сие да- 
жбине, a Београдска општина не мора да плати, 
односно њен лифврант не плаћа ништа. Moj крај 
трпи lIajвllIIIL, од Београдоке општине и ви гледате 
ono беаобзирно поступање грошаринаца београд- 
ских са машим бирачима. Раније су узимали no два 
и no дииара од кплограма mina, a нити су прскалп 
випоград, ппти су довозили mino na пијац. To je 
једпа тешка одредба и ja не знам докле ћемо ми 
повлађивати градове на рачун села. 

Остао бих дужан својој савести ако ne бих 
проговорио неколико речи o Урсдби o раздужењу 
земљорадника. Том уредбом погођени су само по- 
штепн земл.орадпнци, a то су дужници Привиле- 
говане аграрне бапке. Привилегована аграрна банка 
основапа je да помаже зшллрадеика јевшшш 
кредитом n да га извуче из зеленашких каиџи. li 
одмах no оснивању Привилеговане аграрне банке 
земљорадници су похитали да закл>уче хипотекар- 
ne зајмове како би одужили дугове зеленашима и 
банкарима и ослободплп потписнике na меницама 
од обавеза. 

И ти поштепн Л)удп, који су имали намеру да 
спаоу јемце и да се ослободе зелепаша, данас су 
у горем положају пего они, који су остали да дугу- 
ју зеланашима и банкама, јер onu пмају и да платс 
цео износ дуга, док he другц имата да плате поло- 
вину дуга п то у року од 12 година. Како стојп са 
раздужењем тих људи код Arpapne привилеговаис 
бапке, ja hy вам прочитати једпо банчино писмо. 
To je'niicMO Одел.ења за дугорочне кредите пар- 
тнја бр. 15540 од 6 јуна 1931 године, дакле 10 ме- 
сеци раније него што je дошло одлагање зе.мљо- 
радничких плаћања, To пнсмо гласи: „Г. Милош 
Пејови!., Орашац — Аранђеловац. — Ликвидарали 
смо одобрепп вам хипотекарпи зајам од o5.UUU 
дипара. 

По одбитку: за интерес од 30 XI 1938 год. до 
20-V-1931 подине   .    .   .   Дин.   2.300.— 
За књпжицу н  iponiKose   Дип.      285,— 
Мореској управи Apanlje- 

ловац  Днп,   3.079.— 
С. Лазаревићу грговцу   . Дин.   4.500.— 
Аранђеловач. трг.  банци Дин.   8.200.— 
Матијашевић М. Аранђе- 
ловац  Дип. Ifi.OOO.— 

Аранђеловачкој    задрузи Дин. Ki.OOO.— 
Употребл.епо  за   апуитет * 

који je доспео   .   .   . Дии. . 2.900.— 
Трошак Лик. банке   .   . Дин.        10.— 53.363.— 

Чисто Дин.   1.138.— 

коју смо суму задржали на прићременбм рачуиу 
хипотегкарних зајмова док ne осшурате зграде на 
12.000 динара. 

Ha дап 16 фебруара 1938 годиие уиућеио je 
друго ПИСМО, у коме се каже да попгго првој оио- 
мепп у оставл.епом року није следовало полагање 
заостале каиате, то се проглашује цео дуг доспе- 
лп.м и позива се тај човек да у року од мссец дана 
положи износ целог дуговања у суми од динара 
79.145.— који са каматом износи укуппо око 
85.700 динара. 

Господо пародпи посланици, да je он био ду- 
жан пеком прпватном лицу, њему би се од њего- 
вог дуга од 80.000 динара отписала полбвина и on 
би данас ono дужан свега 40.000 дииара. .Ia бих 
желео да се ова ArpaipHa бацка угледа na Хипо- 
тскарпу бапку која je послала попоио комисију да 
процени земл.иппе n ona према вредпости земљи- 
шта n омањује дугове. Ja знам да lie ова Влада 
n.iii друга влада оно учинити пред изборе, али ja 
мислпм да je боље да се то сад учипи, него да се 
остави пред изборе. 

Гооподо, да проговорпм још пеколико речи o 
таксама ;i<oje се налаае \т <l>iiiiancnjcKOM 'закону. 
Истина je да међу овим тамсама мпоге не погађају 
широке масе иего царинске посреднпке, али ипак 
молим господина Мпппстра фипапспја да укине 
тамоу na наслеђе кад мушкарац — син наслеђује 
свога оца, као и да укине таксе за ношеље и др- 
жање Оружја. Ми смо, господо, одрасли при 
пушци и пезгодпо пам je плаћати сваке годипе те 
таксе. Ja молим господана Мииистра да учини ове 
исправке и да ове таксе скине, Изјавл>ујем да hy 
гласати за буџет и за Финансијски закоп. (Пље- 
сквње у цеитруму и na десници). 

Потпретссдти; Фрањо Маркнћ: Реч пма пзве- 
стилац већине пародпи посланик г. Др. Часлав Ни- 
китовић, 

Известилац   nchinic   др.   Часлав   Никитовић: 
Господо народни посланици, дебата o предлогу 

ma државног буџета расхода и арихода за 
1938-39 годипу трајала je у пачелу .и поједино- 
стпма mimc ОД иесец дана Њређало се преко 500 
говорпика, mro je доказ да je Народна скупштина 
придавала велики зпачај овој дебатн. 

Kao известилац већине Фнпансијског одбора, 
господо народни посланици, дужаи сам да одго- 
ворим на извеспе крптике господе из"опозпције. 
Господо, критике су биле две врсте. Извеспп кри- 
тнчари из опозиције дали су пеправедпу критпку 
нз заблуде, a други су дали непраисдпу критику 
из партизанства. Мепи .неће бити тешко да убе- 
дим ону господу критачаре који су дали своје 
крптике us заблуде због тога, mro се надам да hy 
да их из тих заблуда извучем, али he ми бптп 
тешко да убедим оне критичаре, којп су говорнли 
и критиковали Владу из партизансгва, јер имају 
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унапред створена предубсђења м неће да примају 
разлоге. 

Господо, рад Краљевске владе био je врло 
обилан и обимаи у свима правцима: на пољу еко- 
номском, .на полјУ финанснјском, на пољу спољне 
и унутрашње полнтике. (Бурно одобрава11)е на 
десници.) Господо, резултат рада Крал^евске вла- 
де др. Милана Стојадиновића видн се у свима 
гранама пашег државног живота, јер je та Влада 
показала, господо, ретке напоре и акцију у свима 
правцима да се створи сношљиво политичко стање 
у нашој зсмл>и, да се створи мир na иашим гра- 
иицам.а, да се створи осиовнца за вођење добре 
економске политике и вођење добре финансијскс 
полчтике. 

Узмите, господо, само грађевииску политику, 
шта се ту дало и шта се ту урадило. Подигнути 
су нови путеви a поправлЈају се стари. Министар 
rpaljCBHiia г. Добривоје CTOUIOBUII предлаже ства- 
раље путнога (^онда, из кога he се подићи путеви 
свуда где je то потребно. 

Подигнуте су зграде за основне школе, за 
гимназије, зграде за поште и телеграфе, судске 
зграде, зграде за пореске управе, поднгнуте су 
нове болиице и још многе друге зграде, и кад свс 
то видитс шта je Влада урадила на подизању тих 
грађевнна, онда се тек може видети колики je 
био ibeH рад у грађевинској политици. 

Господо, и у шумској политици IH у рудар- 
ској политици Краљевска je влада ударила теме- 
ље за будућност. Она je, господо, покренула рад 
на подржављењу рударске и топионнчке инду- 
стрије. Радећи на томе, она je водила рачуна o 
томе да створи могућност за једну самосталну 
нашу земаљску одбрапу. 

Мере предузете за чување државних шума, 
затим задружно чување сеоских шума, мере пре- 
дузете за пошумљавање голети, то je рад Кра- 
љсвске владе у шумарској политици. 

Госгшдо, ако шосматрате рад Краљевске вла- 
де у социјалној политици, видн11ете да je ona у 
свнма крајевима, у колико год je могла срет- 
ствима, којима je располагала, радила на поди- 
зању иових болница, на подизању здравствених 
станица, домова иародног здравл»а. A што се тиче 
социјалног стараша, Краљевска влада r. др. Сто- 
јадиновнћа и Мшшстар социјалне политикс г. 
Драгиша Цветковић, у овоме ресору, учинила je 
више, него што je то учињено у овоме ресору за 
последших десет годииа. Доношење Уредбе o ми- 
нималним надницама, — пије потребно да вам на- 
рочито истичем колико je благотворпо утацало 
на радничке масе. Па оида пснзионо осигурап.с, 
осигурање радника и приватних намештеника, та- 
Kolje су стварап доказ o томс, колико Краљевска 
влада мисли на овај сталеж. 

У саобраћајпој политици Краљевска влада je 
учинила многе напоре за подизање нових иселез- 
ничких пруга и за успоставлЈаље саобраћаја. 

OcuHBaibe нових Среских и новнх Окружних 
судова омогућава нашем народу да се користи 
судовима непосредно и ближе. 

Господо, дуванска политика Крал>евске Вла- 
дс, која je једна од врло важних политика за 
крајеве у којима се производи дуваи, дала je 
најбоље резултате. Мн смо, господо, учетворо- 
стручили производљу дувана; ми смо пове1\алн 
цене дувапу, ми смо запослили велики број рад- 

ника у дуванским магацинима и радиопнцама И 
ми смо, господо, омогућили продају нашег дува- 
на у иностранству. 

Господо, питање аграрне рсформе у Јужној 
Србији je једно од првокласно важних питзн>а. 
И љсму Краљевска влада поклања највећу паж_и>у- 
Ibera lic она у најскоријем врсмену да penm јеД- 
иом уредбом са законском снагом, онако како то 
заслужују интереси државс и народа KOJI: има 
земљу и коме треба аемља. (Одобраван.с u пље- 
скаље). 

Гослода, која су критиковала рад Краљевске 
Владе, служила су се често пута и софизмима И 
свим оним чиме би могли да докажу да Краљев- 
ска Влада није довољно и није правилно и добро 
радила. Господо, у томе није било објективностл. 
Али није, господо, кривица оних који су крити- 
ковали ову Владу, него су такви наши људи, та- 
кве су наше .нарави: ле признаје се рад, нс при- 
знају се напори које једна Крал»евска влада ула- 
же да постигне успехе на добро народа и на до- 
бро државе. Трсба се, господо, сетити one макси- 
ме Ла Рошфукоа: ,,Ми сматрамо да само оии 
л>уди имају добар смисао и нмају право, КОЈИ 
мисле као што и ми мислимо". Tora су се држали 
и ош критичари кад нису хтсли да признају Кра- 
л>евској влади заслуге у раду за добро народа и 
државе. 

Господо, Краљевска влада г. др. Стојадино- 
вића ради јавно и отворено; она ne крије ниџЈта; 
она не бежи од критике; она не бежи од објек- 
тивпе крнтике. У томе своме раду, господо, Кра- 
Л)евока влада je дала резултате и ти се резултати 
не могу да негирају ни са које стране, 

Прпвредно поболЈшање у нашој земл.п, то je 
резултат њепога рада. Ja сам то и прошлога пута 
доказао у своме говору у пачелпој дсбатп, фаК- 
тима и документпма, a сада hy само да се осврнеМ 
na крнтику једпога говпрпика из опозицијс, који 
je у начелиој дсбатп говорио ппсле мене. On ј^ 
прианао извеспо привредпо поболлиање у нашој 
земљп, али je казао да то пије заслуга владина, 
псго je то само отсев општег поболппања свет- 
ских привредпих прилика. On je казао: ПрИ- 
вредна акција Владс у правцу побол)111а1ва je 
псзнатна или je уопште нсма; a сем тога Влада не 
може у рсшеп)у једне приврсдпе кризе ништа учи- 
пити, noniTO развој и престапак кризе зависи оД 
сасвим других фактора и елемената на које Владп 
ne може утицати. 

Говорпик који je овако гопорио, говорио јс 
као стручљак, као бтппп профссор полптичке еко- 
помије na Упиверзитету, стога ми допустите, Да 
се и ja позовем на друга два прос^есора универ" 
зитета — врло добро позната у паучпом и полИ- 
тичком свету у Европи —• који тврде и доказујУ 
да je главпи узрок последп>е светске привредне 
крпзе р1)ав рад Влада после рата, као и да појс- 
дипе Владе, када разумно раде у економској и Фи' 
пнпсијској политици, лшгу да ублаже, ma и да от- 
клоне ту кризу. 

Допустите ми, господо, да се у том погледУ 
послужим једпом анкетом Друштва народа, Koje 
je анкетирало питањс послсдње цривредне кризе. 
Друштво парода поверило je и овласгило профе" 
сора стокхолмског упивсрзптета Охлнпа да СПР^' 
ми једну анкету o светској привредној кризи. 1 
господип професор Охлин подпео je 1931 године 
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o томе Друштву народа свој рапорт у књизи 
„Le cours et les phases de la depression eco:nomique 
mondiale". 

У тој кијИзи изложени су статистички подат- 
ци o узроцима послсдше светске кризе. Тим ста- 
тистичким податцима послужио сс и велики број 
других научника, да ово питање проучавају. Чу- 
вени италијански професор, Артуро Лабриола, из- 
дао je 1933 године књигу „Држава и криза" и у 
тој књизи аиализирао овај рапорт Друштва на- 
рода и са успехом доказао да je светска привредна 
криза имала за узроке поред светског рата jom ii 
политику појединих влада после рата, истичући да 
je рад једне владе у еколомској и финансијској 
полнтици био пресудан за ствараше или откла- 
њање ове последње прииредне кризс. Ето, госпо- 
до, највећи научни ауторитетн прнзнају утицај 
влада на развој економских прилика у једној 
земљи. 

Господо, за време прошлог мога говора неко 
ми je направио једну упадицу из опозиције, на 
што сам ja одговорио да за статастику кажу да je 
inaJBeha лаж. To je дало повода јадном говорнику 
да се на тој ствари дуже задржи. Реч je била o 
томе како опозициони говорници тврде час да je 
наша земл^а пребогата, час да je врло сиромашна, 
и то и једно и друго доказују неком статистишм. 

Јесте, господо, статистика може да се иско-1 

ристи објективно, a може да се искористи и при- 
страсно, и кад се искористи објективпо, онда се 
она показује као научна метода. Она je првобит- 
но имала за циљ да покаже рачуноко стаље једне 
државе, a када je постала наука, ona сс и даље 
бав;и рачуиима, бројевима, улази у анализу тих 
бројева и из љнх изводи закл>учке o целокугшом 
стању у једној земљи. Али, ако се та статистика 
искористи иенаучнои пристрасно, она je онда за- 
исга највећа лаж. Сталистиком се мора оперисати 
објективно, анализирати велики број случајева na 
правитн закључкс, a не, — као што je тај говор- 
ник радио, — узети један, појединачан, порески 
лист, прочитати пореско оптерећење земљарином 
једпог јединог пореског обвезника, na из тога пра- 
вити закл>учак и доказивати да je земл.арина пре- 
велика. 

Не може се, господо, тако радити. Има један 
примср како се статистика може злоупотребити. У 
прошлом веку један je публициста 20 годипа скуп- 
љао статистику, да би доказао како je католичка 
црква штетна, na после, кад се измирио са като- 
личким клиром, том истом статистиком побијао je 
своје наводе и доказивао да je католичка црква 
корисна! 

Два најпознатија француска социолога и ста- 
тистичара Дефовил и Лпсијен Mapm мисле да je 
статистика инструменат истине одакле треба ис- 
кључити интерес и злонамерност да не би постала 
инструменат заблуде. 

Господо народни послапици, извесна господа 
из ошзипијс нападали су пореску политику Кра- 
л.евске владе. Ham народ, господо, каже: „Добро 
се брзо заборавља, a зло се дуго памти", Али када 
je реч o nOipecKoi политици Владе др. Стојадино- 
вића и пореској политаци ранијих влада, које су 
претходиле његовој Влади, онда here видети, го- 
сподо, да се ова народна пословица од господе 
из олозиције тумачи обрнуто: овде се, госиодо, 
зло врло брзо заборавило. Господа из опозицијс 
заборавила су да je за врсме раније владавиие, кад 

je Лугословенска национална странка била иа упра- 
ви землзе 1933 и 1934 годиие, да су тада порезе и 
тамсе готово свакога месеца повећаване, да би се 
могли покрнта лржавни расходи. Господо, сва го- 
опода овде celiajy се да je тадашњи Министар фи- 
нансија предложио измепу Закона o непосредпој 
порезн која je прошла кроз Народну скупштину 
и Сснат, којом je установл^н ([замозни чл. 7 тога 
Закона, no коаде je порез на приход од радња, 
порез na пр:иход занатлија, трговаца и индустри- 
јалаца, био замењен порезом на капитал, јер уста- 
новљење тога позпатог параграфа није значило 
ништа друго него завођење пореза на капитал. 

Ви знате да je због тога целокупно занатство, 
целокупна трговина, целокупна индустрија у нашој 
земљи устала на ноге и почела да протествује про- 
гив тзквога рада тадање КралЈевске владе. Господо, 
ви 3FiaTe да су тада у целој Краљевини једнога 
дана билс затворене све радн>е трговачке, све 
радње занатлијске, све радње индустријске, у знак 
протеста протни тадање Крал^вске владе, која je 
завела тај фамозни § 7. (Гласови са левице: Није 
тако!). Господо, господа, која са ове стране доба- 
n.vj.v. учествовали су у тој т-адањој владавини и 
гласали за тај фамозни § 7! (Пљескаље код већине. 
— Милинко Милутиновић упада у реч). 

Потпретседипк Фрањо Маркић: Молим Вас, 
гостодине  Милутиновићу,  да ine упадате у  реч. 

Известилац већине др. Часлав Никитовић (на- 
ставља): Господо народни посланици, господин др. 
Милаи Стојадиновић, чим je дотао na положај 
Мииистра финаноија, и после, као лретседник Кра- 
љевске владе, одмах je предложио те су Народпа 
скупштина и Сенат укинули § 7 Закона o изме- 
нама и допунама Закопа o иепосредним порезима 
и променили су § 113 истога Закона, где je прин- 
цип самоопорсзнванЈа изведен до крајњих граница, 
то јест, оии, који плаћају порсз na приход од 
радљн имали су у посебним пореским олборима 
сами да одређују и утврђују своју пореску осно- 
вицу. 

Господо, ja сам малопре овде казао да се зло 
није дуго упамтило, него се брзо заборавило. Ви 
знате, господо, колико je народу била тешка зем- 
л.арина због чистог катастарског приноса рђаво 
изведеног у 1929 години, a Крал^евска влада госпо- 
дина д-ра Милана Стојадиновића, одмах no своме 
доласку на власт, скинула je зсмлЈарину за 33% и 
na тај пачип исправила ono, што су раније владе 
биле упропастиле! (Пл>ескаиЈе и одобравање код 
већине). 

Јутрос je овде, господо, једап од господе 
говорпика из опозицпје казао да Крал^евска влада 
госпплипа д-ра Стојалиповића ne мисли за идућу 
годану да одржи na онази одредбу, којом je зем- 
л.арипа смањена за 33%. Гооподин говорпик nnje 
изпсо право стаи.е ствари. У Фипапсијском одбору, 
господо, било je диокусије <жо тога и ГООПОДИН 
Минисгар фипапспја, гооподип Душан Летица, дао 
je том приликом једпу изјаву, КОЈу je већина при- 
хватила, na je оида један члаи већипе у име свпх 
прочитао другу једну изјаву na 42 седници Фипап- 
сијског одбора од 28 јануара 1938 године. Ta 
изјава гласи: 

„Прима се na зиаље изјава Мипистра [bunan- 
сија, господина Душана Летицс, да се олакшице у 
пореској основици земл.арипе, допете 1935 године 
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и продужаиане до сада за 1936, 1937 и 1938 годину 
прјединим Финапоијским законима, имају сматрати 
као оправдано ректификовање порсских основнца 
утарђених приликом проучавања чистог катастар- 
CKCI- приноса 1929 годане н, следствено томе, да 
he се на тнм ректификованим осиовицама m ■ 
im земљиште разрезивати цо« се ne утврди ноаи 
катастарски чистм принос, којим lic се ИСПравити 
катасгарски принос утврђвн од 1929 године". 

Господо, Краљегска влада и Министар (Јјинан- 
сзија nam желе да и у будуће одрже на снази 
одредбу којом се омањује земљарииа за 33%. 
СПљескање код већине). П господин Министар 
({тинансија када je дар ову изјаву у Финансијском 
одбору, он je имао баш у виду то што жели да и 
у будуће она смањена земљарина за 33% остане 
na снази, јер je то само ректификовање опога стаи>п 
које je било заведено 1929 године. 

Посподо, гоопода пз опозиције заборавила су 
оне позиато тзксе којс су биле завеДене 1934 го- 
дине иа све рачуне npe^o 5 динара, na када су сс 
узбунили тргоипи и занатлпје, запсдспа je на pa- 
чуне преко 20 динара, и заборавили су да je та 
такса претила да унцшти трговину и занатствп! 
Господии др. Милан Стојадиновић, чим je дошао 
иа власт, одмах je предложио Народној скупштини 
ла се та такса укине и та je такса укинута. (Пдо- 
бравање u пљескање код већине). Гооподо, народ 
ie дахнуо душом оџ. пореског и фискалног при- 
тиска Koin je био заведен од влада кпје cv прет- 
ходиле  Влади   господина   д-ра  Милана   Стојада- 
HOBUhn. 

Господо пародпи посланици, владу г. Roro- 
љуба Јевтића многи су у овоме Дому и ваи овога 
Дома жустро и оттро нападали. Да ли je тп било 
оправдапо или ne, neiiv у тп да улазим. Алп, ro- 
сподо, та влада (тмала je једну цобру сграну. Ta 
влада, госппдо, заменила je једног Министра фи- 
насија, који je сваког месеца повећавао ппрезе и 
таксе, једнии искусним и опремним човеком, који 
je свуда уливао велико поверење, To je, гооподо, 
Г. др. Милан Стојадиновић, даиаиш.и Претседппк 
Краљввске владе. Јсдан бивиж Прстседпик владе 
тала je рекао, .да г. др. Милаи Стојадиновић у 
влади г. Богољуба Јевтића вреди више иего цела 
иладп. A да не гаворим, господо, o југословенским 
привредницима, који су најтоилије и свесрлип no- 
здравили долазак г. др. Милапа Стојадиновића на 
положај Мииистра финаисија, a парочито послс на 
ппложај Прстседпнка Краљевске пладе. 

Госгтодо паролпи посланици, ви сте видоли v 
амаидмапима, које je поднела Краљевска влада 
Фииписијском одбору, a које je Финаиспјски одбор 
доставио Народпој скупштини, једно овлашћење 
Крал.свској влади, да заклаучи један унутрашн»и 
зајам од 4 милијардс динара са Q% камате на 
дужи рок. 

Господо, Крал.евска плада г. лр. Мнлана Сто- 
диновића гледа у будућност и сматра насушном 
потребом наше економско и социјално подизање, 
Мико ие може, господп, критикопати овај ГССТ Кра- 
љевске владе, mro она жели да*закључи један ду- 
горочпи зајам и да помоћу тога зајма земљу по- 
дигме екоиомски, социјално и културно и да обсз- 
беди нашу земаљску одбраиу. Треба, господо, ми- 
слнти na сутрашњицу, треба земл.п обезбедити сво 
што joj треба, и треоа, ГОСПОДО, помислити на оне 

генерације, које iie да дођу после иас, да им оста- 
вимо бол.е наслеђе него што смо ии иаследили. 

Господо, зајам од 1 ми.шјарде дпнара распоре- 
ђује се овако: једна милјарда за војску и земаљ- 
ску одбрану (Бурио пљескање у цсптру.му и на дес- 
ници)! 1/2 мнлијардс за грађење нових железиич- 
ких пруга (Пљескање у центруму и na деспиии); 
1/2 милијарде за мелиорационе радове; 1 2 мила- 
јфде За подизап.е зграда за јавна иаллештиа Н% 
милијарде за асапациопо-мп-ијспске и по.^оприв- 
редне радове. Дакле .гооподо, рри иилијарде овога 
зајма, 11>егове TJMI четвртине, иде на јавне радове, 
који he лорол тога mro he оставнти објекте трајне 
вредности, лаш рада, хлеба и зараде највећем 
броју наших најсиромашнјих грађана, (Пљескање 
у цептрму п na десници). 

Господо, onaj зајам у Финансијском одборУ 
критикован je од стране опозиције, a у Пленуму 
извесна г. г. говорници из опозиције дали су кри- 
тпку онога зајма, no моме мишљењу, сасвим иео- 
правдану, Ми знамо, господо, да су ранијих година 
— лањске године и прсклањске године, извесни i"n-p 
nopimuii из ооозиције пребацивали Краљевсхој 
влади: зашто из редовиог буџегга изводи извеон* 
радове, зашто то ne ради из зајма, a сада, господо, 
ти исти говорпицп, који су прошле и претпрошле 
го imie критиковали Владу, што из редовног буџета 
ради извеспе јампе радове, што ne iiaiipann зајам. 
— тн нсти говориици пребацују Влади зашто сада 
прави зајам? 

.к-дап гонорппк у Фпиасијском одбору, госпо- 
до, iianao je Владу н Сиупштину што обавезују 
државу за 30 година, кад мандат Скупигриие траје 
четири године, хотећи тиме да каже, да Скупштина 
не иоже o томе да одлучује. Господо, мандат ни 
једне Окупштине не траје 30 година, и, према томе, 
господин, који je то говорио, није бпо у праву. По 
п.ему .чпачи, да im јелпа влада п im јелпа НарОДНЗ 
скупштина не иоже да направи зајам.! 

Гооподо, ко хоће да види ствари онакве какве 
јесу и да их објективно изнеее пред Народну скуп- 
iiiTimv  ,мора  признати  добре стране  овога  зајма. 

Рооподо народии посланици, добрс стране 
овога зајма cv cvic/iciic. Прво, гооподо, ово je 
npmi велики унутрашши зајам. Друго, ono je, го- 
сподо, драговол>ан зајам који није принудан; 
rpolio, закључењем овога зајма ми се еманципу- 
јемо од страног новчаног тржишта. Ла^>е, госпо- 
до, ми овим омогућавамо нашим штедишама да 
пласирају споју уштеђевину у сигурне државне 
иапире и, иајзал, господо, важиа je и намспа 
onora зајмп који, као што смо вилели, иде за зе- 
мал.ск\- олбраиу И ianiie ралоне, чију корист И€ 
треба да износим. (Бурно одобрапатс у цснтруму 
и на леспицн). 

Mu смо, господо, до сада после para нмали 
три унутрашња зајма: ИЈшестициони зајам 7°', од 
1921 године од иола милијарде; зајам за јание 
радове од 1935 голиие ол јслие милијарле и блч- 
i'ajiimiKii записи ол једне и no милијарде, 

Ипвсстицпопи зајам од 1921 годппе ниј* 
успео. Уппсапо je једва 350 милиона. Настушио K 
један декуражман код Краљевсмих влада и за чи 
гавих 15 година imev nu покушале да се обраћају 
na унутрашње новчано тржиште. Ипје се, госпо- 
до, могло iipncTvim ni mi јелиој кредитиој опера- 
цији na домаћем новчашом тржишту. До 1934 го- 
днне Ћржишге капитала било je потпуно затво- 
peno за државпи зајам. I Inje се могло пи у спу 
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помпслити да се нађе зајам у иностранству, a 
камо ли на унутрашњем тржишту. И једно и 
друго тржиште било je херметички затвореио. 

Да вам покажем, господо, како je било са на- 
шим јавним крелитом прс доласка ЕЗладе др. Ми- 
лан Стојадиновића, Чујте. Управи државиих моно- 
пола био je потребан један сезонски кредит од око 
200 до 300 милиона дииара ради финаноирања ду- 
ваиске бербе. Ona je тај зајам морала да тражи у 
иностранству. Haljen je јсдап синдикат страних ба- 
иака из једне нама пријатељске земље, који je дао 
тај зајам. Алн да видите, господо, како je стајао 
иаш јавии кредиг, пека иам покаже кавкве су сс 
спе морале дати гараптије од стране тадање Кра- 
љевске владе кад je тражила један скро.ман зајам 
од 125 милиона франка. Најбоље he се то ввдети 
no гарантијама које je Управа сиидиката тих ба- 
нака тражнла од Управе државних монопола и од 
Краљевске владе за тај мали скромнн зајам од 125 
милнона франка. Господо, оиндикат je тражио сле- 
/lehe: Акцепт Управе државних мопопола и залогу 
њених прихода, који су износили годишњс око 2 
милијарде дииара, затим je то п.има било мало na 
су тражили државну гарантцју, na им je и то било 
мало и тражилм су жиро Народне банке. Па мисли- 
те да им je то Гжло довол.но? Нн тимс сс синдикат 
тнх страиих баиака mije задовол>ио, него je тражио 
још да се злато Народне банке, којс служи као 
подлога за нат новчанични оптицај, да се то злато 
преиосе изтрезора наше Народне баике, наше југо- 

;словенско злато, да се пренесс у инострамство и да 
се смести у трезоре тих банака, које су сачињавале 
raj синдикат. Дакле, није био довољан акцепт 
Управе државних монопола, ни залога њених при- 
хода, ни гаранција државе, im жиро Народне бан- 
ке, него су тражили још за залогу иаше злато, 
које je пренето у иностранство и смештепо у тре- 
зоре тих банака да се обезбедн потраживаље тнх 
банака од 125 милиона франака! 

Народна банка je покушавала у исколико ма- 
хова, приликом исплаћиван.а игојединих рагга, 
преко владе. да се та нсиормална « неморална га- 
раиција — која се може тражитп само од банкрота 
— укине, пајзодећи да она вређа доаојансгво 
паше земље. 

Господо, такпо стање нашег јавног кредита за- 
текла je Влада г. др. Стојадиновића када je дошла 
na власт. A шта je урадио г. др, Стојадиповић: — 
Онога момента тражио je да се наше злато врати 
нашој НаЈшдној банци, да се нрати у земљу, и сип- 
дикат баиака, господо, вратио je то злато иама, јер 
je наше и било, пошто му je КралЈевска влада г. др. 
Стојадиновнћа уливала веће повереље да he дуг 
Управе државиих монопола бити враћен часно и 
поштено као што сваки поцгтен дужник враћа свој 
дуг. (Бурпо пл.ескап.е и одобравање). Господо, да 
вам кажем и то да je тај зајам у својој целокупно- 
сти исплаћен у току прошле године од стране г. 
Министрп финансија Душана Летице. To нам je, го- 
оподо, омогућило да Мраљевска влада ужива једно 
велико поверен.с и углед у свима привредним кру- 
говима и v iiamoj земл.и и у иностранству. 

Господо иародни посланици, јуче je један го- 
вориик из опозиције критиковао овлашћења дата 
Крал.евској влади no § 67в Финансијског закша. 
Господо, то je параграф icojn говори o овлашћељу, 
које je тражила Краљевска влада да може да до- 
iK'L-c уредбу са законском снагом у цилјУ стварања 
шго здравијих услова и што потпуније зашгите до- 

маћих осигуракика и улагача, као и у цил>у ства- 
рања што здравијег услова за подизање и разви- 
так опште привредне делатности у земл.н, уредбу 
0 образовању пословних резерви и резервних 
фондова код ошгуравајућих предузећа, уста- 
нова социјалног осипурања, новчаиих завода, 
задружпих оргамизациЈа, индустријских и дру- 
гих предузећа акционарског облика као н де- 
лнмпчном улагању ових резерви и резервних 
фондова у државне хартије од вредпосга. 
Господо, та je критика упућена Краљевској иладн 
била и сувише оштра и неоправдаиа. Господо, 
Влада je пападнута зато, mro je тражила ово овла- 
шћење, a ви се сви сећате'да већ 15 година у нашој 
јавноспи и у опоме Дому и у штампи и na зборо- 
вима и конференцијама тражн се стално и пепре- 
ciano од Краљевске владе да заиггита нашег ула- 
гача, да заштити малог човека .који одваја крваво 
и са знојем стечену уштеђевину и улаже у заводе, 
да га заштити од завода да може мирпо да спава 
и да може сигурно ту уштеђевину да подише када 
му буде требало. Ви знате да су уложне ки.ижице 
појединих завода продаиаие мо 20 динара за 100 
n да су најчешће ти улози у тим заводима пропа- / 
дали, II када Крал.свска влада овај оправдани зах- 
гев xolie да усвоји и да дм пуну заштиту улага- 
чима, опда се нађу господа из опозиције и крити- 
кују Владу IH кажу да mije дббро радила. Господо, 
ово овлашћење које тражи Крал>евска влада, оно 
значи читаву једну реформу нашег акционарског 
и банкарског законодавства. Ово овлашћење je 
пут ка дубокој, коренитој и пеопходмо потребној 
реформи. 

Влада има да изведс ту реформу и да обез- 
беди нашег малог човека, да обезбеди нашег ула- 
гача. Потребно je да се обезбедн снгурност уло- 
зима и оснгураттима. To Плада хоКе n TO Влада 
жсли. 

Зар, гооподр, образовање пословних резерви 
и'резервних фандова, који су помћнути у овом na- 
рајрафу, зар го може да буде опасност за улага- 
чс н осигуранике! Господо, то je само једна мера 

^сигурности. AKO се предвиђа да једаи део ових 
резерви и резервних сјкзпдова мора да буде уло- 
жен у државие хартије од вредности, то само no- 
јачава сигурност тих фондова, јер држава даје 
највећу гаранцнју за стабилност тих резерви и тих 
резервних фондова. Господо, ово није ствар нова. 
Овакве устагшве иостоје у Француској и у дру- 
iTOM свету. Код нас je, ГОСПОДО, она ствар иова и 
то je једна реформа, као mro сам малопре казао, 
и дубока и коренита. 

Има неколико говорника са левнце којн стал- 
но наглашавају своју стручност и специјалност у 
овим иитаитма (Александар Дачић: Све сами one- 
цијалжпти!) и када вид.имо, ГОСПОДО, да се ти го- 
ворници противс реформама ове врсте, онда нам 
морају доћи na памет Гледстонове '")ечи које je 
једном приликом рекао: „Ja ne знам ни једну ре- 
(|)()|)му протпв Koje се пису побунилн сви специ- 
јалисти". 

Малопре je један од говорника рекао да у 
амипдманима, које je поднела Крал.евска влада, no- 
crojn једно ванбуџетско onrepeheibe од 835 ми- 
лиоиа дииара, желећи тиме да каже да Крал.евска 
влада ван редовиог буџета има у Финапсијском 
закону још 835 милиона дииара којс има да по- 
трошп за разне спвари. Господо, то што je пред- 
говорник изнео, потпуио je петачно. У Финансиј- 
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ском закону у овим амандмавима има иајвише 30 
до 40 мил;иона динара, који hc се употребити за 
извссне радове које je Краљевска влада прсдви- 
дела и предузела. 

Господо иаролии посланици, и у Финансијском 
одбору и у пленуму Народне скупитиие извесиа 
господа поворници из опозиције окомили су се на 
овлашћење које je дато Краљевској влади у § 67 
Финансијског закона. Господо, ту се ради o no- 
литичким закоиима, o Закону o шташш, o Закону 
О изоору иародних гшслаиика и Закону o зборо- 
иама и ДОРОВОрима. Господо, оно je чствртн пут 
како Краљевска влада тражи ова овлашћења, Она 
je та овлашћења тражилагодине 1935 код Закона 
o буџетским дванаестинама, године 1936, 1937 и 
сада 1938 године. Гошодо, за ово исто овлашИење 
године 1935 гласао je велики део господе народних 
послаиика из опозиције. (Гласови: Који су?) Знају 
omi врло добро којп су. Овде има леп букег имена 
те господе народних послаиика (показује стсно- 
графске белешке) које су 1935 године гласали за. 
ona овлашћења и они знају који су, a мени допу- 
стите да употребим лагинску изреку коју je ма- 
лопре употребио н господин Банић: иомина 
сунт одиоза. Кад су гласали за то овла- 
шћење Краљевској влади 1935 године, онда им 
je то овлашћење конвенирало. Тада то овла- 
niheibe, дато Краљевској плади, mije имало 
рђавих страна које omi данас изналазе и овде 
кригикују. Онда je то овлашћсње било и уставпо 
и законско, a дапас сс изналази маса разлога, 
истина слабих, који не могу да убеде ннкога и да 
обеснаже овлашћење које je дато Крал.евској вла- 
ди. Сад тврде да je то овлашћење и неуставно и 
незаконско и да га не треба дати КралЈевској влади. 

Господо, једаи послапик из опозиције тврдио 
je у Финапсијском одбору да je овај иачин доно- 
iiieiba политичких закона такав намин да се и.имс 
уопште не може увести демократија у нашој зем- 
љи. Ja сам тада у Финансијском одбору одговарио 
одмах, да je та критика неоправдана, јер je и тај 
господин народни послашж гласао 1935 године за 
ini параграф, којим je дато исто овлашћете Кра- 

.■i.eiiCKOJ влади. Тада"је он друкчије мислио него 
сад. Значи, да je тај господин парпдпи ппслппик 
мислио тада да je то најболт начин доногаења 
закона за увођеље демократије v нашој  земл»и. 

Господо, ja вас питам да ми кажете, кад иије 
погодаи начин доношења политичких закона од 
страпе једнс легалие Владс, овлашћене од зако- 
иодавног тсла да их донссе у заједници са једшш 
одбором тога тела, онда вас питам, зар je погодан 
пачип доиошења тих закона преко државног уда- 
ра? Зар je погодан иачин доиошета тих закона 
преко укидања Устава, зар je погодаи начии до- 
ношења тих закона прско октроисаи.а? Зар je го 
пут ка демократији? (Граја и протеста на лсвици. 
— Одобравање на двсници.) 

Претседник Стеван Ћирић: Господо, молим 
вас да не упадате у реч господииу говорнику. 

Известилац већиие др. Часлав Никитовић (на- 
ставља): Доношење политичких закоиа je уставио 
и зажоиско. Скупштииа ni Сепат имају права да 
пренесу, управо да делегирају право Влади да 
донесе једа« закои Уредбом. To се ради свуда. To 
се ради у свима демократијама, na и у западнпм 
демократијама. 

Малопре je један од господе предговорника 
критиковао одредбу у амандманииа no којој се no 
пресуди Држаиног савета има да кшижи иман>е 
„Париз" иа Југословенску радикалну заједиииу- 
On je говорио и •критиковао ту одредбу. 

Молнм вас, господо, допустите ми да вам ОВДв 
одам једну тајну. (Глаоови са левице: Да чујемо!). 
Само се немојте узбуђивати. Господо, 1935 године, 
када je ава одредба била ушла у Фннансијски 
закон уз буџетске дваиаестине, пројекат одредбе 
лично je био редиговао једав угледа олитички 
човек из Удружене оповиције, који je тада био у 
Југословенокој радакалној заједиици, гооподи«. 
с KOJHiM се госппдин предговорник сигурно копсул- 
товао, пре него што je свој говор одржао. To je 
би др. Лазица Марковић, Мииистар у пензији, 
KIMn je својом руком редиговао ту одредбу, a која 
je ушла \ Фицансијски закон тада и улази и сада 
у Финансијски зако«, na има да остане у томе за- 
кону. (Одобравање и пљескање у центруму и на 
десници). 

Господи« др. Лазар Марковић, онда као поли- 
тички човек могао je да направи пројекат аманд- 
мана и on je иаправио онда пројекат тога.аманд- 
мапа. који je поднесеи Народној екупштини од 
стране Краљевске владе, и гооподин који je o томс 
мало пре говорио, требао je да има у виду и то 
и да зна да je оада ои био потпуно сагласан с ткм 
амандмаиом и зато данас није било места да o 
гоме говори. (Жагор и негодовање на левнци. — 
Пл.ескан.е на десници). 

Господо пародни посланици, гоиорепо je од 
стране опозиције да Влада жели да диригује сло- 
боду. 

Нема, господо, државе у свету гДе слобода 
пије диригована. Чак и у Енглеској, мајци демо; 
кратије, постоји ди.ригован"а слобода. 

Слобода će креће у рраиицама закоиа и ona je 
благодет за народ дотле до« иде до границе д«1 

које није опасна за државни, друштвеии н правии 
напредак. 

Нема дириговане слободе једино у пиархији, 
иначе, у сваком друштву и држави, слобода je 
диригована. Она je диригована свуда гдс посгојс 
закопи  o њеном ограиичењу. 

1 i буржоаско и социјалистичко друштво морају 
да диригују слободу и речи, и штампе, и збора « 
договораЈ да би могли да опрече њене злоупотребе, 
које би пх могле орушити. И говорити сада o не- 
диригованој, аисолутној, слободи човека, држа-' 
вљанина и поданика, бесмислено je. Држава има 
права да бпраничи слободу у своме сопствеиом 
интересу и интересу својих грађана. II ona то чини 
СВуда — и у демократији, и у фашизму и у кому- 
низму. 

Господо народни посланици, наша спол.па no? 
литика дала je повода јодном броју пшорника из 
опозиције, да одрже врло оштре, али недокумен- 
говане поворе o њој и да je због тога иападиу. 
Ледап roiiopiiiiK И3 отшзиције поставно je овакво 
питаи.с: „Лавно постављам питање: je ли прекинут 
савезнички однос са Француском? Je ли то цена 
пријатеЛ)Ства са Италијом?". 

Овај говорннк говорио je после експозеа Прет- 
седника Краљевске владе и Минпстра пностраннх 
послова госиодипа д-ра Милапа СтојаднповиИа, 
где je господин Претседннк јасно, гласно и пре- 
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цизно upe ciicra истакао "i1111 непоколебипи став 
пријатељства арема Француској. (Бурно одобра< 
вање и пљескање у цснтруму и на десници). Ви- 
дате, иолим вас, колико je исобјективио и не- 
умесно гтитање тај гооподии из сшозиције поставио. 

Други један гов.орник рекао je: „Друштво 
народа помажемо no нужди и привидио. Где треба 
да се експонирамо, ми се повучемо да се не би 
ii|)iij;iTe.i.iiMa замерили". 

Госиодо, ово не стоји! Ми смо доказали нашим 
држањем за време санкција да смо ваљани и одани 
члаиовн и прнјатељи Друштва народа. (Одобра- 
вање и пљескање у центруму и иа десници). Ми 
емо од санкција претрпели штете али смо остали 
nepun Друштву народа. 

Напротив, гооподо, други то раде. Други неће 
да се замере. Зашто ее велике оиле нису замериле 
Италији због Абисинијс, Јапаву због Кине или 
Немачкој због Аустрије? 

Господо, rpeliH један говорник из опознције 
цитирао je врло неуспело једну Енглеску посло- 
вицу, која каже: „Пријатељ целога света, није 
ничији пријатељ!". Тиме je желсо да каже, да ми 
нисмо ничији ирнјател.и, пошто смо тријатељи 
целога света, Гооподин je ту погрешно. Гоепидо, 
иисмо MU овачији пријател.и, uero ми нисмо иичији 
непријател.п. (Бурно одобравање и Г1л.ес1<ање у 
центруму и iia десници). 

Исти тај гошодин говорно je o осовинама 
Рим—Берлин, Париз—Лондон и Париз—Москва и 
иитао за коју емо ми осовину. Ми, госиодо, при- 
знајемо све те осовше, али се грчевито држимо 
једае четарте осовине која нам je најдража, коју 
чувамо и коју lie.vio сачувати, a то je осовина 
Марибор—Ђев^елија, као што je то рекао Прет- 
седвик Краљевске владе гооподин др. Милап Сто- 
јадиповић. (Бурно одобраванЈе и пљескање у цен- 
труму и на десници), 

Господо народни посланици, iiania спољна no- 
литика je јасна и отворена. 

Послсдн.и међународни дргађаји нису joj ни у 
чему и ни у колико обесиажили оправданост .и 
вредносг. 

Оннсујој, напротив, дали пунупотврду. Бла- 
гбдарећи далвковидости fe спол.не политике, ми 
смо адогли остати потпуно спокојни и хладнокрвни 
пред оним што прстставља ne само једну историј- 
ску неминовност, него и неизбежну последицу 
принципа националног самоопределења коме и ми 
дугујемо живот. 

Живо oceliaibe стварности, које има шеф наше 
спољне полнтикс, налагало му je да прихвати непо- 
средни контакт и нвпосредно сиоразумевање са 
свима народима, који призиају н поштују нашу 
народиу самосталност и нашу државну целокуп- 
ност. 

Ми смо, хвала Богу, као нација достагли онај 
степен полнгичке зрелости ,који нам омогућава да 
сами управл-амо својом судбином и да за одлуке 
које предузнмамо ne тражимо ничији „плацет"'. 

Југославпја, n no војничкмм врлинама својих 
синова IH no своме иеобично важпом географском 
положају, na и no cnojoj бројној јачинп, прет- 
ставља данас једап (1)актор -са којим се у^ међуна- 
родној политици озбнљпо рачуиа. To je Једна 
исгина којом се во1) паше спољпе полптпке сталпо 
ннопирише. Ou je довољно дао доказа да наша 

земља под његовпм руководством, a под високом 
егидом 1Б. В. Кнеза Намесппка, mije изпеверпла 
ни једно пријатељство, mije предузела ни једпу 
обавезу пикоиагибилпу еа пашим рапнјнм обаве- 
за.ма и остала je потлуно na линији оиележепој 
руком Витсшкога Краља Ујединитеља. 

Tu je нстина. Све друго што износе крптичари 
ове спољне политике, све шго joj прнговараЈу, 
само je голо и ннчим недокументовано тврђенЈе. 
(Пљескање иа деошци). 

Ja мислим да свакн расни Југословеп може да 
буде испушен исећашем само најдубље радостп и 
uonoca, кад види колико je престиж наше земље, 
за последње 2 и no године норастао u како се свп 
јагме за паше пријател>СТВО. '1акво сташе мора да 
ласка попосу и частољубивости пашега човека. 
11аш парод je, господо, поносит, часхољубив и ду- 
боко самопоуздан. Њему пије било мило и ne би 
му ни сад било мило, кад би они, који говоре у 
његово иие na ме^упародпом аеропагу, имали 
онуждена лица и понизан изглед. On ne воли оби- 
јање прагова, њему ne греба да пролази пи кроз 
чије претсобље кад хоће да расправља o својим 
иитересима са иародима који га оптужују. Горда 
чела on хоће да заузме достојно месго na међуна- 
родпом банкету, и зато je захвалап др. Милану 
Стојадинови11у, што je, — у пуном тладу са међу- 
народним обавезама наше земље, — умео да заузме 
onaj став који нашем народном поибсу iHaj6oji>e 
одговара. To je, господо, непобитна сгварност. 
(Бурпо пљескање у цеатруму и на дсснипи са уз- 
вицнма: Тако je!) 

Господо «ародни посланици, иза промеп.пвс 
фасаде дипломатских институција постоје нзвесне 
сталне снаге које апредељују ток међународнрг 
л<ивота и збнвања. Заслуга je др. Милапа Стоја- 
дипови11а што je умео тачпо да уочп разлику из- 
међу фасаде и стварносга и да ицепи праву вред- 
nocr свих дејствујућих снага, ne подајући ее ни- 
каквим опсенама ни илузијама, 

Господо народни посланици, као дубоко ми- 
рол>убив парод, ми спадамо сигурпо у ред оних na- 
цнја, које су идејно потпуно солидарне са циље- 
вима Женевске институције и који тој институцији 
пружају пајискренију сарадњу у границама својнх 
Mohn. Али, господо, i\m ne смемо n ne можемо 
пр^видеги да та установа све впше 'Престаје бити 
центар међународне дипломатоке активности. Mu 
ne смемо сметнути с ума и изгубити из впда да су 
многе тобожље разлике, многовише привидпе пего 
стварне. До рата силе су се делиле na велике и 
мале- После para промеп.епа je звапичпа терми- 
пологија. 

Велике су постале силе са'извесним „неогра- 
чиним интересима", a мале силе са извеспнм „огра- 
ннченим интересима" Призната им je „правна јед- 
пакост", али je истовремепо проглашепо да one ne 
могу ca оиим великим бити и политички равпо- 
правне, јер политичка сфера зрачења код једпих 
ii других mije иста. Разуме се да je ona политичка 
неједнакост одмах апулирала, убила у клици ону 
тобожњу правну једнакост. 

ETO, гооподо, TO je једпа између многопројппх 
дистинкција, коју један реалан спол.пп политичар 
треба да прави, ако nehe да његова отаџбина те- 
шко плаћа прешке mro mije умео да разликује ети- 
кету од садржипе, име од ствари. 
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Гооподо иародпи посланици, реалпост иашс 
спољие политнке у томе je mro ми не потцењујемо 
своја сретства n своје могућности . 

Ми их, разуме со, и ne прецељујемо, јер то би 
била друга крајиосг и друга опасносг. 

Алн ми хоћемо, и ми уопевамо у томе, да се 
наш глас у међународном хору чује и поштује и 
да се иашн односи са свнма народи.ма развијају на 
бази пуне равноправности и пуног поттовања 
наших интереса, моралних и материјалних. 

Господо иародни посланици, допустите да за- 
lipuniM. Оиај мој одговор потпуно je објективан и 
садржи само чињенице o раду Краљевске владе. 

Ми, господо, видимо ii осећамо из целокуше 
политике Краљевске владе, да долазак др. Милана 
Стојадиновића на власт у нашој земљн претставља 
једап датум у iiamoj иовијој историји. 

Његова Влада je поставила иове здраве основе 
за будући, како привредпн, тако н за политички и 
национални развој наше државе u народа. 

A, господо, ja вас пнташ шта се може још тра- 
жити од једне Крал>евске владе ? 

Према томс, зар нисам у праву и ja и сви на- 
родии посланици, који изјавл>ујемо да lieMo гла- 
сати за овај буџет и дати пуно поверење Кра- 
љевској влади г. др. Милана Огојадиновића, (Бур- 
ио и друготрајно одобравање и пљескан>е у цен- 
труму и на десници). 

Цретседиик Стеван Ћирић:   Господо народни 
послаиици, претрес предлога Фниансијског закона 
за буџетску 1938/39 годину у поједииостима за- 
вршен je. Прелазимо на гласање. Гласаће се се- 
деп.см и устајањвм no параграфима и no предло- 
жвним амандмапима Крал>евске владе. Она госпо- 
да иародни послаинци који примају, изволеће се- 
дегги, a који не примају, иааолеће устати. Молим 
известиоца гооподииа др. Часлава Нимигговића да 
изволи читати параграф no параграф и да наро- 
чито нагласи где постоји предлог за измену и до- 

(Пупу у прсдлогу Финаноијског закона. 
Известилац др. Часлав Никитовић ирочита 

§ 1 предлога Финансијског закона за буџетску 
1938/39 годииу. 

Претседиик Стеван Ћирић: Прима ли Народ- 
на скупштина овако прочитаии § 1? (Гласовн: Ирн- 
ма! — Me ирима!) Оиа господа народни посла- 
ници, који примају, иека нзволе седети, a Koj'rt не 
примају, нека изволе устати. (Већпна седи.) Ве- 
hmia седн, објавл.ујем да je § 1 BCIIHIIOM гласова 
примљен. Изволите чути § 2. 

— За овим je Народна скупштипа, гласајуКи 
седењем и усгајашем o сиако.м појединш парагра- 
фу, у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o по- 
словиом реду у Иародној скупштипи већином гла- 
сова усвојила у поједииоетила све прочитане na- 
раграфе предлога Фииаисијског закона од § 2 до 
§ 79 закључно са свима амандманима КралЈевске 
владе, поднетим преко Министра фпиансија ■ 10 и 
14 марта 1938 годиие под Бр. 3O70/V1I и 3226/VII 
ca измепама и допунама Финансијског одбора у 
изнештају X Бр. 1131 од 13 марта 1938 годнне. 

Претссдиик Стеван Ћирић: Господо народни 
послапици, поштојесваки параграф предлога Фи- 
iiancnjcKor закона и сваки а.мапдмаи Краљевске 
владе са изменама и допунама Финансијског одбо- 
ра поједшшчно примљен, објављујем да je иред- 
лог Финансијског закона за буџетску  1938/39 го- 

днну у појединостима усвојеи. (Бурно одобраиаше 
a пљескање у центруму и на дссници.) 

Прелазимо на друго и коиачно гласање у ЦС' 
липи o предлогу буџета државних расхода и при- 
хода са предлогом Финансијског закона за буџет- 
ску 1938/39 годину. Гласаће се поимеиично. Г0' 
спода народни посланици, који су за коначно усва- 
јање у целини овог законског предлога гласаће 
са „за", a који су протнв, гласаће са „против". 

Молим господу народне посланике да изволе 
остати на својим местима приликом прозивке, a 
секретара господина др. Драгана Дамића молим, 
да изволи извршити прозивку господе народних- 
посланика. 

Секрстар др. Драган Дамић прозива народне 
лосланике да гласају и оии су гласали овако: 

Гласали су „за": Андоиовић Сима, Антић Д- 
Боривоје, Антонијевнћ Душан, Аранђслови!! Јован, 
Арежина  Миљкан,  Аћимовић Ж. Велимир,  Банић 
Милан, Баџак Љ. Мнлан,  Бенко Јосип, Белинић 
Винко, BeiiHpoBiih Воца Шериф, Беширшић Р. Ди- 
митрије, Блал<1и11 Мнлан, БожиновиК Д. Љубоми!)) 
БожиК   Бл.   Јакша,   Борисављевић   Страхнња,  Бо- 
шковић Михаило, Брсичич Михаел, Брујнћ С. Јо- 
ван, Брујић Дане, БубиК С. Др. Стеван, Будимир 
Ђ. Симо, Васић Тихомир, Вебле Др. Андреј, Велич- 
ковић Б. Миладин, Веселиновић Др. Мнлорад, Вн- 
даковић Милош, Виловски Радс, Водстречил Хин- 
ко, Bponii Велимир, Вујасиновић Др. Вук, Вучетић 
Радисав, Гавриловић В. Микола, Гавриловић Ото, 
Гајић В. Радомир, Гајшек Карло, Галогажа Петар, 
Георгијеиић М. Јоца, Главинић Др. Милан, Голу- 
бовиК Jh.   Мнлан,   Грба   Др.  Миловаи,   Давинић 
Браиа, Дамић Др. Драган, Дачић М. Александар, 
Димштријевић   Живојин,   ДимитријевиК   Др.   Љу- 
тица, Димитрнјевић Стојадин, ДнмиК М. Радоеав, 
Дишић   Ђ.   Таиасије,   Добросавл>евић   Д.   Вранко, 
Дургутовић 11. Мустафа, Ђикић Алојзије, Ђокић 
ЈВубомнр, Ђокић Михаило, Ђор^евиК В. Војнслав, 
Ђуровић Данило, Живадиновић II. Борисав, Жив- 
Koiuih M. Тодор, Живковић Т. Радосав, Здравковић 
Миленко,   Зејнел-бег   Ибрахп.м   Страцимир,  Зубер 
Никола, Ивековић Др. Богдан, Ибрахимпашић Аб- 
дулах, Јанковић Деснмир, Јанковић Др. Драгутин, 
Јевтнћ Ђор^е, Јелнчић Ст. Цветко, Јовановић Др- 
Ђарђе, Јовановић М. Никола, Јовичић М. Радоје, 
JoKCUMOBuh Зарије, Кабалнн Микола, Кајић A. Ми- 
јо, Казимировић II. Владнмпр, Кадић Алија, Кала- 
машјввић Р. Миханло, Калембер Др. Бранко, Ка- 
луђерчић Др. Браико,  KaneiaiioBiili  Мсмет-бег  Га- 
вран, Каћански Стеван, Кашанин Јоцо, Кашпер Др- 
Михаел   Керсник Антон, Клар Др. Франц, Кнеже- 
жевић оогољуб, Кожул Др. Марко, Коларевић Ja- 
ков, Косовић P. Петар, Костић Васиљ, Костренчић 
Лука, Коце Др. Јуре, Крафт Др. Стеван, Кристић 
Ђ. Перо, Крстић В. Михаило, Крсгић Ст. Стојан, 
КузелЈевиК Сретен, Кулеиовић Др. Џафер-бег, Ку- 
ii>aiiinli    Лоаким,  Курсулић  Ј.   Велнмир,   Куртовић 
Војко, ЛазаревнЈ! Милан, Љешевић  К. Михаило, 
Марјаиац   Симо,   Маркић   Фрањо,   Марковић   Др' 
Ђорђе, Махник Артур, Мијић Милаи, Мијушковић 
Лука, Мнкашнновић Д. Ђуро, MHKIIII J. Сава, Ми- 
лановић Живота, Милетић Др. Вјекослав, Милетић 
Даие, Милијапоиић Велимир, Милошевик Р, Душан, 
Милошешћ Ст. Душан, Милошевн^ Радивоје, Ми- 
л^ш Др. Бранко, Мирковић С. Димитрнје, Михаи- 
ловић Тодор, Муратбашић Осман, Недељковић Pl. 
Урош,  Никитовић  М.  Др.  Часлав,   Николић   Др- 
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Бранко, Николић Ј. Живко, Николић Славко, Ннћи- 
форови!! Спаса, Иовача)! Др. Антон, Новаковић Др. 
1 IIIKO, Новаковкћ Фрања, Пантић ЈБубомир, Патр- 
noruli Хаџи-Л^уба, Певец Рудолф", Пеји« Ж. Гојко, 
Пеливанови11 Малић, Перовић Душан, Псровнћ Р. 
Мил><1н, ricrpomili Богдан, Повреновић К. Матија, 
Поздерац Пурија, Попови!! C. Аћим, ПоповиК Ду- 
шаи, rioiiomiii Живко, nonoimli Др, Михаило, По- 
iioiuili M. Поппца, Прсловаи КрСТО, Раденконић 
Стојан, PaaoiiMiiii В. Данило, Рајаковић М, Милоје, 
PaniKOBiili Др. Милош, Риђановић Др. Мухамед, 
Рогић Др. .locnn, Ружичић П. Марко, Салијевић 
Кадри, Санто Др. Гавро, Сејфуловић С. Бећир, Сс- 
кулић Др. Милан, Симић Стеван, Сладојевић П. Че- 
домир, CnacoBiili M. Вукашин, СтаикоииК В. Алех- 
савдар, Станковић М. Илија, Станковић Св. Свсто- 
лик, Степавов Миливој, Стијић Др. Милан, Стоја- 
диновић М. Драгомир, Стојадинсшић Михаило, Сто- 
јисављевић Петар, Стошовић Добривоје, Суботић 
Душан, Tnc'ili C. Светозар, Тешић Максим, Тодо- 
pomili A. Браиислав, Томашевић Д. Жарко, Toj»rah 
Браико, ToMiih Јеврем, Томић'06. Јова«, Тонић Р. 
Тодор, Ћеримаги!! Садик, Ћирић Стеван (прстсе- 
дава), Ћосић П. Станко, Ћумавић Хусејин, Цвегасо- 
вић Ј. Драгиша, Црљић Ј. Лазар, Цујан Ћиро, 
Чапл.пћ РлгиГ), Чнрки!) Р. Војко, Чејовић Ђуро, Чо- 
лаковић Крста, Шајкаревић Др. Јован, Шакић 
Иван, Шемров Др. Фран, ШИрола Брнас Антоп, 
Шквурц Т. Иво, Шошки Др. Лука, Шушнћ И. 
Живко. 

Гласлли cv „против": Аврамови!) Лука, Аћи- 
\iomiIi Др. Јордаи, Avep Др. ЈБудевит, Баричевић 
/lp. Лаикп, Божић A. Милан, Буторка С. Др. Алек- 
сандар, Bvjuli В. Димитрије, Вукановић Др. Српко, 
Вукићевић Милан, Гајић Папле, Гаћиновпћ Ј. Во- 
jiic.ian, rpl.iiii В. Ристо, Димитријевић Коста, Дпмн- 
•rpnicBHli Mina. Добовишек Др. Рудолф, Дошен Др. 
Војислав, Дошед Др. Миркп, Ђуровић Михаило. 
Загорап Јово. Здравковић М. Јован, Зељковић Н. 
Бошко, Зечевић Секула, Иванчевић Душан, Исако- 
вић Ђ. Миливоје, Јанчпч Лр. Ивап. Јевремшић Лр. 
Драгољуб, Јевтић Д. Богол.уб, Јевтић Животије, 
Јовановић Др. Васнлијс, Јованоаић Јован, Јовано- 
suh Љубокир, .Ininl. Велимир, Ковач Љ, Лнтс, Kn- 
јић До. Драптга, Комнснпвнћ Миркп, Кооић М. 
Лр. Мпрко, Краљевић Др. Драган, КулттЛ Др. 
Шиме, KVMBHVOT Лр. Коста. Курулић Ј, Милан, 
KvnroBiili Шукоија, Лазапевић М. Александар, Ла- 
заревић М. Милован, Лазић Војислав, Лукачич 
Авгуштин. Маппики!. T. Милоје, MacipoBuli Ф. 
Антс. Матииа Пппап, Mnionuli Др. АлександаР, Ми- 
лутиновић Р. Милинко, Михаиловић П. Илија, Мо- 
хприч Иван. Мпаил.с Милаи. Нановић Радиво1е, 
Ненадић Впјигллв. Неналовић Б. Јован, Николић Ђ. 
Милова«, Николић М. Радиво|е, Новаковић CTIC- 
пан, Пах-иопић Бранко. Паштрппић Манбред, Пр- 
mih Ђ Миливоје, Петковић 3. ЂорНе, Петковић В. 
Милаи,   Псткоии!)   В.   Рпстко,   Плсскович  Рудолф, 

Поповић М. Велимир, Поповић М. Др. Жнвојии, 
IloiKimili Др. Крста, ГТоповић Др. Светислав, Прска 
Никола, Прекоршек Иван, Прељубовић Мухамед, 
Протић II. Јеремија, Рафаиловић Живојнн, Ра- 
фаилсгЕић Миливоје, Рашовић М. Милош, Сарић 
Ибрахим, Соколовић Никола, Стошић Стаменко, 
Трпковић Т. Ставра, Турк Рајко, Урошевнћ Ил. 
Мирко, Физир Виктор, Фукс Др. Рико, Хафизада^ 
Др. Сулсјмаи, Хорват Фрањо, Хочевар Станко, 
Цветић Лосип, Шијак Др. Иикола, Шулкић М. Вла- 
димир. 

Отсутни: Алексић Коста, Глишић Миленко, 
Горљак Впнко, Даниловић Ј. Живко, Добсршск 
Карел, Ђурић М. Боривоје, Ерцеговац II. Богдан, 
Зупанчич Фран, Ивановић Ј. Драгољуб, Илић Др. 
Вељко, Јанжекович Иван, .laii.iiii Др, Војислав, 
Комаи A.ioini, Крстић Сино, Лазарсвић Ппкон, Ле- 
илрчич Станко, Ловренчич Др. Иваи, Макар Дако, 
Марковић Др. Миленко, Мулалић A. Мустафа, Пеј- 
KIIII A. Чсдомир, Птштеровић /lp. Милопан, Р.ежек 
Др. Јосип, Савић Обрен, СокјЛ М. Милоје, Сокић 
М. Момчнло, Стефановић Б. Игњат, Тишма Вла- 
димир, Хасанбеговић Лр. Авдо, Џшшћ Хасан-бег. 

(После гласања). 

Прстседипк Стеваи Ћирић: Господо иародни 
посланици, изволите чути резултат гласан>а. Гла- 
сало je укупно 288 иародиих посланика, од којих 
196 „за" a 92 „пртии". (Бурио и дуготрајно пље- 
скаи.с у цеНТ.руму И иа десНИЦИ). Према тпмс објлв- 
љујем да je Народна скупштина усвојнла коначно 
и у целиш предлог буџета државних расхода и 
прихода са предлогом Финансијског закпиа за бу- 
џетску 1938,'39 годину. Прсма чл. 64 Устава onaj 
liv законски предлог упутити Сенату Краљевине 
Југославије на даљи рад. 

Тиме je данашњи дневни ред псцрпен. Допу- 
стите да вам ирсдложим за идућу седницу следећи 
дневни рсл: 

1 — Претрсс изаештаја Одбора за проучавање 
предлога закона o изменама и допунама Закопа o 
граћењу и проширењу здравствених установа од 
16 марта 1931 roflirae; 

2 — претрес извсштаја Одбора за молбе и 
жалбе и 

3 — Избор заменпка претседпику и потпрст- 
седницима Народне скупштине за Државии одбор 
сходно § 5 Закона o избору народких посланика 
за Народну скупштииу. 

Прима ли Народна скупштина предложени 
днекни ред? (Прима) Објављујем да je предложени 
дневни рсд примљен. Ову седницу са вашим при- 
станком закључујем a наредну заказујем за сутра, 
16 марта, у 10 часова пре подне. (Бурно пљескање 
у центруму и na десници и повици: Живео!) 

Седница je закл>учена у 21 час. 
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